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Delovno dogovarjanje na območnih sindikalnih posvetih

Dragocene izkušnje

V minulih dneh so se zvrstili območni sindikalni posveti, ki so bili namenjeni uresničevanju nalog zveze 
sindikatov in drugih dejavnikov na področju gospodarske stabilizacije in drugim aktualnim nalogam. 
Več na strani 3

Nadaljevanje kulturne akcije »Človek, delo, kultura«

Širjenje bralne kulture

Kulturno akcijo naj bi nadaljevali tudi pod motom » Kn jiga in družba«. Razgovor o tem je potekal v Gore
nju v Velenju, kjer imajo pri širjenju bralne kulture med delavci že bogate izkušn je.
Berite na 12. strani.

Ogenj, iskre, milijarde atomov v energetskem plesu... Ali ima varilec na našem posnetku 
sploh dovolj volje, časa in priložnosti, da bi razmislil tudi o »višjem pomenu« svojega dela? Da bo 
po preteku delovnega dne utrujen, to ve, vendar... Kako daleč se bo uspel dvigniti nad fizično 
utrujenost, da mu bo »ogenj, iskre in mil jarde atomov venergetskem plesu« —vendar v glavi! — 

prineslo spoznanje, kako je bogastvo njegovega dela tudi v tem, da ustvarja »kruh« za samou
pravno življenje in ne samo za tisti, sicer otipljivi, vendar tudi drobljivi, včasih grenak kruh ob ko
zarcu vina na mizi...

»Pozabljena« Havana

Po plimi informacij, ki smo 
jih bili deležni v naših sredstvih 
javnega obveščanja in v našem 
zunanjepolitičnem življenju ob 
šesti konferenci šefov držav in 
vlad v Havani, smo danes priče 
občasnega in nesistematičnega 
obravnavanja tega dogodka. 
Močna oseka ni zajela samo poli
tičnega vrednote-ja Havane, 
ampak tudi vse tiste, ki so jo mo
rali in jo še vedno morajo eko
nomsko ovrednotiti. Zaradi tega 
ni bilo sistematičnih analiz ha
vanskih dokumentov, posebej ti
stih, ki so ali bi vsaj morali biti 
zanimivi za naše združeno delo in 
za sodelovanje z neuvrščenimi na 
sploh.

Malo znanega je bilo doseženo 
na tem področju. Redke so de
lovne organizacije, ki so videle 
svojo perspektivo v teh doku
mentih, prilagodile svoj program 
in razvoj, poiskale nove stike 
med neuvrščenimi, uskladile 
svoje težnje s težnjami Havane 
itd. Še manj je, vsaj kolikor nam 
je znano, družbenopolitičnih 
skupnosti, ki so se sistematično 
ukvarjale s Havano kot dejavni
kom njihovega razvoja in ki so na 
tej osnovi razmišljale, kako bi 
pravzaprav skozi to prizmo od
prle novo vizijo razvoja. Tudi 
znanstvene institucije, kakor 
tudi tiste, ki se profesionalno uk
varjajo z raziskavami svetovnega 
trga,niso naredile več, ali vsaj ne 
toliko, da bi bilo to znano širši 
javnosti. Isto velja za gospodar
ske zbornice in druge skupnosti 
združenega dela.

Pomanjkljive so tudi iniciati
ve. Čeprav so bili dokumenti 
konference pravočasno,, objav
ljeni, je zanimanje zanje, sodeč 
po izjavah založnikov, minimal

no. i o Kaze na pomanjkanje ak
tivnosti na tem zelo važnem po
dročju našega življenja. Te na
pake nima samo združeno delo, 
ampak tudi družbenopolitične 
organizacije in delegatske skupš
čine. Ne obstajajo analize, ko
liko osnovnih organizacij Zveze 
komunistov ali Zveze sindikatov 
Slovenije je razpravljalo o do
kumentih iz Havane. Res je, da 
je bila razprava po konferenci 
usmerjena prek Socialistične 
zveze jn da so se v tem okviru od
vijale,'toda njihova pomanjklji
vost je bila prej kot slej vtem, da 
so zelo malo povratno vplivale na 
aplikativnost havanskih sklepov. 
Zategadelj je malo občinskih ali 
drugih skupščin razpravljalo o 
Havani kot dejavniku njihovega 
naslednjega razvoja, še manj pa 
je sklepov, ki bi zaostanek za Co- 
lombom zmanjšale. Enaka ocena 
velja tudi za izvršne organe.

Podobna ocena velja tudi za 
našo organizacijo — Zvezo sin
dikatov. Od besednih razprav, ki 
so sfe odvijale v odboru za med
narodne dejavnosti, dlje nismo 
prišli. Tudi razpravo smo jemali 
kot informativno, malo ali nič 
kot aplikativno, iniciativno in 
akcijsko. Temu primerna je bila 
naša kasnejša dejavnost. Zaradi 
tega so o Havani malo razprav
ljali drugi naši organi, kakor tudi 
naše občinske in osnovne organi
zacije ter strokovni sindikati. 
Temu primerni pa so rezultati.

Zato se nam v tem trenutku, 
pa tudi drugim subjektom naše 
družbe in politike, postavlja 
vprašanje, kako aktivirati in 
spodbujati poglobljeno razpravo 
ter analizo havanskih sklepov? 
Zdi se, da je potrebno še enkrat v 
odboru za mednarodno dejav

nost organizirati diskusijo, ka
tere cilj naj bi bil z ene strani poi
skati tiste elemente, ki so zani
mivi, dejali bi, življenjsko pove
zani z našo organizacijo, in z 
druge, katera stikališča so 
skupna za nas in nekatere druge 
subjekte. Tu v prvi vrsti mislimo 
na gospodarsko zbornico Slove
nije, Izvršni svet Skupščine SR 
Slovenije in druge.

Prvi cilj bi dosegli že, če bi 
sami pri sebi ugotovili vse tiste 
naloge, motive in obveze, ki jih 
pred nas kot pred organizirani 
del delavskega razreda postav
ljajo ti dokumenti. Te bi potem 
kazalo preliti v naša vsakod
nevna opravila, tako da bi prišel 
do izraza delavec in njegov inte
res, kakor tudi dejstvo, da je on 
gospodar, ko gre za pogoje dela 
in razvoja. Na to dejstvo sila radi 
pozabljamo, ko razmišljamo o 
zunanjepolitičnih razsežnostih 
našega življenja. Ob njem bi mo
rali prevzeti določeno odgovor
nost tudi poslovodni organi in 
strokovne službe v združenem 
delu. Vzporedno s tem pa bi naša 
celotna baza morala bolj ener
gično poseči v izvajanje teh skle
pov, za kar pa se mora seveda or
ganizacijsko in vsebinsko pripra
viti.

Glede drugega cilja pa bi ka
zalo skupaj z Gospodarsko zbor
nico do potankosti preučiti ha
vanske sklepe in iz njih izluščiti 
vse tisto, kar je in kar lahko po
stane zanimivo za naše sedanje in 
prihodnje obnašanje doma in po 
svetu. Na osnovi tega se je treba 
natančno dogovoriti, kaj in do 
kdaj bo kdo naredil.

Le na ta način Havana ne bo 
pozabljena.

Vlajko Krivokapič

Iz vsebine:

Dragocen pripomoček za planiranje 

Usklajevanje delovnega časa in mestnega prometa 
Stabilizacija nima le ekonomske razsežnosti 
Kako iz neskladja gospodarskega razvoja 
»Kar reče delegacija Peka , drži«, pravijo v Tržiču 
Svet v naših očeh: Neodvisni Zimbabve
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V privitih pipah »ZR ’79« 
ni rešitve in vsi naslednji

Borec za mir 
in blaginjo 
vseh ljudi

V najnovejšem pisanju 
svetovnega tiska o predsedniku 
Titu in Jugoslaviji še naprej 
prevladujejo teme o zgodovin
skih pridobitvah in dosežkih 
naše države pri razvoju samou
pravljanja, delegatskega siste
ma, splošne ljudske obrambe 
ter o vsestranski aktivnosti Ju
goslavije na mednarodnem po
dročju v prizadevanjih za 
izboljšanje političnih in gospo
darskih razmer v svetu.

Skupni imenovalec velike 
večine zapisov so ugotovitve, 
ilustrirane s podatki o vsakda
njem življenju in delu Jugoslo
vanov, o življenjski ravni in 
skrbi, ki se posveča človeku — 
da je Jugoslavija enotna in 
harmonična večnacionalna 
skupnost enakopravnih naro
dov in narodnosti in da so njene 
poglavitne pridobitve: neodvi
snost, socialistično samouprav
ljanje in neuvrščenost.

Po pisanju španskega ted
nika je predsednik Tito, ki ga 
Jugoslovani familiarno imenu
jejo »Stari«, »prav tako izje
mna osebnost, kot je izjemna in 
izvirna jugoslovanska pot v so
cializem.« V enakem tonu pi
šeta o predsedniku Titu in Ju
goslaviji tudi indonezijska 
dnevnika »Indonesian Obser- 
ver« in »Merdeca«, ki večino 
svojih člankov posvečata med
narodni aktivnosti naše države 
ter skrbi jugoslovanskega pred
sednika za blaginjo in napredek 
celotnega sveta, zlasti neuvrš
čenih in držav v razvoju.» Pred
sednik Tito si še naprej priza
deva, da bi človeštvo rešili pred 
katastrofo jedrske vojne« in da 
bi »vsem ljudem omogočili ži
veti v miru svobodi in ob iska

nju sreče,« piše list »Indone
sian Observer«.

Globoko pod vtisom nedav
nih Titovih poslanic tujim dr
žavnikom tudi drugi indonezij
ski časopis »Merceda« ugotav
lja, da jugoslovanski predsed
nik »še naprej izkazuje svojo 
polno odgovornost kot vodja 
sveta«.

Še bolj kot v tujini pa smo z. 
mislimi in našim delom pri 
predsednik Titu tudi v domovi
ni. Tako je pred dnevi skupš
čina poslovne skupnosti jugo
slovanskih založnikov in knji- 
garjev ob 25-letnici svojega 
dela podelila predsedniku Titu 
svoje najvišje priznanje — 
zlato listino knjige. Podelitev 
so obrazložili z »izjemnim pri
spevkom k izboljšanju položaja 
knjige in založniške dejavnosti, 
za Titove napore, da bi postala 
knjiga last mladih generacij, 
delavskega razreda in najširših 
slojev naše družbe.«

Za podiranje tovarniških 
in krajevnih plotov

Že nekaj let, natančneje po
vedano, od sprejema nove usta
ve, tečejo v naši republiki raz
prave, kako vzpostaviti najte
snejšo povezavo med krajevno 
skupnostjo in temeljno organi
zacijo združenega dela, med 
tema dvema temeljnima samou
pravnima celicama. Drugače bi 
lahko tudi rekli, da tečejo priza- 
devanja,; za podiranje tovarni
ških in krajevnih »plotov« in da 
bi vsi skupaj presegli miselnost o 
ločevanju med delavcem do
poldne in krajanom popoldne. 
Sleherni delavec, ki je dopoldne 
samoupravljavec na delovnem 
mestu je popoldne samouprav
ljavec v krajevni skupnosti. Zato 
je to zapisano tudi v sklepni li
stini zadnjega kongresa sloven
skih sindikatov.

Za tako povezavo smo se do
govorili, da bomo v krajevnih 
skupnostih ustanovili koordina

cijske odbore, ponekod svete 
sindikatov, n so sestavljeni po 
delegatskem načelu. In sicer naj
večkrat iz delegatov tistih orga
nizacij združenega dela, ki imajo 
sedež na območju posamezne 
krajevne skupnostji. Manj ali pa 
sploh ne iz delegatov tistih orga
nizacij združenega dela, ki ni
majo sedeža na območju dolo
čene krajevne skupnosti, pa je v 
njih zaposlenih veliko število de
lavcev določene krajevne skup
nosti. Marsikje se tudi dogaja, da 
so sicer taka telesa oblikovali, 
vendar ne živijo. Pri tem sodelo
vanju gotovo ne gre samo zato, 
da bi se delegati združenega dela 
sestali samo takrat, kadar kra
jevna skupnost potrebuje sred
stva za svojo dejavnost. Vključe
vati se morajo v vsakodnevno 
delo in življenje cele krajevne 
skupnosti, če želimo doseči, da 
bo delavec res postal samouprav-

Smeri družbenopolitičnih 
akcij kaj radi obeležimo s paro
lami. Te so včasih posrečene, za
denejo v jedro in z nekaj bese
dami povedo, za kaj gre. Lahko 
so pa tudi prepovršne, preširoke 
in bistvo zamegle. Letos kar na
prej govorimo, beremo in poslu
šamo, kako bo treba zajemati z 
manjšo žlico, tesno priviti pipe, 
zategniti pas, priškrniti tu in 
tam..

Vse to brez dvoma kaže upoš
tevati, nikakor pa ni bistvo stabi
lizacijske politike. Zategovanje 
pasu kar preveč poudarjamo, 
premalo pa vse tisto, kar bi to za
tegovanje preprečilo. Pravo 
geslo je torej več in bolje delati.

Ocene naše gospodarske si
tuacije so kaj jasne, prav tako 
strateške točke stabilizacijskih 
prizadevanj — stopiti na prste in
flaciji, porabo uskladiti s proi
zvodnjo in uravnovesiti plačilno 
bilanco. Vse to je začrtano na 
ravni federacije, republike, ne
katerih občin, ni pa še prodrlo v 
združeno delo.

, Usklajevanje ne pomeni 
nujno zmanjšati porabo, bolj 
važno je povečati proizvodnjo. V 
vsaki temeljni organizaciji se 
morajo delavci zavedati, da ima 
razvoj proizvodnje absolutno 
prednost v normalnem razvoju 
reprodukcije. Vsi ukrepi morajo 
biti usmerjeni v ustvarjanje več
jega dohodka, več deviznih sred
stev. To pomeni večjo produk
tivnost^ organizacijo, delitev 
dela, ustvarjalnost, kakovost in 
zmanjševanje stroškov. Tako 
proizvodna kot družbena repro
dukcija sta še vse prevelik stro
šek in lahko najdemo kolektiv v 
katerem 500 proizvajalcev 
»vzdržuje« 2.000 »sodelavcev«. 
Popravek takšnih razmerij 
bržčas še ne bi pomenil zatego
vanje pasu, prav tako ne, če bi se 
odpovedali drobnjarijam, ki pa 
jih je že toliko, da pogoltnejo 
precej dragocene električne 
energije. Saj je le droben primer, 
a naše trgovine so preplavili ele-

Ijavec tudi popoldne, tam, kjer 
živi.

Seveda taka oblika sodelova
nja ni edina in delegati temeljnih 
organizacij so vključeni tudi v 
druge samoupravne organe kra
jevne skupnosti. Kljub vsem tem 
organizacijskim oblikam pa se 
dogaja, da se združeno delo ne 
vključuje in da poteka sodelova
nje z njimi izključno takrat, ko 
krajevna skupnost potrebuje 
sredstva. Tako se je zgodilo tudi 
v Ljubljani med akcijo za 
ustavno preobrazbo in prostor
sko preoblikovanje krajevnih 
skupnosti. Ocene dosedanjega 
poteka v občinah i v večini prime
rov kažejo odsotnost razprave o 
tem v temeljnih organizacijah 
združenega dela. In to kljub 
temu, da nobenemu ne sme biti 
vseeno, kakšen bo nadaljnji ra
zvoj krajevnih skupnosti. Storiti 
moramo vse za tako oblikovane

ktrični noži za rezanje kruha... 
To, da naša avtomobilska indu
strija vztrajno izdeluje avtomo
bile, ki so v svojem razredu naj- 
požrešnejši v Evropi, je pa tako 
že stara plošča.

Tudi pri osmišljanju naložb 
vše lepe besede kaj. malo zaleže
jo. Redko kje se zavedajo, da re
šitev • ni v novih investicijah, 
ampak v dohodkovnem in na tej 
osnovi razvojnem povezovanju. 
V nerazumnih ambicijah si kaj 
težko izbore mesto naložbe, ki 
bi res prispevale k prestrukturi
ranju slovenskega gospodarstva 
in k večjemu izvozu.

Pa vse govorjenje o manjšem 
uvozu... To lahko velja na pri
mer za star papir, za katerega ki
logram odštejemo Sovjetski 
zvezi 5 dinarjev, otrokom v šol
skih akcijah pa le 50 par. Nepo
trebnega uvoza odpadnih suro
vin bi našli še in še. Nasploh pa je 
rešitev večji izvoz, ki bo preprečil 
takšne uvozne omejitve, ki lahko 
škodujejo normalnemu gospoda
rjenju. Naši predstavniki v tujini 
zatrjujejo, da interes za naše iz
delke je, nerodno pa jim je, ko se 
zatakne pri ponudbah naših 
proizvajalcev. Gospodarstvo bi 
končno moralo oblikovati kon
kretne ponudbe, kje so možnosti 
za industrijsko kooperacijo, kje 
za sovlaganje in kje so proste ka
pacitete, ki omogočajo izvoz iz
delkov. Tak strokoven pristop bo 
to vprašanje lahko rešil, izvoz su
rovin, ki bi jih lahko združeno 
delo izvažalo oplemenitene, ga 
gotovo ne bo.

To lahko stori le združeno delo 
samo — mora storiti, saj so pri
jave za uvoz opreme že v,tro
mesečju presegle devizna sred
stva, namenjena za celo leto. O 
tem delavci še vse premalo raz
pravljajo, ali pa neodgovorno, 
saj drugače ponekod ne bi »zelo 
nujno« zahtevali deviz za uvoz 
opreme, ki jo bodo potrebovali 
šele čez dve ali več let.

Ciril Brajer
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krajevne skupnosti, ki bodo po
stale resnično samoupravne 
skupnosti tako z družbenoeko
nomskega vidika, kot tudi z vi
dika uresničevanja humanih 
medčloveških odnosov. V Ljub
ljani pa je le malo takih krajev
nih skupnosti. In zato je akcija, ki 
zdaj teče, še kako potrebna. Na 
9. seji Mestne konference ZKS 
Ljubljana marca lani, ko so 
obravnavali in sprejeli idejno
politične usmeritve za akcijo 
komunistov pri nadaljnji preo
brazbi krajevnih skupnosti, so to 
glede na njen pomen primerjali z 
oblikovanjem TOZD po letu 
1971. V obeh primerih gre za 
izredno obsežno družbeno akci
jo, ki več ali manj prizadeva vsa
kega delovnega človeka in obča
na. Gre pa pravzaprav obenem 
tudi za nadaljevanje akcije obli
kovanja TOZD v tem smislu, da 
naj bi delavci v TOZD v večji

Nedvomno je naš sociali
stični samoupravni in družbeni 
razvoj odvisen od tega, ali sub
jektivni dejavniki najširše in 
konkretno delujejo kot organi
zacije delovnih ljudi. Še posebej 
velja to za zvezo sindikatov kot 
najširšo organizacijo delavcev, ki 
mora s svojo politično aktiv
nostjo v vsakdanji praksi zago
tavljati in utrjevati samoupravni 
in družbenoekonomski položaj 
delavca, gospodarja, ki mu ni 
vseeno kakšni so rezultati n jego
vega dela in kako bo razdelil 
ustvarjen dohodek.

Aktivnost, ki je v zvezi sindi
katov sledila sklepom partijskih 
in sindikalnih forumov o nalogah 
na področju planiranja in eko
nomske stabilizacije, obravna
vanja zaključnih računov, je to
krat bila bogata, dala-je številne 
izkušnje in tudi opozorila na 
mnoge pomanjkljivosti.

Način, kako so tokrat delavci 
razpravljali o zaključnih računih, 
predvsem zelo odkrito, odprto in 
na osnovi spoznanj, da je predv
sem od njih samih odvisna usoda 
njihove organizacije združenega 
dela, njihov ekonomski položaj 
in krepitev materialne osnove 
združenega dela sploh — vse to 
je velika spodbuda, da »zak
ljučni računi« ne bodo več muhe 
enodnevnice v političnem delu in 
gospodarjenju, temveč sad spoz
nanj, da so sprotni čisti računi v 
procesu družbene reprodukcije 
nuja za normalno delo, osnova za 
stabilizacijsko obnašanje in ta
kojšnje ukrepanje v primerih, ko 
gospodarski tokovi uberejo dru
gačna pota, kot bi to želeli.

Toda pri našem spremljanju 
»akcije ZR« smo naleteli tudi na 
takšne pomanjkljivosti, ki jih ne 
smemo zanemariti. Mednje sodi 
to, da so razprave bile vse preveč 
»znotraj« tovarniških plotov. Bi
le so živahne, ko je bilo govora o 
rezultatih temeljne organizacije

meri odločali tudi o obsegu in 
kakovosti skupne porabe v kra
jevni skupnosti. V obeh primerih 
gre tudi za ustvarjanje trdnejše 
in ustreznejše osnove za samou
pravljanje delovnih ljudi in ob
čanov v krajevnih skupnostih, 
občini, mestu in tudi širše. Vse to 
bo mogoče le ob aktivni vlogi 
vseh družbenopolitičnih organi
zacij od krajevnih skupnosti do 
mestne ravni, če govorimo o 
Ljubljani. Tudi Zveze sindika
tov. Brez njihove organizirane 
prisotnosti ni mogoče napraviti 
pomembnejših premikov pri pri
pravi naših srednjeročnih načr
tov in sploh uveljavljanja načel 
samoupravnega načrtovanja in 
finansiranja dejavnosti krajevne 
skupnosti ttr resničnega ne zgolj 
formalnega vključevanja zdru
ženega dela v samoupravo kra
jevne skupnosti.

Meta Verbič

združenega dela, ta odkritost pa 
se ni pokazala v razpravi o de
lovnih organizacijah in njihovem 
skupnem gospodarjenju. _ Kar 
preprosto smo pozabljali, da je 
razprava o dohodkovnih odnosih 
tudi del akcije zaključni račun in 
da ni dovolj našteti zagate, jih 
evidentirati iz leta v leto, temveč 
se lotiti teh vprašanj tako kot za
hteva zakon o združenem delu in 
številni partijski in sindikalni do
kumenti. Skratka: same številke 
ne povedo mnogo, če za n jimi ne 
stoji takšna družbenopolitična 
vsebina, ki omogoči vsakemu de
lavcu, da spozna katera pota 
ubrati, da bo lahko še boljše go
spodaril.

Na neki način so razprave o 
zaključnih računih tudi spod
buda za aktivnost pri čvrstejšem 
dohodkovnem povezovanju 
združenega dela, za boljšo sa
moupravno organiziranost in 
predvsem takšno oblikovanje 
stabilizacijskih ukrepov v vseh 
samoupravnih okoljih in v druž^ 
benopolitičnih skupnostih, ki 
bodo rezultat spoznanja in inte
resov delavcev. Zategadelj je ob 
konkretnih stabilizacijskih načr
tih potrebno tudi več konkret
nosti, zlasti pa pripravljenosti, da 
moramo delati več in drugače.-K 
temu spoznanju pa je akcija 
Zveze sindikata Slovenije pri 
obravnavanju zaključnih računov 
mnogo pripomogla.

Marjan Horvat

MED
VRSTICAMI

Pred časom so odprli v sre
dišču Ljubljane obnovljeni lokal 
Bonboniere. Tistega na Titovi 
cesti, med Šestico in Kompasom. 
Ne le Ljubljančani, tudi vsi tisti 
bralci izven Ljubljane, ki jih 
kdajkoli potzanese v naše glavno 
mesto, vedo zanj. Pomemben 
dogodek za mesto sta ovekove
čila oba dnevnika. Delo nam je 
pod sliko postreglo tudi s podat
kom, da je obnova veljala okoli 
dva milijona dinarjev — 200 sta
rih milijonov za morda dobrih 
šestdeset kvadratnih metrov tr
govinice s slaščicami in točilnico 
vinjakov in kave. Čeprav tudi z

rušenje! (In nekateri celo meni
jo, da je bil prejšnji lokal prijaz
nejši.)

Najbrž nismo edini, ki smo se 
vprašali, ali ne bi bilo — ne le za
radi stabilizacije — smotrneje 
uporabiti ta denar za kaj nujnej- 

. sega? Recimo za zgraditev dveh 
dvoinpolsobnih stanovanj (v 
Ljubljani še približno ne bodo 
uresničili letošnjega načrta grad
nje stanovanj, za kar nikakor ne 
smemo iskati opravičljivih razlo
gov).

Potem: ali sta dva milijona res 
realna cena za to obnovitev? Ali 
je to res preverjeno, ali so vse po
stavke družbeno priznano 
ovrednotene? Ali k preveliki in
flaciji in sprotnemu razvredno
tenju denarja ne prispeva tudi 
vse prepogosto ravnanje, da in
vestitorji, kupci delovne organi
zacije, sprejemajo stvari »takšne 
kot so, da pač vse toliko stane.« 
Marsikje mislijo, da je dovolj, če 
so prej zahtevali predračun in so 
na podlagi predračuna planirali 
toliko in toliko sredstev za to ali 
ono. Ko bi se vsaj ob obravnavi 
zaključnih računov povprašali o 
vsem tem, in potem tudi pri
merno ukrepali!
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Z.regijskih posvetov Zveze sindikatov Slovenije

Ti uspehi nas ne smejo uspavati
Območni posveti so bili v Ljubljani, Kranju, Hrastniku, Novem mestu, Radencih, Kopru, Domžalah, 
Slovenj Gradcu, Mariboru, Celju, Novi Gorici in Krškem

V minulih dneh so se zvrstili 
področni posveti sindikalnih in 
drugih družbenopolitičnih de
lavcev. Namenjeni so bili dogo
vorom o tem, kako uresničevati 
politiko gospodarske stabilizaci
je. analizi »akcije ZR 79« in ure
sničevanju sklepov republiškega 
sveta ZSS o nalogah sindikalnih 
organizacij in organov v delegat
skem sistemu.

Stabilizacijski programi so bili 
kajpak v ospredju razmišljanj 
vseh udeležencev na posvetih. 
Bržkone velja tokrat zapisati, da 
so že odraz spoznanih napak in 
uspehov v gospodarjenju lani in 
še posebej zavzetega prizadeva
nja vseh, da tokratna stabilizacij
ska akcija rte bi zvodenela. Tako 
kot v Pomurju so ugotavljali tudi 
drugod: v veliki večini organiza
cij združenega dela so spoznali, 
da je sprotno spremljanje rezul
tatov poslovanja, takojšnje 
ukrepanje v odpravljanju vrzeli v 
gospodarjenju in še zlasti »na
slonitev na lastne sile«, kot temu 
pogosto rečemo, že aksiom za 
normalno gospodarjenje.

K temu je treba dodati, da je 
pravzaprav iz vseh posvetov 
izvenelo tudi, da bo hudo naro
be, če bi jemali dogovor o druž
benem usmerjanju razporejanja 
dohodka v 1980. letu le kot re
striktiven ukrep, kajti njegov 
osnovni cilj je, da prispeva k 
takšnemu vedenju pri gospodar
jenju z družbenimi sredstvi, ki je 
rezultat spoznanj delavcev o po
trebnosti družbenega usmerja
nja delitve dohodka in tudi oseb
nih dohodkov. Kot rdeča nit pa 
je bilo na posvetih tudi prisotno 
spoznanje, da kaže tokrat pou
dariti, da so v obravnavanju zak
ljučnih računov, oblikovanju go
spodarskih načrtov za letos in 
stabilizacijskih programov v 
ospredju tiste organizacije zdru
ženega dela, ki so dohodkovno 
povezane v reprodukcijske ce
lote in imajo ustrezno »vzpostav
ljene« dohodkovne odnose, cap
ljajo pa kajpak tam, kjer govore 
predvsem o delitvi dohodka, ne 
pa o njegovem ustvarjanju.

, Veliko razprav je bilo name
njenih ugotovitvam, da združeno 
delo premalo sodeluje pri spre
jemanju administrativnih ukre
pov, da se le ti »kabinetno« obli
kujejo, vendar pa vse te kritike 
ne odtehtajo odgovornosti za za- 
vestnejše odpravljanje po
manjkljivosti v gospodarjenju in 
načrtovanju, za stabilizacijsko 
vedenje v vseh samoupravnih 
okoljih. Mednje pa sodi tudi de
litev sredstev za osebne dohodke 
in še posebej obvladovanje cen. 
Če so večinoma opozarjali na to, 
da se osebni dohodki v mnogih

jujejo gfedč na’ rast življenjskih 
stroškov, potlej bo bržkone v 
sindikalnih organizacijah in 
drugje potrebno še posebej spre
govoriti o sistemu delitve sred
stev za osebne dohodke in to v 
tem smislu, da bo dobrega de
lavca stimuliral in hkrati tudi 
upošteval težo delovnih pogojev, 
kar pogosto pri oblikovanju pra
vilnikov pozabljamo.

Marsikje pa so tudi ugotavlja
li, da organizacije združenega 
dela zaostajajo s pripravami 
srednjeročnih načrtov, četudi se 
veliko ukvarjajo s številkami in 
obliko, premalo časa pa je na
menjenega razpravam o vsebini, 
o povezovanju in združevanju 
sredstev. K temu moramo pripi
sati tudi resnico, da ni malo pri
merov, ko se lotevajo investicij
skih naložb na velikem zaposlo
vanju nove delovne sile, čeprav 
je povsem jasno, da se bo v pri

hodnje treba usmeriti zlasti v 
takšne naložbe, ki bodo tehnolo
ško zahtevne ter utemeljene na 
drugih kakovostnih dejavnikih 
gospodarjenja. Predvsem so zelo 
kritično spregovorili o planiranju 
kadrov in še zlasti o prešibkem 
dogovarjanju v naši republiki na 
področju zaposlovan ja in izobra
ževanja kadrov. Slednje bo zago
tovo omililo dosledno uresniče
vanje koncepta usmerjenega 
izobraževanja vendar pa nikakor 
ne brez angažiranja vseh druž
benopolitičnih in strokovnih de
javnikov, ki morajo bdeti »nad 
kadrovskimi bilancami«

Pravzaprav bi lahko rekli, da 
so bili vsi posveti akcijski, saj to
krat v glavnem ni bilo ponavlja
nja starih spoznanj,' temveč 
predvsem dogovarjanje kako se 
lotiti ustalitvenih akcij in kako 
sindikalne člane angažirati na 
tem področju. V tem pa je naj
večji pomen posvetov, saj so 
tako postali hkrati mesto za 
izmenjavo izkušenj.

Delavci hočejo, 
vodilni morajo, 
ostali pa...

Na regijskem posvetu kra- 
ško obalnih občin so posvetili 
največ časa, pa tudi pozornosti, 
oceni zaključnih računov lan
skega gospodarjen ja in stabiliza
cijskim prizadevanjem. Sindikat 
se je in se bo tudi v bodoče zav
zemal za racionalno porabo su
rovin, energije, za produktivnost 
dela, smotrnejše izkoriščanje de
lovnega časa, zunanjetrgovinsko 
menjavo na kakovostnih osno
vah, smotrne investicije, dohod
kovne odnose na sploh in še po
sebej na področju pridobivanja 
in razpolaganja z deviznim pri
hodkom. skrbel bo za uresniče
vanje dogovorjene politike 
cen...

Seveda to naštevanje nalog kaj 
malo pove. Če še tako poudar
jamo, da bo treba preiti z besed 
na delo, so to še vedno le besede. 
Kljub zavzetosti za stabilizacijo 
še vedno v premnogih sredinah 
skušajo na tak ali drugačen način 
kršiti dogovore, neutemeljeno 
povečevati skupno porabo ali 
osebne dohodke. Med takšnimi 
primeri so navedli zdravstvo — 
da bi le pokazali, da se tudi 
zdravstveni delavci trudijo za 
stabilizacijo gospodarjenja, so 
le-ti v koprski občini v stabiliza
cijskem programu predlagali 
manjše obroke za bolnike. Kršil
cev resolucije pri osebnih do
hodkih so našli 41 in izvršni sveti 
občinskih skupščin bodč zahte
vali pismene utemeljitve in o njih 
poročali zboru združenega dela. 
Z njimi se bo ukvarjal tudi druž
beni pravobranilec samouprav
ljanja, a slišali smo, da njegove 
zahteve po utemeljevanju krši
tev prepogosto nalete na gluha

ušesa.
Udeleženci s Krasa so se lahko 

pohvalili, da so plani usklajeni z 
republiško in občinsko resoluci
jo, na obali pa v 40 odstotkih še 
ne. Sploh so se v sežanski občini 
pohvalili, da so lanski uspehi iz
jemni. Pripisujejo jih zavzetemu 
delu družbenopolitičnih organi
zacij in skupnosti, ki so bile res 
celo leto prisotne med delavci in 
so vse težave lahko skupaj sproti 
premagali. Stabilizacijske pro
grame so temeljne organizacije 
sprejemale hkrati s plani, so pa 
ponekod presplošni in se izogi
bajo ključnih zadev. Nekaj pri
pomb je bilo še na nepovezano 
delovanje družbenih dejavnosti, 
predvsem zdravstvenega doma 
in bolnice, ki sta soseda, pa 
komaj vesta drug za drugega. 
Tudi koordinacije med zdrav
stvom, šolstvom in otroškim var
stvom pogrešajo, saj morajo 
starši zaradi otrok dostikrat v 
bolniško brez prave potrebe.

Tudi na obali so lani gospoda
rili boljše kot leto poprej. Kjer ni 
šlo vse gladko, so skušali poiskati 
rešitve najprej pod domačo stre
ho, kar je brez dvoma pomem
ben korak naprej. Plane so spre
jeli skoraj povsod, tudi stabiliza
cijske programe v večji meri, je 
pa gospodarstvo na tem po
dročju precej pred družbenimi 
dejavnostmi.

Na sploh so akcijo zaključnih 
računov ocenili kot vse bolj 
uspešno, predvsem zato, ker je 
vse manj akcija, ampak že način 
dela in razmišljanja iz meseca v 
mesec. Sindikat bo skušal me
sečno ocenjevanje še bolj uve
ljaviti, devetmesečna ocena pa 
naj bi postala tisti ključni trenu
tek, ko delavci že začnejo načr
tovati delo vnaprej.

Stabilizacijsko vzdušje so na 
Krasu ih ob obali že ustvarili, de
lavci se zavedajo pomena teh 
prizadevanj, vodilni delavci 
svoje naloge odgovorno oprav
ljajo, še pa je nekaj »srednjih 
struktur«,-ki menda potrebujejo 
krepkejše spodbude.

Vsi ne gredo 
v isti koš

Na koroškem območnem 
posvetu v Dravogradu so pouda
rili, da je poglavitni smisel stabi
lizacije v prizadevanjih za večjo 
rast dohodka. To pa slej ko prej 
pomeni, da bodo morali v orga
nizacijah združenega dela posve
titi več pozornosti ustvarjanju 
dohodka, ne pa predvsem nje
govi delitvi in še zlasti razdelje
vanju osebnih dohodkov. Le-ti 
morajo biti namreč odraz do
hodka, ne pa le naraščajočih živ
ljenjskih stroškov. Če bomo tako 
gledali na ustalitev in sicer v sle
hernem delovnem okolju, potlej 
se ni bati, da ne bi bili neuspešni. 
Menili so, da se je koroško zdru
ženo delo lotilo uresničevanja

stabilizacijskih ukrepov dokaj 
zavzeto, za kar še zlasti govori 
dobro razpoloženje med delavci. 
Navzlic temu pa so opozorili na 
kopico težav, ki naj bi prišle do 
izraza še zlasti v drugi polovici 
leta in ki utegnejo zmanjšati 
učinkovitost celotne akcije.

Precej kritičnih pripomb so 
namenili Korošci cenam (pose
bej nekaterim), ki so tu pa tam že 
zbezljale, ne glede na vsa stabili
zacijska prizadevanja. V zvezi s 
tem so poudarili, da bi morali v 
zveznih in republiških organih za 
cene obravnavati posamezne za
htevke selektivno in ne na 
pamet, kot Se je doslej večkrat 
dogajalo. Pri vsem tem je seveda 
tudi zelo pomembno, da za
htevke za povišanje cen obrav
navajo strokovnjaki in ne laiki, 
kar bo poslej še kako važno, saj 
bo očitno treba tu še marsikaj 
popraviti. Sicer pa bi o cenah 
morali počasi razmišljati tudi v 
organizacijah združenega dela. 
ki nikakor ne bi smele izsiljevati, 
ampak postavljati ekonomsko 
upravičene zahtevke. Vse kaže, 
da bodo morale pri oblikovanju 
teh zahtevkov poslej sodelovati 
tudi s polno mero družbene od
govornosti tudi sindikalne in 
druge družbenopolitične organi
zacije v TOZD. Prav tu bi se mo
rala odvijati bitka za ekonomske 
cene in s tem seveda tudi bitka za 
stabilizacijo. V tem naj se kaže 
naša samoupravna zrelost, so 
menili Korošci.

Precej govora je bilo tudi okoli 
povečevanja izvoza. Vnovič smo 
slišali za vse težave, ki se pora
jajo na tem področju. Obveljala 
je misel, da smo za povečevanje 
izvoza, vendar pametno poveče
vanje. To pa na primer pomeni, 
da ne bomo izvažali jekla, ki ga 
doma zelo potrebujemo ampak 
končne izdelke iz tega jekla. 
Proizvajalci znotraj te reproduk
cijske verige pa se morajo tako 
povezati, da bo imel devize tudi 
tisti, ki proizvaja jeklo, čeprav ga 
neposredno ne izvaža. Bržkone 
je to »recept«, po katerem bomo 
morali kaj hitro kuhati, in to ne 
samo pri jeklu...

Glede novih srednjeročnih na
črtov razvoja so koroški sindi
kalni delavci menili, da veliko 
organizacij na tem področju zao
staja. Že prvi pogled nanj pa nam 
pove, da v tej smeri ni bilo na
pravljenih kakovostnih premi
kov. Imajo sicer veliko opraviti s 
številkami, premalo pa v temelj
nih organizacijah razpravljajo o 
vsebini planov. Ko smo že pri 
stabilizaciji, je treba podčrtati, 
da se v načrtih zrcalijo veliki ape
titi. ki pa nimajo podlage v last
nih sredstvih, ampak se zvečine 
vnovič računa na bančna posoji
la. Najbrž ni treba biti posebej 
pameten, da ne bi človek ugoto
vil, kam vodi takšna pot.

Ciril Brajer 
Ivo Kuljaj 

Marjan Horvat
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Polni predali 
leporečja

Tudi letos smo na občnih 
zborih osnovnih sindikalnih or
ganizacij govorili, kaj vse bomo 
postorili, da bi kot samouprav
ljavci boljše gospodarili.

In tudi letos smo v svoje de
lovne programe zapisali, da 
bomo »nenehno skrbeli za sta
bilizacijo našega gospodar
stva«, ne samo s pisanjem novih 
»aktov«, pač pa s »konkretnim 
bojem za večje delovne uspehe, 
za bolj učinkovito gospodarje
nje,^ večji dohodek...«

Že kar precej let smo na sin
dikalnih občnih zborih govorili 
o tako imenovani stabilizaciji. 
In smo ugotavljali, da veliko 
dlje od besed nismo prišli, 
hkrati pa smo povedali, da 
bomo prej ali slej morali plačati 
račun za našo »veselico«.

Pa ga še plačujemo...
In tako plačujemo v teh dneh 

»čudovite« stabilizacijske pro
grame, v katere med drugim za
pisujemo«:

»Na vseh ravneh je treba 
okrepiti prizadevanja za dose
ganje večjega dohodka v te
meljnih organizacijah. Ne
nehno in povsod moramo zago
toviti boljše koriščenje mate
riala in večjo izkoriščenost de
lovnega časa ter izrabo vseh 
rezerv.«

Te besede sem prepisal iz sta
bilizacijskih programov naših 
delovnih organizacij.

Rekli pa so tudi:
»Zaostrili bomo potrebo po 

odgovornosti vseh delavcev, da 
bo vsakdo storil, kar je zapisano 
o njegovem področju, vse kar je 

\--------------- --------------------- --

v njegovi moči, se pravi za pra
vočasno in pravilno izpolnitev 
proizvodnih obveznosti, zlasti 
za izvršitev dela v njegovem de
lovnem roku in pri tem bo upoš
teval zahtevano kakovost.«

In tako naprej...
Nekje so sklenili, kot pišejo v 

tovarniških časnikih, da bodo 
»izboljšali kooridnacijo komer
cialne funkcije med temeljnimi 
organizacijami in med sektor
jem za marketing« in zavoljo 
tega ne bodo izplačevali nadur, 
drugje pa so se dogovorili, kaj 
vse bodo storili, da bi zagotovili 
pravočasno prihajanje na delo 
in normalno odhajanje z dela, 
kako bodo zmanjšali število 
odhodov med delom in »storili 
vse«, da bi bolj izkoriščali de
lovni čas.

Vsi skupaj namreč vemo, da 
iz teh težavnih gospodarskih ra
zmer »ne bomo splavali«, če 
bomo v naših stabilizacijskih 
programih samo ponavljali vse 
tisto, kar smo že zapisali v de
lavski zakonodaji. Sklep o tem, 
da bomo: »Storili več kot doslej 
za izkoriščanje skritih rezerv«, 
si lahko zataknemo za klobuk! 
Zdaj se moramo pač pogovoriti 
in dogovoriti, kdo med nami bo 
kaj storil, do kdaj in kako.

Polne predale naše sindikalne 
veljave, v katere smo v minulih 
letih spravili veliko lepih besed, 
tudi o prizadevanju za stabiliza
cijo, lahko kar zapahnemo. Od 
zdaj naprej bomo govorili samo 
o delu in rezultatih dela...

Janez Voljč
____________________ ______J

( ^ \

DE
zbirka
knjižnica sindikati

V zbirki Knjižnica SINDIKATI sta izšli dve novi brošuri, ki vse
bujeta kompletno gradivo, sprejeto na I. konferenci ZSS 23.
11. 1979.

št. 27:

O družbenem planiranju
cena 40din

št. 28:

O demokratizaciji 
odnosov in o 
kolektivnem delu cenasodin

Naročila pošljite na naslov: TOZD DELAVSKA ENOTNOST, 
Ljubljana, Daimatinova 4; knjižici lahko kupite tudi v naši knji
garni na Tavčarjevi 5 v Ljubljani.

NAROČILNICA
Pri TOZD Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, ne
preklicno naročamo ...........izvodov Knjižnica SINDIKATI št.
27 in ...........izvodov Knjižnica SINDIKATI št. 28.

Naročeno nam pošljite na naslov: ..................................................

(ulica, poštna številka, kraj)

Naročeno, dne:.................................................................

Ime in priimek podpisnika: ............................

Račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu brošur.

Žig (podpis naročnika)
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S seje predsedstva RS ZSS

Akcija, ne pa 
ponavljanje sklepov

S seje predsedstva mestnega sveta ZS Ljubljana

Dragocen pripomoček 
za planiranje

Osrednja pozornost članov 
predsedstva RS ZSS je bila na 
minuli seji usmerjena v naloge 
zveze sindikatov pri uresničeva
nju ekonomske stabilizacije in 
drugih nalog, ki so povezane z 
gospodarjenjem in razporeja
njem dohodka. Člani predsed
stva RS ZSS so ocenili, da so se 
minuli območni posveti najbolj 
odgovornih sindikalnih in drugih 
dejavnikov pokazali kot zelo 
dobra oblika dela, saj je prišla 
najbolj do izraza izmenjava izku
šenj, hkrati pa so tudi mesto, kjer 
se lahko dovolj konkretno spre
jemajo akcijski dogovori za od
pravljanje zagat v družbenopoli
tičnem delu in pri usmerjanju 
dela osnovnih in občinskih orga
nizacij zveze sindikatov.

Poročevalec Emil Šuštar je 
ocenil »akcijo zaključni računi« 
in dejal,' da se vse bolj prebija 
spoznanje, da je sprotno sprem
ljanje rezultatov gospodarjenja 
in na osnovi tega takojšnje ukre
panje samoupravnih in poslo
vodnih dejavnikov, nuja. Takšno 
oceno so podkrepili tudi drugi 
razpravljalci ter ob tem še pose
bej poudarili tiste pomanjkljivo
sti pri obravnavanju zaključnih 
računov in uresničevanju dogo
vora o družbenem usmerjanju 
delitve dohodka, ki ta čas najbolj 
bodejo v oči. Ostre kritike so bili 
deležne organizacije združenega 
dela, ki ne spoštujejo resolucij- 
skih meril pri razporejanju sred
stev za osebne dohodke. Člani 
predsedstva so se zavzeli za to, da 
v vseh občinah — ne glede na vi
šino prekoračitve — temeljito 
analizirajo prekoračitelje, saj 
podatek, da je v januarju kar 
38,4 odstotka temeljnih organi
zacij združenega dela prekora
čilo novembrsko maso sredstev 
za osebne dohodke, zadosti zgo
voren razlog za »alarm«. Še po
sebno odgovornost na tem po
dročju pa imajo izvršni sveti 
občin, ki ponekod ne reagirajo, 
najdemo pa celo primere, kjer se 
izgovarjajo na to, da nimajo 
ustreznega kadra, ki bi sproti 
spremljal uresničevanje dogovo
ra.

Še več skrbi pa bo treba v 
vsakdanji sindikalni politični ak
ciji nameniti »izgubašem« in ti
stim organizacijam združenega 
dela, ki poslujejo na meji ranta- 
bilnosti. Zveza sindikatov, na 
vseh ravneh organiziranosti, ima 
na tem področju še posebej od
govorne naloge. Treba bo teme
ljito analizirati vzroke izgub in 
tako oblikovati sanacijske načr
te, da jih bodo delavci vzeli za 
svoje.

Dogovor ni 
matematična formuia

Miran Potrč je v svoji razpravi 
še zlasti opozoril na nekatere 
stranpoti v razpravah na minulih 
posvetih in v akciji zaključni ra
čuni. Vse preveč radi se v obči
nah in v organizacijah združe
nega dela primerjajo z različnimi 
republiškimi poprečji, vendar pa 
v takih razpravah često manjkajo 
ocene ali so ta poprečja dobra, 
kako je z dohodkovnimi poveza
vami, kdo zares izsiljuje dvigo
vanje cen prek »samoupravnih 
sporazumov«, kakšne so izvozno 
uvozne bilance delovnih organi
zacij, kakšna je učinkovitost in
vesticijskih naložb... Z vsemi 
temi podatki in ocenami morajo 
biti delavci mesečno seznanjeni 
in poleg tega morajo še vsak 
mesec sproti spremljati uresni
čevanje sprejetih planov. Zate
gadelj — sodeč po razpravi na 
seji predsestva — dogovora o 
družbenem usmerjanju delitve 
dohodka ne bi smeli v praksi je
mati kot nekakšno matematično 
formulo, temveč predvsem na 
kakovostnih in še zlasti fizičnih 
kazalcih ocenjevati ali je doho
dek rezultat boljšega dela ali pa 
zvišanja cen. Na vseh postavkah 
dogovora je treba vztrajati in 
takoj ukrepati tedaj, če se nje
gove usmeritve ne spoštujejo. S 
tem pa kajpak ni rečeno, da smo 
že opravili vse na področju do
grajevanja sistema delitve po 
delu in delovnem prispevku v 
samoupravnih organizacijah. To 
delo je treba nadaljevati, saj bi

lahko našli le malo svetlih prime
rov, kjer je to delo opravljeno. 
Še posebej pa velja to za samou
pravne akte, ki urejajo svobodno 
menjavo dela med temeljnimi 
organizacijami združenega dela 
in delovnimi skupnostmi skupnih 
službln družbenimi dejavnostmi.

Predsedstvo RS ZSS je tudi 
opozorilo, da smo ta čas zaradi 
obilice tekočih nalog, nekako kar 
pozabili na oblikovanje srednje
ročnih načrtov razvoja. To je na
robe, zastavljeno delo pa bo 
treba s še večjo intenzivnostjo 
nadaljevati.

Splet vprašanj, ki je bil priso
ten v razpravi na seji predsedstva 
v zvezi z aktivnostjo zveze sindi
katov pri uresničevanju gospo
darske stabilizacije, je bil širok. 
Toda razprava je le neke vrste 
uvod v priprave na sejo republi
škega sveta, ki bo kmalu sprego
voril o tej tematiki in se tudi do 
nekaterih aktualnih vprašanj 
opredelil s svojimi stališči.

Člani predsedstva so sprego
vorili tudi o stališčih sindikata k 
predlogu zakona o usmerjenem 
izobraževanju, o akciji »1000 
delavcev — sodelavcev«, ki je 
namenjena za .utrjevanje takš
nega položaja delavcev, da bo 
nosilec obveščanja v združenem 
delu. Sprejeli so tudi predlog fi
nančnega načrta republiškega 
sveta ZSS za leto 1980 ter sklep o 
prenovitvi Šlandrovega doma v 
Radovljici, ki bo namenjen izo
braževanju za potrebe Zveze 
sindikatov Slovenije. Seznanili 
so se z nekaterimi aktualnimi 
vprašanji pri delovanju Zveze 
delavskih univerz Slovenije in z 
informacijo o 12. srečanju sa- 
moupravljalcev »Rdeči prapor«, 
ki je bilo letos februarja v Kragu
jevcu.

Marjan Horvat

Predlog družbenega dogo
vora o osnovah in kriterijih za 
presojo naložb v letošnjem letu 
obeta, da bodo ljubljanske obči
ne, pa tudi občine ljubljanske re
gije, če bodo dogovor podpisale, 
na področju naložb z napisanim 
dokumentom usmerile vsa sno
vanja in načrte v dosledno spoš
tovanje resolucijskih določil, 
hkrati pa z dokumentom oprede
lile eno od neposrednih aktivno
sti pri uresničevanju politike go
spodarske stabilizacije. Seveda s 
tem dokumentom ne bodo ome
jene pravice nosilcev planiranja 
o samostojnih odločitvah o na
ložbah, ampak naj bi bil družbeni 
dogovor dragocen pripomoček 
in vodilo pri odločitvah o tem, 
kateie naložbe imajo prednost.

Te prednosti so v dogovoru 
opredeljene v drugem poglavju. 
Prvo mesto imajo seveda na
ložbe v teku. Na osnovi dogovora 
bodo vse banke, ki bodo poleg 
izvršnih svetov, medobčinske go
spodarske zbornice in zavaro
valnic podpisnice dogovora, 
skupaj z nosilci naložb pripravile 
pregled vseh naložb v teku, 
vključno s predračunskimi izra
čuni, prekoračitvami teh in mož
nostmi za pokrivanje podražitev. 
Tak pregled bo osnova za raz
pravo in odločanje o tem, kdaj in 
kako bodo posamezni nosilci na
ložbe dokončali.

Naslednji členi zadevajo 
predvsem nove naložbe, ki bodo 
morale opravičevati temeljne ra
zvojne kriterije. Med te sodi 
trajna izvozna usmerjenost, ki 
naj bi že v začetku zagotavljala 
najmanj 30 odstotkov izvoza 
proizvodnje oziroma storitev. 
Tudi naložbe, ki bodo obetale 
razvojno tehnološko intenzivno 
proizvodnjo oziroma storitve z 
visoko stopnjo avtomatizacije, z 
udeležbo visokokvalificiranega 
ustvarjalnega dela, ter dosežke 
dognanj in domačega razisko
valnega dela, bodo uvrščene po

prednostnih kriterijih. Enako bo 
z naložbami v proizvodnji, ki 
bodo zagotavljale gospodarno 
izkoriščanje energije oziroma 

: surovin ter tudi uporabo sekun
darnih surovin in z naložbami, ki 
bodo omogočale razvoj na 
osnovi rasti produktivnosti in ra
cionalnega zaposlovanja, varo
vanje okolja in racionalne upo
rabe prostora.

Posebno poglavje opredeljuje 
naložbe strateškega pomena, 
med katere sodijo programi 
strojegradnje, elektro industrije, 
elektronike in bazične kemije, 
ki so osnova za nadaljnji razvoj 
združenega dela in ponujajo 
možnosti za prestruktuiranje go
spodarstva. Med strateško po
membne naložbe sodijo še pro
grami infrastrukture v gospodar
stvu in družbenih dejavnostih 
kot so desetletni program iz
gradnje cest, komunalna infra
struktura, ki je povezana s stano- j 
vanjsko gradnjo, stanovanjska 
gradnja ter objekti iz samopri
spevka. Nič manj strateško po
membni niso programi, ki bodo 
zagotavljali redno preskrbo ob
čanov z živili, torej naložbe v 
kmetijstvo, predelavo in malo
prodajno mrežo kot v storitveno 
obrt.

Česa ne bo v dogovoru

Dogovor posebej opredeljuje 
naložbe, ki naj bi jih ne načrtova
li: to so poslovne stavbe in pro
stori, proizvodni in drugi pro
grami, ki bodo za proizvodnjo 
potrebovali uvožene surovine in 
reprodukcijski material, blagov
nice in blagovni centri, skladišča 
za promet blaga in storitev, pro
stori za storitve v prometu, za 
projektiranje in druge tehnično 
poslovne storitve, negospodar
ske naložbe z izjemo že naštetih, 
nadalje programi, ki so zasno
vani na uporabi tekočih goriv in

tane politike zapbšroV&njav1-0'
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Na osnbvi vseh teh dpismh kri- 
terijev in na osnovi ovrednotenj, 
ki jih bo pripravila posebna ko
misija, naj bi se torej letos odlo
čali o novih naložbah. Pri tem pa 
bo seveda nujno treba kot po
memben element načrtovanja 
upoštevati tudi združevanje 
sredstev in dela, saj ta sam po 
sebi daje prednostno mesto na
ložbi.

O predlogu družbenega dogo
vora o osnovah in kriterijih za 
presojo naložb, ki nikakor ne bo 
omejeval pravic delavcev za od
ločanje o naložbah, pač pa bo 
podpisnike zavezoval le k do
slednemu uresničevanju določil, 
so na zadnji seji temeljito raz
pravljali člani predsedstva mest
nega sveta zveze sindikatov 
Ljubljana.

Predlog so seveda podprli in 
mu dodali še nov člen, ki bo po
sebej opredeljeval, da morajo 
naložbeni programi zadovoljiti 
tudi kadrovsko opremljenost. V 
vsakdanji praksi se je pogosto 
pokazalo, da je velika naložba 
zastala že pri prvih korakih ozi
roma pri izgradnji ali ko naj bi 
začela dajati ustrezne «7011316, 
samo zato, ker zanjo niso pred
videli ustreznih delavcev. Menili 
so še. da bi bilo potrebno še do
ločneje opredeliti prednost tistih 
naložb, ki bodo zagotavljale do
mače surovine. Posebej pa so 
poudarili, da naj bi bil ta dogovor 
sestavni del planiranja, pa ne le v 
letošnjem letu, ko je dogovor 
predvsem rezultat nuje, ampak 
predvsem pri pripravi planskih 
dokumentov za prihodnje sred
njeročno obdobje, torej pri ne
koliko dolgoročnejšem načrto
vanju novih naložb tako v go
spodarstvu kot v družbenih de
javnostih.

Jana Taškar

Dohodkovni odnosi Delavske univerze in srednjeročni plani izobraževanja

V ospredju Na razpotjih!?
V ospredju aktivnosti ob

činskega sveta ZSS Velenje ter 
organizacij in koordinacijskih 
odborov ZSS bodo tudi v tem 
letu dohodkovni odnosi, svo
bodna menjava dela ter delitev 
po vloženem delu. Ob tem se bo 
velenjski občinski svet ZSS zav
zemal za hitrejše in učinkovitejše 
samoupravno dogovarjanje pri 
urejanju dohodkovnih odnosov 
na vseh področjih, kjer le-ti še 
niso uveljavljeni. Nadaljeval bo z 
ocenjevanjem razmer pri uve
ljavljanju družbenoekonomskih 
in samoupravnih odnosov v po
sameznih sredinah ter se še po
sebej zavzemal za združevanje 
dela in sredstev, uveljavljanje 
družbenokonomskih odnosov iz 
skupnega prihodka, združevanju 
dohodka, svobodni menjavi dela 
ter uveljavljanju načela delitve 
po delu in rezultatih dela.

Uveljavljanje načela družbe

nega planiranja ter sprejemanje 
planskih dokumentov za prihod
nje srednjeročno obdobje bo ena 
od prednostnih nalog. Osnovne 
organizacije ZSS v temeljnih' or
ganizacijah zveze sindikatov naj 
bi, skladno s sklepi 1. konference 
zveze sindikatov Slovenije, pri
pravile v tej zvezi posebne akcij
ske programe s konkretnimi za
dolžitvami. Vso pozornost bodo 
namenili usklajevanju interesov 
znotraj posameznih temeljnih 
organizacij združenega dela, po
sebej pa tudi med temeljnimi or
ganizacijami združenega dela ter 
organizacijami združenega dela 
in samoupravnimi interesnimi 
skupnostmi‘pri oblikovanju ce
lovitih načrtov gospodarskega in 
družbenega razvoja, usklajenimi 
s stabilizacijskimi nalogami in 
prizadevanji.

M. L.

Delavske univerze kot or
ganizacije za izobraževanje 
odraslih izvajajo različne pro
grame družbenopolitičnega 
splošno-kulturnega in tudi stro
kovnega izobraževanja. Tudi v 
prihodnje bo dejavnost delav
skih univerz — vsaj tako predvi
deva predlog zakona o usmerje
nem izobraževanju — name
njena izobraževanju delovnih 
ljudi za družbenopolitično delo
vanje, življenje v samoupravno 
organiziranem okolju, usposab
ljanju za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito in po do
govoru v občini in po potrebi tudi 
izvedbi programov oziroma 
delov programov za pridobitev 
funkcionalnih znanj za delo ali 
pa tudi strokovne, poklicne izo
brazbe.

Največji del dejavnosti delav
skih univerz naj bi vsekakor bil 
namenjen družbenopolitičnemu 
izobraževanju. Pri tem velja na
meniti pozornost izobraževanju 
delegatov za delo v delegacijah

oziroma skupščinah, usposablja
nju samoupravljavcev in različ
nim oblikam izobraževanja čla
nov družbenopolitičnih organi
zacij. Prvotni namen ustanovitve 
delavskih univerz je bil med dru
gim predvsem ta, da bi imeli 
strokovno usposobljene, pri
merno opremljene in glede na 
potrebe dovolj prilagodljive or
ganizacije za vse večje in števil
nejše naloge na področju druž
benopolitičnega izobraževanja. 
Delavske univerze so v dvajsetih 
letih obstoja na tem področju 
tudi veliko dosegle, vendar se je 
težišče dejavnosti sčasoma pre
neslo na druga področja, ker 
samo z nestalnim dohodkom od 
družbenopolitičnega in sploš- 
no-kulturnega izobraževanja ni 
bilo moč zagotavljati material
nega obstoja, kaj šele razvoja de
lavskih univerz.

Čeprav smo z družbenim do
govorom o družbenopolitičnem 
izobraževanju v letu 1976 dose
gli večjo koordinacijo v načrto

vanju družbenopolitičnega izo
braževanja in se dogovorili za 
načelo, da je za to dejavnost po
trebno sofinancirati tudi v obliki 
svobodne menjave dela v izobra
ževalnih skupnostih, so delavske 
univerze s svojo dejavnostjo ve
činoma ostale izven planov ob
činskih izobraževalnih skupno
sti. V nekaterih občinah pa so de
lavci preko občinskih izobraže
valnih skupnosti tudi v prete
klem srednjeročnem obdobju že 
zagotavljali minimalna sredstva 
za osnovno dejavnost delavske 
univerze pri družbenopolitičnem 
izobraževanju ter s tem omogo
čali vsaj osnovne pogoje za dol
goročnejše programiranje, ka
drovski razvoj, opremljenost in 
analitično delo. Izvedbo izobra
ževanja so uporabniki tudi v teh 
primerih pokrivali neposredno, 
vendar je bila cena izobraževa
nja sorazmerno nižja.

Zveza sindikatov Slovenije je 
prav gotovo močno zainteresi
rana za nadaljnji razvoj delav

skih univerz kot organizacij za 
družbenopolitično izobraževa
nje. Družbenopolitično razgle
dan samoupravljavec, delegat v 
skupščinah in tudi član organiza
cije je tako rekoč pogoj za na
daljnji razvoj naše samoupravne 
socialistične družbe. Zato bi bilo 
smotrno, da bi vsi po svojih 
močeh prispevali k ustvarjanju 
pogojev za kvalitetno in konti
nuirano družbenopolitično izo
braževanje ter kot uporabniki o 
vprašanjih tega izobraževanja 
tudi odločali. To pa je moč ta
krat, če so delavske univerze kot 
izvajalci vključene v samou
pravno sporazumevanje o teme
ljih planov občinskih izobraže
valnih skupnosti za srednjeročno 
obdobje in če se tam v skladu z 
možnostmi uporabnikov zago
tavljajo minimalna sredstva vsaj 
za temeljno dejavnost na po
dročju družbenopoltičnega izo
braževanja in potreben mate
rialni razvoj in opremo.

Vlado Tkalec
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Podcenjevanje proizvodnega 
in ustvarjalnega dela

Predsedstvo sveta ZS Vojvodine

Preozek prostor za 
sporazumevanje

France Popit in France Šetinc s sodelavci na razgovoru z vodstvom republiških sindikatov

S člani sekretariata predsedstva RS ZSS se je dr. Anton Vratuša pogovarjal o tekočih vprašanjih

Predsednik centralnega 
komiteja j^veze komunistov Slo
venije France Popit in sekretar 
predsedstva Franc Šetinc sta se 
skupaj s sodelavci v sredo do
poldne sešla z vodstvom republi
škega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije. Osrednja tema pogo
vora, ki ga je vodil Vinko Haf
ner, so bile naloge im dejavnost 
slovenskih sindikatov pri gospo
darski stabilizaciji in uveljavlja
nju nagrajevanja po delu. 
Skupna ocena je bila, da usmer
jena družbenopolitična akcija 
slovenskih sindikatov pri teh 
vprašanjih že daje sadove, če
prav delitev po delu in rezultatih 
dela v praksi še ni zadovoljivo iz
peljana. Predvsem gre za podce
njevanje proizvodnega in ustvar
jalnega dela, kar že povzroča 
družbene in gospodarske zagate.

Ocenjevanje gospodarskih re- 
zultatov in zaključnih računov je 
bilo letos bolje izpeljano kot 
pred letom, čeprav bo treba v 
prihodnje bolj oceniti vzroke za 
posamezne gospodarske rezulta
te. Več poglobljenosti in odgo
vornosti pa bo treba tudi pri pri
pravljanju planskih predvide
vanj.

Opozorili so tudi na nekatera 
odstopanja pri uresničevanju 
sprejetih dogovorov in doku
mentov, ki slabijo stabilizacijsko 
akcijo. Ko so povzeli ugotovitve 
nedavnih regijskih seminarjev 
sindikalnih delavcev, so med te
žavami omenili neizpeljano sa-' 
■moupravno preobrazbo sistema 
ekonomskih odnosov s tujino, 
nedodelan sistem cen, pa banč
ni sistem, ki še vedno omogoča 
pretok denarnih tokov mimo 
delavcev, itd.

Govor je bil tudi o kadrovskih 
in vsebinskih pripravah na vo
lilne seje organov Zveze sindika
tov Slovenije ter O drugih ključ
nih točkah delovnega načrta RS 
ZSS, pa tudi o tem, kako komu

niste bolj vključiti v dejavnost 
sindikalnih organizacij.

Tudi predsednik republiškega 
izvršnega sveta dr. Anton Vra
tuša se je v sredo popoldan po
govarjal vLjubljanisčlanisekre- 
tariata predsedstva sveta sloven
skih sindikatov o nekaterih teko
čih vprašanjih, ki se tičejo izva
janja letošnje gospodarske poli
tike. Poudarjeno je bilo, da so ta

• vprašanja enako pomembna na
loga tako za delovne ljudi kot za 
delovne organizacije in tudi za 
občane, torej za vse subjektivne 
sile v naši družbi.

V pogovoru se je izoblikovalo 
mnenje, da so sindikati zelo po
memben dejavnik, ki bolj vseob- 
sežno deluje kot doslej, pa naj 
gre za sodelovanje v dogovorih.

kako naprej na tem področju, ali 
pa za izvajanje srednjeročnega 
razvojnega načrta za obdobje 
1981—1985.

Opozorili so tudi na to, da je 
treba bolj aktivno delovati, 
kadar gre za sanacijo organizacij 
združenega dela, ko poslujejo z 
izgubami, pa tudi tedaj, kadar je 
treba zagotoviti nemoteno proi
zvodnjo v nekaterih TOZD.

Predsedstvo mestnega sveta ZS Sarajevo

Usklajevanje delovnega časa 
in mestnega prometa
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Predsedstvo mestnega sveta 
Zveze sindikatov Sarajeva je na 
nedavni seji sprejelo predlog 
družbenega dogovora o začetku 
delovnega časa v organizacijah 
združenega dela. Začetek polet
nega delovnega časa bo po tem 
dogovoru od 5.45 dn 7.45, zim
skega pa od 6. do 8. za zdru
ženo delo, izjema je trgovska 
mreža. V srednjih šolah se bo 
pouk začel od 7,45 do 8.15, na 
fakultetah pa od 8. do 8.30.

Tako drseči delovni čas je mo
goče zagotoviti v vseh okoljih, so 
ocenili na seji predsedstva, saj 
dogovor izhaja iz realnega polo
žaja v današnjih življenjskih ra
zmerah Sarajeva. Tako imeno

vane konice v vozilih mestnega 
javnega prometa so zlasti izrazite 
pozimi, ko se število potnikov 
poveča tudi za 20 odstotkov, saj 
se takrat tudi lastniki potniških 
avtomobilov zaradi neugodnih 
vremenskih razmer pogosteje 
vozijo s tramvaji in avtobusi. S 
tem pa se seveda poslabša že 
tako težaven položaj v mestnem 
prometu.

Zeleno luč je dobil tudi druž
beni dogovor, po katerem orga
nizacije združenega dela sodelu
jejo v nadomestilu stroškov za 
prevoz delavcev v znesku od 50 
do 100 odstotkov cene mesečne 
vozovnice. S tem spodbujajo 
javni mestni prevoz. Ko je pred

sedstvo obravnavalo oba druž
bena dogovora je ocenilo, da ta 
dokumenta objektivno omogo
čata izboljšanje prevoza delav
cev na delo in z dela v času tako 
imenovanih konic. Predlagani 
ukrepi bodo, kot ocenjujejo, 
znatno povečali hitrost v prevo
zu, oziroma zmanjšale se bodo 
težave v prometu in omogočeno 
bo enakomernejše uporabljanje 
električne energije.

Gotovo je, da hitrega razvoja 
Sarajeva ni spremljal tudi ustre
zen razvoj prometa, zato je 
nujno, da se uvede ustrezni dr
seči delovni čas. Hkraten začetek 
delovnega časa namreč povzroča 
počasen obtok prometa. Da bi

zagotovili izvajanje obeh druž
benih dogovorov, so sprejeli ko
ledar dejavnosti, po katerem 
morajo vse temeljne organiza
cije združenega dela, samou
pravne organizacije in skupnosti 
ta akta sprejeti od 15. marca do 
15, aprila, do 15. majapa morajo 
s tema dokumentoma uskladiti 
svoje samoupravne akte.

S tem bodo končno omogoče
no, da bo od 1. junija več kot 
160.000 zaposlenih Sarajevča
nov, 88 tisoč učencev in dijakov 
in več kot 40 tisoč študentov 
vsako jutro pravočasno prispelo 
na svoje delovno mesto ali pa v 
šole. In to brez večjih čakanj na 
avtobuse in tramvaje. M. Bašič

Predsedstvo sveta Zveze 
sindikatov Vojvodine je obrav
navalo dejavnost sindikatov v 
delitvi čistega dohodka in sred
stev za osebne dohodke ter ugo
tovilo, da se v zadnjih letih vse 
uspešneje uresničujejo sprejeti 
cilji in naloge družbenega usmer
janja in razporejanja dohodka v 
temeljnih organizacijah združe
nega dela. V razvoju dohodkov
nih odnosov v reproduktivno od
visnih delih združenega dela pa 
je potrebno še večje angažiranje 
delovnih ljudi pri dograjevanju 
skupnih temeljev in meril za 
vrednotenje prispevka teh ko
lektivov pri ustvarjanju skup
nega prihodka in na tej podlagi 
skupnega dohodka, kot tudi si
stema za vrednotenje opravlje
nih delovnih nalog.

To pomeni, da v sedanji fazi 
razvoja dohodkovnih odnosov 
sedanji krogi sporazumevanja 
postajajo vse bolj ozki za uskla
jevanje skupnih ciljev in nalog 
organizacij združenega dela, ki 
so vertikalno povezane ali pa 
med seboj odvisne v reproduk
cijski verigi, v skupnem načrto
vanju dohodka in njegovega raz
porejanja.

Tudi v povezovanju osebnega 
dohodka s storilnostjo, v števil
nih delovnih kolektivih še niso

pripravili kolektivnih mehani
zmov, ki bi zagotavljali, da se za 
približno enako delo in enake 
delovne rezultate' ustvari tudi 
približno enak osebni dohodek. 
Prav tako se še naprej vse bolj 
neupravičeno povečujejo razlike 
med ravnijo osebnih dohodkov 
pri delavcih po panogah, grupa
cijah in dejavnosti, ki niso posle
dica večje storilnosti in boljšega 
razpolaganja z družbenimi sred
stvi, ampak določenih ugodnosti 
v pridobivanju dohodka. Posle
dica tega so zelo velike razlike v 
porabi sredstev za skupno po
rabo in za druge prejemke, ki 
gredo v breme materialnih stro
škov.

Predsedstvo je ocenilo, da sto
rilnosti kot pomembnemu de
javniku gospodarskega utrjeva
nja ne posvečajo zadostne po
zornosti. Posledica tega je nižji 
dohodek. Problem se še bolj zao
struje zaradi prisotnosti nekate
rih pomanjkljivosti na področju 
investicijske, splošne in skupne 
porabe. Predsedstvo je ocenilo, 
da je treba v organizacijah in or
ganih Zveze sindikatov pospešiti 
uresničevanje stališč in nalog, ki 
jih vsebuje akcijski program 
sveta Zveze sindikatov Vojvodi
ne. -

J. S.

Predsedstvo sveta ZS Kosovo

Temelj za obrambo 
in zaščito

Predsedstvo sveta Zveze 
sindikatov Kosova je nedavno 
razpravljalo o aktualnih nalogah 
osnovnih organizacij in občin
skih svetov Zveze sindikatov v 
podružbljanju sistema splošne 
ljudske obrambe in družbene 
samozaščite. Na tej seji so še po
sebej govorili o usposabljanju 
osnovnih organizacij združenega 
dela za uspešno uresničevanje 
nalog pri obrambi in zaščiti, pri 
čemer so bili, kot so poudarili, 
doseženi pomembni rezultati. 
Član predsedstva Radivoje Mi- 
hajlovič je v uvodu poudaril, da 
so organi organizacije Zveze sin
dikatov s svojo dejavnostjo pri
spevali, da so delovni ljudje sez
nanjeni z vsemi neposrednimi 
obveznostmi, pravicami, nalo
gami in odgovornostmi, ki bi jih 
imeli v vojnih razmerah.

Član predsedstva sveta Zveze 
sindikatov Jugoslavije Ševček 
Jašari je v razpravi poudaril, da 
mora biti nadaljnje usposablja
nje osnovnih organizacij tudi ne
nehna naloga Zveze sindikatov. 
Pri tem lahko v marsičem pripo
morejo in imajo veliko vlogo gla
sila delovnih organizacij. Od 
pravočasne informiranosti je 
namreč odvisno nadaljnje 
uspešno organiziranje in izvaja
nje načel splošne ljudske in 
družbene samozaščite. V tem 
primeru so tudi krajevne skup
nosti temeljni dejavnik, kjer 
mora potekati ta dejavnost.

Na seji je predsedstvo določilo 
naloge in obveznosti za nadaljnje 
usposabljanje osnovnih organi
zacij Zveze sindikatov na tem 
področju. Dogovorili so se, da je 
treba postavljene naloge 
uspešno opraviti v določenem 
roku.

Kar zadeva .sprejetje pro
grama dejavnosti osnovnih or
ganizacij in organov Zveze sin

dikatov pri proslavljanju 30-let- 
niei, socialističnega samouprav
ljanja, je Rano Alihajdari v 
uvodu poudaril, da se bo zveza 
sindikatov Kosovo posebej zav
zela za izvajanje ukrepov gospo
darske stabilizacije za povečanje 
proizvodnje in dohodka, za 
boljšo izkoriščenost zmogljivo
sti, za večjo disciplino, varčeva
nje in drugo. Sindikat bo nepo
sredno spodbujal izpopolnjeva
nje sistema samoupravnega na
črtovanja ter politike pridobiva
nja in razporejanja dohodka in 
sredstev za osebne dohodke.

Po razpravi je predsedstvo 
sprejelo program dejavnosti 
osnovnih organizacij in organov 
zveze sindikatov Kosova^ glede 
30-letnice socialističnega sa
moupravljanja so se dogovorili, 
da bodo slovesnosti v vseh oko
ljih imele predvsem delovno na
ravo z namenom, da se spodbuja 
večja proizvodnja in storilnost in 
spodbuja nadaljnji razvoj sa
moupravnih socialističnih odno
sov. Vse tradicionalne manife
stacije, kot so npr. proizvodna 
tekmovanja, morajo imeti de
lovno naravo in odsevati stopnjo 
razvoja socialističnega samou
pravljanja. Na predlog Šefčeta 
Jašarija so se dogovorili, da bo 
slovesna seja sveta zveze sindi
katov Kosovo, ki bo posvečena 
30-letnici samoupravljanja, na 
Kosovu.

Predsedstvo je razpravljalo 
tudi o nekaterih osnutkih zako
nov, kot npr. o združevali ju kme
tovalcev, ki ga je treba izpeljati v 
tem letu. Glede tega zakona so 
poudarili, da gre predvsem za na
logo, ki jo je treba uresničiti, da 
bi odpravili nekatere pojave na 
tem področju, predvsem pa je 
treba izpeljati zavarovanje kme
tovalcev.

T. Kadič
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Marjan Rožič na obisku v uredništvu Delavske enotnosti

Stabilizacija nima le ekomomske razsežnosti

»Pri opisu sedanjega druž
benopolitičnega trenutka Ljub
ljane bi seveda zašel na stranpo- 
ta, če ne bi najprej poudaril, da je 
V tem trenutku temeljna preoku- 
pacija vseh dejavnikov v mestu, 
kako uresničevati stabilizacijo.« 
Tako je začel svoj pogovor z no
vinarji in uredniki Delavske 
enotnosti predsednik skupščine 
mesta Ljubljana Marjan Rožič in 
nadaljeval: »Preden pa bi kaj 
konkretnega povedal o tem, bi 
rad rekel, da se tudi v Ljub Ijani 
srečujemo z nekaterimi ozkimi 
pogledi o tem, kaj stabilizacija 
pravzaprav je. Menim, da je 
naj večja nevarnost za stabiliza
cijo tedaj, kadar poudarjamo 
n jeno čisto ekonomsko dimenzi
jo..., kajti stabilizacija je druž
benoekonomski proces, ki za
jema tudi vprašanja solidarnosti, 
znanosti, stanovanjske politike 
itd. Če imaš namreč rešeno sta
novanjsko vprašanje, te ne boli 
glava, kje in kako boš spal, pač 
pa se boš lahko povsem posvetil 
delu... Zelo se bojim, da stabili
zacijo ponekod preveč vulgarizi- 
ramo. Tako kot smo nekoč gle
dali na reformo, tako namreč 
sedaj ponekod gledajo na stabili
zacijo. Saj ne rečem, da tako 
prepričanje v Ljubljani prevla
duje, se pa zelo hitro najde v za
vezništvu z birokratskimi ten
dencami v združenem delu, ki vi
dijo rešitev tega vprašanja samo 
skozi stvari... in je bitka za sa
moupravljanje potemtakem v 
drugem planu.« Marjan Rožič je 
ob tem navedel nekaj praktičnih 
primerov, ki potrjujejo njegovo 
razmišljanje in dodal, da bodo o

stabilizacijskih tokovih poglob
ljeno spregovorili na zasedanju 
skupščine mesta Ljublja/ie 27. 
t.m.

»V celoti gledano pa lahko 
rečem, da je v Ljubljani vse več 
delovnih kolektivov, ki politiko 
stabilizacije iz dneva v dan bolj 
resno jemljejo.«

Marjan Rožič je v nadaljeva
nju opisal še nekatere primere, ki 
so v tesni zvezi s stabilizacijskimi 
prizadevanji. Omenil je tudi še 
vedno prisotna razmišljanja ne
katerih, ki zagovarjajo, da je v 
Ljubljani treba graditi le skla
dišča in poslovne stavbe. »Dogo
vor o investicijah, ki je sedaj 
pred podpisom, poudarja vlaga
nja v razvojno usmerjeno indu
strijo, ki bo prisotna tudi na sve
tovnem trgu. Seveda bodo za to 
potrebna tudi skladišča in tudi 
poslovne stavbe, vendar v mnogo 
bolj racionalnem obsegu.« Na
dalje je predsednik govoril tudi o 
težavah na področju zaposlova
nja. »Veliko zaposlovanje je po
tuha, da ne razmišljamo, kako bi 
z manj živega dela dosegli večje 
učinke in boljše rezultate... 
Malce nenormalno je, da banke 
ob vsej modernizaciji zaposlu
jejo čedalje več ljudi.«

»Eno izmed najbolj perečih 
vprašanj pri razreševanju vseh 
teh nalog v Ljubljani je seveda 
tudi to, kako razvijati take sa
moupravne odnose, da bo dela
vec postal resnični gospodar, da 
bo odločal, da bo sprejemal od
govornosti itn.« je zatem dejal 
Marjan Rožič. »Imam občutek, 
da se preveč ukvarjamo zgolj s 
formalnimi vprašanji o tem. Kar

udomačil se je že izraz »samou
pravna organiziranost«. Kot da 
je bistvo vsega prav v tem. »Sa
moupravna organiziranost« ima 
svojo funkcijo tedaj, ko hočemo 
družbenoekonomski položaj de
lavcev tudi institucionalno tako 
postaviti. Tako pa imamo le »or
ganiziranost«, v kateri je pre
malo neposrednega odločanja 
delavcev. V mnogih kolektivih 
smo premalo angažirani, da bi 
menjali tako stanje, da bi ga pre
segli. Zame ni drugega kriterija 
za to, ali se samoupravljanje ra
zvija ali ne, kot to, ali so odloči
tve v zvezi z, denimo, investici
jami, združevanjem dela in sred
stev itn. neposredne odločitve 
delavcev ali ne.«

»Stabilizacija je zame tudi to, 
ali bo imela administracija — 
vseeno katera — birokratski 
odnos do ljudi, v katerem bodo 
le-ti zgolj objekt nekega »šalter- 
ja« ali formularja ali ne. Stabili
zacija je tudi podružbljanje ur
banizma in prostora, vprašanje 
stanovanjske izgradnje, komu
nale..., povezovanje znanosti z 
združenim delom...,« je nada
ljeval .Marjan Rožič. »Sestavni 
del stabilizacije pa je tudi vpra
šanje odprtosti Ljubljane. Ne
kateri jo enostransko pojmujejo. 
Toda, ko govorimo o odprtosti, 
moramo imeti v mislih tudi to, da 
bi lahko bile ljubljanske trgovine 
založene z najkvalitetnejšimi ar
tikli, ki jih proizvajamo v Jugo
slaviji; morali bi misliti tudi na 
odpiranje znanosti, gradbeništva 
itd.«

»Vse te napore okoli stabiliza
cije pa povezujemo še z dvema

pomembnima vprašanjema,« je 
zaključil Marjan Rožič. »Prvo je 
namenjeno usmeritvi na srednje
ročni načrt Ljubljane. Vsebinsko 
smo doslej na tem področju zelo 
malo storili in danes še nismo 
tako daleč, da bi že lahko začeli s 
procesom sporazumevanja. 
Drugo pomembno vprašanje pa 
je, kaj storiti, da bomo v mestu 
samem dosegli večjo angažira
nost ljudi pri reševanju proble
mov Ljubljane. Malomeščansko 
kritikastrsko miselnost, ki vselej 
govori, kaj ne velja, bomo morali 
preseči. Naj ljudje povedo, kaj in 
kako storiti na področju komu
nale, varstva okolja itd. Skratka, 
kaj nam je storiti, da bomo na
pravili dober program, v katerem 
bo dominoral človek, ne pa stva
ri...«

Damjan Križnik

IZ PRAKSE SODISC 
ZDRUŽENEGA DELA
Piše: Ivan Žužek

Tudi mesečna akontacija osebnega do
hodka delavca ne sme biti nižja od za
jamčenega osebnega dohodka

SZDL danes

Zagotoviti večji vpliv članstva

V programu republiške konfe
rence SZDL Slovenije za leto 
1980 je posebna pozornost na
menjena nadaljnjemu razvoju in 
poglabljanju demokratičnih 
oblik političnega delovanja de
lovnih ljudi in občanov. Predv
sem bo nujno zagotoviti, da bodo 
v naši najmnožičnejši organiza
ciji prišle do večje veljave pobu
de, iniciative, interesi, potrebe in 
mnenja članstva. To pa hkrati 
pomeni, da bo treba vsestransko 
krepiti vlogo in pomen krajevnih 
organizacij in njihovih oblik in 
metod delovanja. Krajevna or
ganizacija — je posebej poudar
jeno v programskih nalogah RK 
SZDL — mora postati temeljno 
ustvarjalno žarišče politične ak
tivnosti najširših plasti delovnih 
ljudi.

Eno osnovnih vprašanj ce
lotne zgradbe političnega si
stema socialističnega samou- 
prav ■ 'ja je razvijanje in krepi
tev % ne vloge krajevne skup
nosti. V praktičnih razmišljanjih 
in iskanjih izstopa predvsem te
matika krajevne skupnosti kot 
temeljne interesne skupnosti, 
kjer naj delovni ljudje in občani 
uresničujejo večino svojih nepo
srednih delovnih in še zlasti živ
ljenjskih potreb in interesov. Po
goje in možnosti za tako njihovo 
aktivnost — politično in samou
pravno — pa jim morajo omogo
čati prav organizacije SZDL z 
vsemi razvejanimi oblikami in

metodami delovanja.
Kljub nespornim rezultatom, 

ki smo jih dosegli vzadnjih nekaj 
letih, se krajevna skupnost le po
časi uveljavlja kot družbenoeko
nomski odnos. Še vedno so pri
sotna razmišljanja in tudi praksa, 
da je to družbenopolitična skup
nost, ki opravlja upravne in ad
ministrativne dolžnosti občine. 
Čeprav se z uveljavljanjem dele
gatskih odnosov marsikaj spre
minja, pa predvsem v praksi kra
jevna skupnost še premalo živi 
kot sestavina združenega dela, 
kot izraz celovitih potreb in inte
resov delovnih ljudi, potreb, ki 
jih občani avtentično izražajo in 
pri usklajevanju in razreševanju 
katerih naj tudi aktivno sodelu
jejo. Precej krivde, da je temu 
tako, nosijo tudi krajevne orga
nizacije Socialistične zveze.

Mnoštvo samoupravno izra
ženih avtentičnih interesov de
lovnih ljudi in krajanov v kra
jevni skupnosti mora postati te
melj in vsebina programov in ak
tivnosti krajevnih organizacij 
Socialistične zveze. Ugotavljanje 
samoupravnih interesov pa se
veda ni samo sebi cilj. Interesi in 
potrebe delovnih ljudi niso ima 
ginarni in načelni. So zelo kon
kretni: sedanji, srednjeročni,
dolgoročni. Organizacije SZDL 
jih morajo ugotavljati in poznati 
ter voditi in usmerjati politično 
aktivnost za njihovo samou
pravno razreševanje.

V Sloveniji imamo danes 1196 
krajevnih skupnosti in v vsaki od 
njih deluje tudi krajevna organi
zacija SZDL. Vedno več je takih, 
ki zavzeto opravljajo svojo 
ustavno vlogo. Delovpi ljudje jih 
vse bolj razumejo in sprejemajo 
kot možnost in obliko demokra
tičnega političnega delovanja v 
procesu pripravljanja in spreje
manja samoupravnih odločitev. 
Krajevne organizacije SZDL so 
se še zlasti uveljavile v vrsti kon
kretnih akcij kot so volitve, poli
tične in organizacijske priprave 
samoprispevkov in referendu
mov, razvijanje in utrjevanje za
vesti ter oblik splošnega ljud
skega odpora in družbene samo
zaščite, uveljavljanje hišne sa
mouprave, urejanje komunalnih 
in drugih potreb krajanov itd. Na 
teh področjih so organizacije 
SZDL dosegale izredne uspehe 
in postale nepogrešljiv dejavnik 
najširše aktivnosti in mobiliza
cije delovnih ljudi in krajanov.

Vse to pa seveda ne pomeni, 
da smo krajevne organizacije 
vedno in povsod uveljavili tako 
kot to zahtevajo sedanje in bo
doče potrebe družbenopolitič
nega in samoupravnega razvoja. 
Marsikje so premalo vpete v po
trebe in razvoj delegatske prakse 
— katerega politični izraz naj bi 
bile — marsikje delujejo dokaj 
forumsko, formalno in brez 
prave povezave s članstvom.

V političnem — akcijskem in 
mobilizacijskem delovanju — 
prihaja premalo do veljave tudi 
frontna narava SZDL, saj dele
gati DPO in drugih dejavnikov 
prihajajo v konferenco, predsed
stvo in druge oblike aktivnosti 
premalo pripravljeni in često 
brez stališč, mnenj in pobud svo
jih organizacij. Tako marsikje 
trpi usklajevanje in dogovarja
nje, učinkovitost in rezultati pa 
so skromnejši kot bi lahko bili.

V nadaljnjem razvoju, poglab
ljanju in domišljanju pomena in 
akcijske usposobljenosti krajev
nih organizacij bo zato treba vso 
pozornost nameniti večji vlogi 
članstva ter potrebam delegatske 
prakse. Socialistična zveza mora 
— in to še posebej velja za kra
jevno skupnost — vse bolj posta
jati mesto političnega in samou
pravnega dogovarjanja in spora
zumevanja. Tako konference kot 
predsedstva se morajo še bolj 
odpreti do članstva in drugih 
DPO, družbenih organizacij, 
društev ter drugih dejavnikov v 
krajevni skupnosti. Preseči bo 
treba predvsem zaprtost nekate
rih vodstev ter često zgolj for
malno obravnavanje posamez
nih ožjih in širših vprašanj in 
problemov. K takšni usmeritvi in 
aktivnosti zavezujejo tako po
trebe politične in samoupravne 
prakse, še posebej pa pobude to
variša Tita o kolektivnem delu, 
vodenju in odgovornosti.

Zakon o združenem delu sicer 
povsem jasno navaja (131 člen), 
da gre vsakemu delavcu iz dela 
vsaj tolikšen osebni dohodek, da 
mu je zagotovljena materialna in 
socialna varnost (zajamčeni 
osebni dohodek). Zajamčeni 
osebni dohodek je torej tista mi
nimalna višina osebnega dohod
ka, do katerega so upravičeni 
tudi tisti delavci, ki v svoji te
meljni organizaciji niso dosegli 
takega poslovnega uspeha, da bi 
lahko nadomestili začasno obra
čunane in izplačane osebne do
hodke in so torej poslovali z iz
gubo (154tčlen ZZD). Višina za
jamčenega osebnega dohodka je 
določena z zakonom, delavci v 
temeljni organizaciji pa lahko 
določijo večji znesek zajamče
nega osebnega dohodka od tiste
ga, ki ga predpisuje zakon, (112, 
člen Zakona o delovnih razmer
jih).

Ni torej sporno, da je delavcu 
garantiran zajamčeni osebni do
hodek, sporno pa je, ali se upoš
teva zajamčeni osebni dohodek 
pri končnem obračunu — zak
ljučnem računu, ali mora delavec 
dobiti zajamčeni osebni dohodek 
že z izplačilom mesečne akonta
cije osebnega dohodka. Po mne
nju komisije Skupščine SFRJ za 
spremljanje izvajanja zakona o 
združenem delu, se uveljavljanje 
pravice do zajamčenega oseb
nega dohodka veže na končni 
obračun osebnega dohodka in ne 
na akontacijo, ki jo delavec pre
jema vsak mesec. To bi pomeni
lo, da je potrebno končni obra
čun osebnega dohodka deliti z 
dvanajst, če je delavec delal celo 
koledarsko leto in šele takrat 
ugotovil, ali morda dvanajstine 
ne dosegajo višine zajamčenega 
osebnega dohodka.

Sodišče združenega dela pa je 
v konkretnem sporu zavzelo 
drugačno stališče: mnenja je, da 
se lahko delavcu zagotovi mate
rialna in socialna varnost le, če

akontacija njegovega osebnega 
dohodka dosega vsaj zajamčeni 
osebni dohodek. To je zlasti ob
čutljivo tam, kjer so delavci ve
zani na obseg prometa (npr. tr
govina) in kjer je njihov osebni 
dohodek izključno vezan na rea
lizacijo v posameznem mesecu.
Tako je npr. delavka v prodajalni 
čevljev v mesecu februarju 1979 
dosegla komaj 1200 din oseb
nega dohodka. Zahtevala je vsaj 
zajamčeni osebni dohodek, ven
dar v temeljni organizaciji ni 
uspela, ker se po njihovem sa
moupravnem splošnem aktu mo
rebitni zajamčeni osebni doho
dek zagotavlja le v zvezi s konč
nim obračunom osebnega do
hodka. Sodišče meni, da se sicer 
izplačila za zajamčeni osebni do
hodek za posamezne mesece 
lahko poračunajo, kar se upoš
teva ob končnem obračunu, ne 
more pa delavec nikdar prejeti 
manjše akontacije osebnega do
hodka |wOt znaša zajamčeni 
osebni dohodek. Delavčeva ma
terialna in socialna,'varnost ne 
more biti zagotovljena, če dela
vec v tekočem mesecu nima to
liko sredstev, da si lahko zago
tovi vsaj najnujnejše življenjske 
potrebe.

Do takih sporov ne bi prihaja
lo, če bi delavci v vsaki temeljni 
organizaciji.planirali osebne do
hodke tako, da bi sredstva, ki so 
bila dosežena v konjukturnih 
mesecih razporejali tudi na me
sece, v katerih običajno dosegajo 
manjše poslovne uspehe. Če je 
delavčev osebni dohodek izk
ljučno vezan na procent realiza
cije, oziroma prometa, potem 
pomeni, da ne gre za uravnava
nje osebnih dohodkov s planom, 
ampak zgolj za provizijski način 
ugotavljanja osebnega dohodka. 
Osebni dohodki v takih primerih 
iz meseca v mesec močno odsto
pajo povsem neodvisno od de
lavčeve prizadevnosti oziroma 
delavoljnosti.
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Kako iz neskladnega 
gospodarskega razvoja

Razburjenje, ki so ga pov
zročili januarski »šoki«, ko so se 
rekordno povečali stroški proi
zvodnje za 5% in se je upravi
čeno zastavljalo vprašanje, kaj 
vse se bo še zgodilo do konca 
leta, se počasi polega. Postalo je 
jasno, da je šlo predvsem za pri
zadevanja, da bi ob koncu lan
skega leta na hitro vsilili različne 
podražitve zato, da bi si zagoto
vili ugodnejši start pri pridobiva
nju dohodka. Zdaj je najpo
membnejše, da preprečimo na
daljnje verižne podražitve. 
Hkrati je treba tudi januarsko 
razburjenje omejiti na pravo 
mero in ugotoviti, da gre v glav
nem za naše »posebnosti«, ki so 
tudi posledica političnih nedo
slednosti pri razvijanju našega 
razvoja. V tujem tisku so namreč 
zaradi januarskih dogodkov gq- 
vorili o našem »bankrotu«, če
prav je bilo vsakemu analitiku 
jasno, da gospodarstvo, ki je 
prišlo v konflikt s cenami in pla
čilno bilanco v glavnem zaradi 
prevelikega investiranja, ne 
more biti slabo in ga kljub vsemu 
po svetu spoštujejo. Mnogih 
težav pa verjetno sploh ne bi 
bilo, če bi v ekonomski politiki in 
v vsakdanji praksi bolj spoštovali 
kriterije samoupravnega gospo
darjenja.

Čeprav je morda še prezgodaj 
napovedovati naš nadaljnji 
družbenoekonomski razvoj, pa 
vendar prevladuje vtis, da v pri
hodnje lahko računamo z bolj 
umirjenim tržiščem. Zdaj je bi
stveno, da bomo več izvažali, zla
sti, ker doma ni več tako lahko 
vsega drago prodajati. Pri tem pa 
je glavno, da vse stihijnosti pri 
razpolaganju z družbenim do
hodkom in odnosi med cenami 
izpostavimo kritiki objektivnih 
ekonomskih zakonitosti. To pa 
je možno storiti samo na samou
pravni in dohodkovni osnovi, s 
sporazumevanjem in dogovarja
njem vseh zainteresiranih, in ob 
upoštevanju stvarnih ekonom
skih razmer.

Kramarstvo ne 
prinaša zaslužka

Vsako leto znova veliko govo
rimo o našem zunanjetrgovin
skem primanjkljaju. Vsako leto 
znova sprei^mamo nove resolu
cije ' ' m druge predpise, s 
_ ..nočjo katerih naj bi spodbu
dili izvoz, zmanjševali uvoz, var
čevali s surovinami itd. Zatem pa 
vsako leto ugotavljamo, da so 
naše OZD prezrle vsa ta navo
dila in že nekaj let zapored nato 
sprejema ZIS drastične ukrepe.

V naši izvozno uvozni politiki 
ni videti prave ekonomske logi
ke. Izvažamo pod ceno, potem 
pa to blago naše OZD kupujejo 
za drag denar. Uvažamo drago in 
dostikrat nepotrebno blago, ki 
ga, razumljivo, doma prodajamo 
še draže. Zato uvozniki ne mo
rejo imeti izgube, imajo pa jo 
izvozniki.

Če pogledamo relativno 
skromen in zelo pester jugoslo
vanski izvoz, ki ga sestavljajo v 
večini proizvodi nizke stopnje 
obdelave, nam postane bolj ra
zumljivo, zakaj je naš izvoz tako 
zelo težko količinsko in vred
nostno uskladiti z uvozom. 
Očitno je, da je izvoz posledica 
naše neusklajene gospodarske 
politike. To pa pomeni, da je 
treba iskati zdravilo proti trgo
vinskemu primanjkljaju predv
sem v usklajevanju naše eko
nomske politike z gospodarskimi 
potrebami.

Ko odločamo o prednostnih 
investicijah, bi se morali odločati 
za tiste dejavnosti, ki izvažajo — 
od ladjedelništva do prehram

bene industrije — da bi postale 
sposobne nositi breme izvoza 
glede na razmere na svetovnem 
trgu in neodvisno od želja, da 
izvozimo, kar se nam zdi. Zdru
ženo delo bi moralo obvladati 
svojo akumulacijo, prek nje in
vesticije, nato pa zunanjetrgo
vinsko menjavo. Primanjkljaja 
ni mogoče gasiti le s pocenitvijo 
blaga, ki se pripravlja za prehod 
čez mejo.

Obtožbo izvoza, ki zaenkrat še 
ne tekmuje enakopravno s sve
tovno konkurenco, je treba 
spremeniti z zahtevo po takšnih 
ekonomskih pogojih, v katerih 
izvoz ne bo izgledal kot krivec za 
težave gospodarstva v razvoju.

Ne samo to: pri vključevanju v 
svetovne gospodarske tokove bi 
morali nastopati tudi precej bolj 
ofenzivno kot doslej — če ne že
limo, da nas bodo drugi še naprej 
potiskali na stranski tir. Prime
rov, kako se vključevati v med
narodno delitev dela, je ničkoli- 
ko.

Ko so arabske države — proi
zvajalke nafte — krenile k iz
gradnji in začele v temeljih 
spreminjati svoj gospodarski in 
kulturni položaj, se je začela 
prava fekma razvitih industrij
skih držav Zahoda, kdo bo dobil 
»naročila stoletja«, kot imenu
jejo nekatere velike dolgoročne 
investicije v teh državah.

Tudi naše gospodarstvo se je 
vključilo v to tekmo, vendar na 
njenem repu, s posli manjšega 
obsega. Ob teh »naročilih stolet
ja« so dobili naši gospodarstve
niki že nekaj koristnih naukov, 
med katerimi je najpomemb
nejše spoznanje, da se brez zdru
ževanja dela in sredstev v velike 
integracijske celote, ki razpola
gajo s sposobnimi strokovnjaki, 
sodobno tehnologijo ter zadost
nimi finančnimi sredstvi, naše 
gospodarstvo ne more meriti na 
tujem trgu z znanimi svetovnimi 
koncerni in družbami. Naši go
spodarstveniki ob tem zato upra
vičeno poudarjajo, da bo treba še 
marsikaj spremeniti v predpisih, 
v kreditnih odnosih in nasploh v 
odnosih do tistih, ki ustvarjajo 
devize in zmanjšujejo naš pla
čilni primanjkljaj, ter do tistih, ki 
devize brezskrbno porabljajo in 
ga le povečujejo.

Ne se zaustavljati le ob doslej 
uveljavljenih ukrepih!

»Stop«
za neproizvodne 
investicije

Končno so na začetku letoš
njega leta doživeli mrzlo prho 
tudi vsi tisti investitorji, ki so si 
hoteli nabrati več kreditov kot bi 
jih kdaj mogli odplačati. Zakon o 
začasni prepovedi gradnje več
jega dela negospodarskih in ne
proizvodnih objektov smo spre
jeli v prepričanju, da je skrajni 
čas, da se postavimo po robu ne
smotrnim naložbam v neproi
zvodne in negospodarske, poleg 
tega pa še želo drage in pretirano 
luksusne zgradbe in opremo. 
Ostala pa je dilema, kako bomo 
ta zakon uresničevali v praksi, 
kakšni bodo njegovi dejanski 
učinki — ob tako velikem številu 
»izjem«, na katere se prepoved 
nanaša.

Prepoved se namreč ne nanaša 
na objekte, za katere je že porab
ljeno več kot 80% njihove pre
dračunske vrednosti, na tiste, ki 
jih gradijo s 50 % sredstev samo
prispevka občanov, na objekte 
za osnovno in usmerjeno šolstvo, 
za odpravo posledic naravnih ne
sreč, za zimsko olimpiado v Sara
jevu, za namiznoteniško prven
stvo v Novem Sadu itd.

Mnogi bodo menili, da je treba 
zakon uresničevati na sosednjem 
dvorišču, ne na lastnem, zato je 
upravičena bojazen, da bo ostalo 
vse po starem, to je, da ne bomo 
gradili tistega, kar je resnično 
bolj potrebno in kar bo resnično 
prispevalo k trajnejši ustalitvi 
gospodarskih razmer.

Nedvoumna znamenja 
večje odgovornosti

Tako bodo sodili mnogi, ne pa 
večina! Vse več znamenj priča, 
da končno postajajo letos ustali- 
tvena prizadevanja sestavni del 
zavesti in prakse delovnih ljudi. 
Tudi nedavni razgovor izvršnih 
sekretarjev ZK republik in po
krajin v predsedstvu CK ZKJ je 
potrdil, da v vsej državi'poteka 
razvejena akcija pri izdelavi 
konkretnih programov in ukre
pov za preseganje sedanjih težav 
v gospodarjenju.

Ob mnogih pozitivnih prime
rih pa obstaja ponekod tudi ne
gotovost in nerazumevanje za
htev tega trenutka. Povečanim 
gospodarskim težavam si neka
teri prizadevajo prilagoditi se na 
način, ki ni v skladu z osnovnimi 
težnjami ustalitvenih prizade
vanj. Mnoge težave v gospodar
ski politiki pa izhajajo prav iz ne
spoštovanja sistema, kršitve do
govorov in sporazumov, prepo
časnega dohodkovnega povezo
vanja in usklajevanja sistemskih 
rešitev. Zato še niti v marcu 
združeno delo nima do kraja 
opredeljenih splošnih pogojev 
gospodarjenja za leto 1980. Pri 
tem gre zlasti za vprašanje pla
čilnobilančnega položaja države, 
republik in pokrajin.

Tako je v razpravi o plačilno
bilančnih pozicijah republik in 
pokrajin v odboru za ekonomske 
odnose s tujino delegatka Srbije 
Milja Ščepanovič načela zelo 
pomembno vprašanje — koliko 
so delegati točno obveščeni o 
temi, ki je na dnevnem redu. De
jala je, da je kot delegat med 
dvema resnicama: ena je v poro
čilu ZIS, druga pa v poročilu 
strokovnih služb SR Srbije. Ra
zlika je resna. Po podatkih orga
nov republike je plačilna bilanca 
v redu, po poročilu ZIS pa ne. 
Takšno obveščanje sili delegate v 
to, da se ukvarjajo z obrobnimi 
vprašanji, namesto z bistvenimi. 
Na razhajanja sta opozorila še en 
delegat iz Srbije in delegat BiH.

Za kaj gre? Po nekaterih in
formacijah so se poslovne banke 
zadolževale v tujini v nasprotju z 
dogovorjeno politiko, tako da 
zadolžitve znašajo nekaj milijo
nov dolarjev. Treba bi bilo ugo
toviti, za katere banke gre. V po
ročilu ZIS je rečeno, da so inte
resne skupnosti delile »pravico 
do uvoza« OZD, ne da bi upoš
tevale, ali je uvoz krit z ustrez
nim izvozom. Katere SIS so to 
bile? To pa niti ni edino neraz
jasnjeno vprašanje.

Na nekatera vprašanja ni 
lahko odgovoriti tudi zaradi me
todologije spremljanja gospo
darskih gibanj, ki je pogosto v 
razkoraku s potrebami združe
nega dela in delegatskega siste
ma. Najpomembnejši je vseka
kor predlog Milje Sčepanoviče- 
ve, naj bi v prihodnje strokovne 
službe republik in pokrajin us
kladile svoje podatke s podatki 
zveznih organov, da bodo dele
gati imeli enotno dokumentaci
jo. Ne gre namreč le za točno in
formiranje delegatov, marveč 
tudi OZD, družbenopolitičnih 
skupnosti, gospodarskih zbornic 
itd., s čemer bi se izognili mno
gim nesporazumom in izgubi 
časa, pa tudi sumničenjem. Po

datke je treba uskladiti čimprej, 
še predno bo prišlo do razprave v 
najvišjem samoupravnem or
ganu države.

Kakšna bo naša 
zunanjetrgovinska 
plačilna bilanca

In tako je zbor republik in po
krajin res sprejel predlog ZIS, da 
se odloži razprava o plačilni bi
lanci do naslednjega zasedanja
— v drugi polovici marca — in to 
iz dveh razlogov: ker bodo imeli 
takrat popolnejši pregled izvoza 
in uvoza in bodo jasne osnovne 
težnje, naše mednarodne me
njave in ker bo ZIS dotlej pri
pravil potrebne elemente za us
klajevanje stališč republik in po
krajin o plačilno-bilančnih pozi
cijah za leto 1980, da bi tako 
čimprej prenehali veljati začasni 
ukrepi. Skupni deficit plačilne 
bilance naj bi omejili na dve mili
jardi dolarjev, vključno z mož
nimi podražitvami nafte.

Enotna ocena delegatov od
bora za ekonomske odnose s tu
jino je, da pomeni usklajevanje 
stališč v tem odboru v zadnjih 
mesecih dragoceno izkušnjo za 
delegate in za ZIS, ker so raz
pravljali o vrsti pomembnih 
vprašanj ekonomskega razvoja 
in analizirali glavne vire visokega 
plačilnega deficita. Kot je znano 
smo sedaj v svetovni trgovini 
udeleženi z vsega 0,5%, naš 
izvoz upada, medtem ko v vsem 
svetu — tudi v deželah v razvoju
— izvoz raste. To dokazuje, da 
nam je potreben dolgoročnejši, 
program ekonomskega sodelo
vanja s svetom na drugačnih 
osnoval}, kot so sedanje. Pod 
drobnogledom se je tako znašla 
celotna praksa sodelovanja s sve
tom.

Drugi, ne manj pomemben 
poduk pa je naše obnašanje do 
dogovorjene politike. Delegati 
so zahtevali, naj to vprašanje 
pride na dnevni red, zato ker se 
ne sme dogajati, da so »nagraje
ne« republike, ki niso spoštovale 
dogovorjene politike, druge pa 
so »kaznovane«.

Zelo pomemben nov element 
v naših odnosih s tujino pred
stavlja tudi podpis sporazuma 
med Evropsko gospodarsko 
skupnostjo in Jugoslavijo, ki od
pira novo priložnost našemu go
spodarstvu za zmanjšanje defi
cita plačilne bilance tam, kjer je 
največji — pri menjavi z EGS, in 
to predvsem z izvozom blaga in 
storitev, ki pa mora temeljiti na 
boljšem gospodarjenju. To pa ne 
bo lahka naloga in se zato lahko 
upravičeno vprašamo, kako smo 
organizirani za to priložnost. Ra
zumljivo je, da moramo tudi s 
primerno kreditno politiko pod
pirati izvoz ozvoma prednostne 
dejavnosti, zlasti proizvodnjo 
energije in hrane. Poglejmo, kaj 
smo doslej že storib!

Več kreditov 
za izvoz in hrano

Izvršni odbor združenja bank 
Jugoslavije je že sklenil, da bodo

dopolnilna sredstva za selektivno 
kreditiranje letos znašala 55,9 
milijarde dinarjev, pri čemer naj 
bi banke zagotovile 31 milijard 
dinarjev. Vendar je indeks de
narja iz emisije v ta namen večji- 
za 31%, medtem ko znaša in
deks bančnega denarja 28,5%.

Krog kreditiranja je dokaj ob
širen, saj smo že doslej opredelili 
več kot 30 prednostnih področij, 
letos pa bodo te kredite lahko 
dobili tudi za zaloge premoga v 
proizvodnih in potrošnih centrih, 
kar bo omogočilo premogovni
kom večjo proizvodnjo v mrtvi 
sezoni. Glede kriterijev za dode
litev kreditov pa novi sporazum 
ne prinaša ničesar novega. Ne bi 
se smelo več dogajati, da bi se 
banke izogibale obveznostim z 
izgovorom, da bodo denar po
rabljale drugod.

Skupni selektivni krediti so že 
presegli vsoto 230 milijard di
narjev. Vendar vse kaže, da 
učinki selektivnega kreditiranja 
niso takšni, kot bi lahko bili, in da 
ni pravih meril, ki bi kazala, kak
šen model selektivne politike po
trebujemo. Razumljivo, da se bo 
model selektivnih kreditov 
spreminjal tako, kot se bo spre
minjala monetarna politika, v 
kateri je poleg novega še veliko 
starega. V sedanjih razmerah, ko 
smo dolžni pospeševati izvoz in 
proizvodnjo hrane, pa ima tudi 
takšna, kakršna je, svoje opravi
čilo.

Brez rudarjev ne bo 
premoga

Znano je, da površinski kopi, 
ki omogočajo povečano proi
zvodnjo in zaposlujejo manj 
ljudi, dajejo premog slabše ka
kovosti. Kakovosten rjavi pre
mog je mogoče dobiti samo iz 
jam in le-tega bomo vse več po
trebovali. Zato si prizadevamo 
ponovno odpreti tistih 67 rudni
kov, od katerih noben ni bil zaprt 
zaradi premajhnih zalog premo
ga. To pa zahteva veliko denarja 
in niti rudniki niti rudarji ga ni
majo. '

Tudi razvitejše države ne puš
čajo rudnikov, da se sami znaj
dejo v takšnem položaju, ampak 
zbirajo denar z več strani. Evrop
ska gospodarska skupnost je npr. 
izločila ogromno vsoto za »oživi
tev« pozabljenih rudnikov pre
moga. To ni bilo dovolj, pa so vsi 
pomagali, tako država kot banke 
in sami rudniki. Ne velja sicer 
vsega posnemati, vendar bi lahko 
uporabili kakšen podoben »re
cept«, primeren našim ekonom
skim in političnim pogojem in 
našemu samoupravnemu siste
mu. Da bi, denimo, v blagajno za 
obnovo rudnikov vlagali denar, 
vsi po svojih zmožnostih.

Rudarji v Kreki, ki zaslužijo 5 
do 6 tisoč mesečno, pravijo, da so 
zadovoljni s svojim poprečnim 
zaslužkom, vendar je jasno, da 
bodo jame ostale prazne, če 
osebnih dohodkov rudarjev ne 
bodo spremenili. V Sloveniji ru
darji zaslužijo mesečno 15 do 20 
tisoč, zato s podmladkom nima

mo problemov- Morda bo kdo 
dejal, da bo v prihodnje zaradi 
takšnih OD rudarjev tudi premog 
dražji. Toda nafta ga bo kljub 
temu še vedno »prekašala« v 
ceni.

Kako do polnih kašč?
In ne nazadnje: kako do večje 

proizvodnje hrane. Tudi z izvo
zom hrane bi lahko v prihodnje 
uspešno izravnavali razliko v naši 
uvozno-izvozni bilanci s tujino. 
Jasna opredelitev za večjo proi
zvodnjo hrane v prihodnjem ob
dobju je tembolj upravičena, ker 
so v Jugoslaviji objektivne mož
nosti za nagel razvoj kmetijstva. 
Družbeno gospodarstvo, ki ob
sega samo 15% obdelovalnih 
površin, daje nad polovico tržnih 
presežkov krušnih žit zaradi vi
sokih prispevkov, to pa je rezul
tat domače znanosti in visoke 
stopnje tržnosti proizvodnje.

Eno od aktualnih problemov v 
razvoju kmetijstva je: poiskati in 
najti razne vire sredstev za razvoj 
kmetijstva v okviru združenega 
dela in družbenih skupnosti. Da 
je treba sedanji položaj kmetij
stva bistveno spremeniti, o tem 
nihče ne dvomi. Vsi tudi soglaša
jo, da je treba to nalogo opraviti 
predvsem s pomočjo politike cen 
oziroma tako, da bi cene vseh 
kmetijskih proizvodov obliko
vali po ponudbi in povpraševa
nju, država pa naj bi predpiso
vala samo minimalne zaščitne 
cene za nekatere proizvode, po 
katerih naj bi te proizvode odku
povali v primeru, če bi njihova 
tržna cena padla pod mejo ren
tabilnosti. Življenjsko raven ob
čanov naj bi v tem primeru zašči
tili s kompenziranjem porabe.

Vemo, da to načelo ne pred
stavlja nekaj novega v politiki 
cen. Že dolgo časa ga uveljav
ljajo mnoge dežele, vendar nik
jer ni uspelo, da bi sam po sebi 
kmetijstvu zagotovil dovolj sred
stev za razvoj. Tudi pri nas bo 
zato treba iskati še mnoge druge 
vire sredstev za razvoj proizvod
nje hrane.

Star slovenski rek pravi: kakor 
si boš postlal, tako boš ležal! Slo
venci se po njem pridno ravna
mo, le da smo si zadnja leta nat
lačili preveč puha v blazine. Pre
tirano udobje pa lahko človeka 
samo poleni — in še kakšne bo
lezni si lahko nakoplje po nepo
trebnem. Zdravniki že dolgo 
vedo, da je za težave v križu naj
boljše zdravilo trda deska pod 
rjuho. Tudi hrbtenice našega ju
trišnjega življenja — gospodar
stva — ne kaže zdraviti drugače 
kot s podobno radikalno terapi
jo, ne z blažitvijo bolečin. Pomir
jevalne injekcije, s katerimi smo 
doslej umirjali ekonomske tego
be, so bile prej potuha kot zdra
vilo; prikrivale so bolezen, name
sto, da bi jo zdravile. Zdaj so že 
ob ves učinek. S čim jih nadome
stiti — to je zdaj tisto vprašanje, s 
katerim si vsi belimo glavo. In 
prav je, da si jo! Skrajni čas!

Vinko Blatnik
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Razvrednoten jubilej

Kaj sploh je še ostalo od ju
bilejnih nagrad? Tako se sprašu
jejo tisti, ki jih delijo, kot tisti 
tudi, ki jih prejemajo. In res, kaj 
je pravzaprav jubilejna nagrada? 
Ali je to denarni znesek, ki ti pri
pada po nekdanji sindikalni listi 
in ga prejmeš v ovojnici, ne da bi 
»živ krst« za to vedel ah je to 
vendarle nekaj drugega?

Kdor pozna zgodovino jubi
lejnih nagrad, bo gotovo vedel, 
da so bile to najprej zlate ure, ki 
vedno niso bile sicer čisto zlate 
pa vendarle; Janez, Miha ali kdor 
si že bodi je to uro dobil za svoje 
zvesto deset, dvajset in večletno 
delo slovesno, pred vsem kolek
tivom. Vsi so mu zaploskali, ker 
so vedeli, da je nagrado (beri: 
uro) dobil njihov Janez, ki je to
liko in toliko delovnih let vtkal v 
razvoj njihove organizacije.

Temu bi lahko rekli — humana 
proletarska toplina, ki je ljudi 
med seboj zbliževala, jih pleme
nitila.

In kako je bilo potlej? Seveda, 
kmalu se ni več »spodobilo«, da 
bi direktor dobil samo uro tako 
kot Janez — pa je delavski svet 
sklenil, da se mu za njegov jubi
lej podari umetniška slika, ki jo 
je treba popoprati tudi v kuverti. 
In so jo. In tako smo poprali in 
poprali (slike in zneski so se 
spreminjali) ne samo vidnim lju
dem v kolektivu, ampak kar 
počez. Prišlo je celo tako daleč, 
da se je zavoljo jubilejnih nagrad 
začela pretakati vroča kri. Da bi 
temu storili konec, smo jubilejne 
nagrade tudi »uradno« uveljavi
li. Zapisali smo v sindikalno listo 
merila in zneske in tako je ostalo 
do danes.

Kaj je ostalo? Ostala je samo 
denarna nagrada in še zavoljo 
nje se marsikje prerekajo ali je to 
nagrada za skupno delovno dobo 
ali samo delovno dobo v tem ali 
onem kolektivu. Vzačetku niti ni 
bilo tako hudo, ker je bilo »jubi
lejnih nagrajencev« manj, zdaj 
pa jih je iz leta v leto več, kar se 
seveda vedno bolj odraža tudi v 
skladih skupne porabe. V neka
terih organizacijah združenega 
dela celo ugotavljajo, da je na
grajencev toliko, da je nemogoče 
vsem izplačati jubilejne nagrade. 
Posebej velja to za tiste organi
zacije, id so v velikih naložbah ali 
imajo tako imenovane manj 
ugodne pogoje pridobivanja do
hodka. In že smo tam. Kjer je 
denar, so jubilejne nagrade, kjer 
ga ni, tudi nagrad ni. Vprašanje 
pa je, če je to prav, kajti nekdo, 
ki dela denimo v novomeški IM V

ali anhovski cementarni, prav 
tako lahko terja svojo jubilejno 
nagrado kot delavec v projek
tantski organizaciji ali občinski 
skupščini. Pravimo lahko in tako 
bomo rekli tako dolgo, dokler se 
ne bo nekaj spremenilo v splošni 
»klimi«. In dejstvo je, da bi jo 
morali začeti spreminjati prav 
hitro, sicer se nam bo tudi jubilej 
»zmaterializiral«, kakor to 
ugotavljamo na mnogih drugih 
področjih.

Ob koncu samo še to: jubi
lejne nagrade, takšno, kakršno 
poznamo, sploh ni, ker mora biti 
delavec za svoje delo nagrajen že 
po vseh drugih postavkah. Poz
namo torej lahko le jubilejno na
grado, ki bo priznanje. In to 
priznanje je lahko samo moral
no, ker materialnega, kot smo 
ugotovili, ni povsod.

Ivo Kuljaj

Pozabljena dela in opravila

Kako so včasih delali 
bučno olje

Fotografija: Jože Gerič

Skupina, ki je pred desetletji stiskala bučno seme v Copekovem mlinu v Mali Polani

Prenekatera dela in opravi
la, ki so bila značilna za posa
mezna področja v naši republiki, 
so v zadnjih desetletjih, ko je in
dustrializacija vse večja, padla v 
pozabo. Tako tudi predelovanje 
bučnega semena v olje, ki še 
danes velja kot svojevrstna po
sebnost in ga nikjer več ne pride
lujejo ročno.

Pa se povrnimo nekaj desetle
tij nazaj in skušajmo s pomočjo 
Jožeta Žabčiča iz Velike Polane 
obuditi spomin na predelavo 
bučnega semena v Copekovem 
mlinu v Mali Polani. Že od zime 
1943—44 se ta mlin ni več zavr
tel, domačinke niso več mesile 
bučnega sira in ga pražile, iz po
sebne preše pa ni priteklo bučno 
olje, temne barve in posebnega 
okusa.

Mlin je bil na vodni pogon in 
sicer je voda poganjala zgornji 
mlinski kamen, medtem ko je 
spodnji miroval. Kamna sta se 
med seboj dotikala le na zuna
njih robovih, vmes pa so bile ra
zmeščene gosje peruti, ki so iz 
srednjega prostora, kjer je bilo 
bučno seme. le-to potiskale pod 
sam rob, tako da se je zmlelo. 
Spodnji kamen je imel okrog in 
okrog zarezo, v katero je padalo 
zmleto seme in ga potem s po
močjo gosjih peres potiskalo v 
»koričece« dolgo približno 
meter. V tej posodi je bilo pro
stora za okoli štiri tako imeno
vane sire iz zmletega bučnega 
semena. Medtem ko je »mast- 
njak« polival seme z vodo, so ga 
ženske, med njimi so bile tudi 
izredno spretne, mesile samo s 
palci, tako da se ni preveč zlepilo.

Jože Žabčič je, takrat komaj 
dvanajstleten pobič, opravljal 
nič kaj lahko nalogo »mastnja
ka« . O tem svojem delu pa danes 
pripoveduje takole:

»Pri mešanju in polivanju 
zmesi z vodo sem moral dobro 
paziti, saj nisem smel polivati niti 
preveč niti premalo. Če sem polil 
premalo, potem se bučno seme ni 
dobro umesilo, če pa je bilo vode 
preveč, potem se je moralo ume- 
šeno zmleto bučno seme veliko 
dlje pražiti, saj je morala vsa 
voda izpareti. Za praženje zmle
tega in umešanega semena na
mreč ni dovolj le olje, ki ga odda
jajo same bučne semenke, ker se 
potem olje hitro prismodi in 
nima pravega okusa. Zato je- 
pravšnja količina vode, na kateri 
se seme praži, toliko bolj po
membna.

Ko je bil sir že dovolj prepra
žen in se je pričel pod prsti drobi
ti, ga je bilo treba stresti v krpo iz 
domačega platna. To krpo smo 
potem dobro zavili in stisnili, 
tako da je iz nje priteklo olje. Sti

skanje ni bilo lahko in so me v za
četku, dokler se dela nisem pov
sem privadil, pošteno bolele 
roke. Seveda pa postopek prido
bivanja bučnega olja z ročnim 
stiskanjem še ni bil končan. Vso 
sirarsto maso smo potem dali v 
staro prešo, pri kateri so delali le 
moški. Najprej smo vzdignili 
»prešpan«, naložili sir iz bučnega 
semena in potem dobro stisnili 
prešo. Olje, ki je teklo iz preše, 
sem z gosjim perjem usmerjal v 
posodo ob preši. Ko sem bil mlad 
mi je šlo to delo kar dobro od 
rok, danes bi bilo zagotovo 
težje.«

Kljub stiskanju v preši pa je v 
sirasti zmesi ostalo še nekaj olja, 
zato so potem to zmes vzeli iz 
preše in jo je v nadaljnjo obde
lavo dobil »pujc«.

»Vsak osmi sir iz preše smo si 
lahko razdelili delavci med seboj

in seveda tudi vsakega, ki se je 
»pujcu« zdrobil. Zato je »pujc« 
velikokrat kar namenoma udar
jal s sirom, češ, da ga peče, 
zdrobljeni ostanki pa so ostali 
nam,« se spominja Jože Žabčič.

Pridelovanje bučnega olja na 
ta starinski način prav gotovo ni 
bilo lahko, vendar pa je vsako 
leto tistih 15 do 25 dni ko so olje 
stiskali, pomenilo dober vir za
služka za marsikaterega delavca. 
Dnevno je skupina moških in 
žensk opravila kar 4 do 5 tako 
imenovanih »cugov«, oziroma 
stiskanj bučnega semena. Kljub- 
težkemu delu pa so se znali tudi 
poveseliti, saj med delom ni 
zmanjkalo šaljivih pripovedo
vanj, smeha in pesmi. Ljudski 
običaj torej, ki je danes skoraj že 
utonil v pozabo.

Štefan Prša

PO SLEDEH
DELAVSKE ENOTNOSTI

Odgovor na članek »Podatki, 
dani v zadnjem trenutku, 
niso dobri podatki«

Sklicujoč se na zakon o tisku, 
vam posredujemo odgovor na 
članek Ljubice Jugovič, objav
ljen v DE z dne 1. 3. 1980, ter 
prosimo, da ga objavite v na
slednji številki DE.

Najprej nas je veselilo, da 
smo v svojo sredino ob razpravi 
zaključnega računa dobili 
predstavnico RO sindikatov 
zdravstvenih delavcev tovari
šico Ljubico Jugovič, ki je po 
našem občutku pripomogla k 
razpravi obzaključnem računu, 
da je bila usmerjena v najo
snovnejše probleme preteklega 
leta. Delavci Zdravstvenega 
doma Radovljica smo tako še 
enkrat ponovno proučili naše 
poslovanje in o njem dobili tudi 
mnenje odgovornih »zuna
njih«.

Zdaj smo pa resnično prese
nečeni, ko v Delavski enotnosti 
1. marca beremo, da so naši de
lavci dobili gradivo za razpravo 
na mizo šele ta dan, 22. fe
bruarja, tik pred razpravo. Pre
senečeni smo zato, ker smo de
lavci prve podatke (količina 
opravljenega dela in masa iz
plačanih osebnih dohodkov s 
kazalci) dobili že 6. februarja, 
dokončni zaključni račun s ko
mentarji pa 15. februarja. Nato 
je bila v torek, 19. februarja, 
razširjena seja delavskega 
sveta, v sredo in četrtek, 20. in 
21. februarja, razprave v sindi
kalnih skupinah, nato pa v 
petek, 22. februarja, ponovno 
razširjena seja delavskega
sveta, kjer pa je tovarišica Ju

govičeva dobila občutek, da de
lavci prvič slišijo za svoje po
slovanje V letu 1979.

Povedati je treba, da je bila 
izguba v Zdravstvenem domu 
Radovljica takorekoč znana že 
novembra 1979. leta in da je 
bila zato zadnja seja razširje
nega delavskega sveta za de
lavce samo ena od mnogih raz
prav o tem problemu. Tako so 
delavci od novembra dalje 
iskali vzroke za izgubo in tudi 
ukreplali: osebni dohodki so 
bili med najnižjimi v Osnov
nem zdravstvu Gorenjske, ko
ličina opravljenega dela pa celo 
22,4% nad planom, kar je naj
več med vsemi temeljnimi or
ganizacijami v tej delovni or
ganizaciji in to ob dejstvu, da je 
bil fond delovnega časa zaradi 
izpadov izkoriščen le z 92,7%, 
torej je bilo opravljeno delo 
plod zares izrednega prizade
vanja kolektiva.

Ko potem iščemo vzroke za 
izgubo, jih tudi najdemo, jih 
argumentiramo s številkami, 
vendar številčni podatki očitno 
niso več v dometu tovarišice 
Jugovičeve.

Žal nam je, da po vseh priza
devanjih za kvalitetno razpravo 
dezinformacija objavljena v 
Delavski enotnosti, pokvari 
pripravljenost delavcev za na
daljnje take razprave in jih že 
vnaprej razvrednosti.

Predsednik IO 
sindikata 

temeljne organizacije 
Darja Ferjan

Odgovor tovarišice Ljubice Jugovič

Tovarišici Darji FERJAN, predsednici Izvršnega odbora 
OOZS TOZD Zdravstveni dom Radovljica, se najprej zahvalju
jem, da je tudi meni osebno poslala odgovor na članek Marjana 
HORVATA o razgovoru z menoj.

To, kar sem v razgovoru povedala, je tovariš Marjan Horvat ko
rektno povzel. Iz odgovora tovarišice Darje Ferjan pa lahko skle
pam, da sem pravzaprav zagrešila eno samo napako —ko sem iz
javila, da smo prisotni na sestanku dobili gradivo za razpravo o 
zaključnem računu na mizo. In tako, kot tovarišica predsednica 
uvodoma pravi, da sem po njihovem občutku pripomogla k raz
pravi o zaključnem računu, sem jaz osebno imela občutek, da so 
na mizo razdeljena gradiva navzočim prvič predložena. Res pa je 
tudi, da v vsej razpravi, ki sem se je udeležila na podlagi telefon
skega vabila in brez vsakega gradiva, ni bila niti z besedo ome
njena — po moji oceni —povsem pravilno izpeljana obravnava 
zaključnega računa, kot kronološko to navaja v svojem pismu tov. 
Ferjanova.

V odgovoru me moti nekaj drugega, kar je poučno tako zame 
osebno, kot tudi verjetno za zdravstvene delavce v Zdravstvenem 
domu v Radovljici. Kar sem v razgovoru s tovarišem Horvatom 
posebej poudarila, da Republiški odbor Sindikata delavcev zdrav
stva in socialnega varstva Slovenije spremlja obravnavo zaključ
nih računov v »vzorčnih« zdravstvenih organizacijah, bi bilo pri
čakovati, da bo s temi organizacijami obojestransko informiranje 
o aktivnosti sprotno, tekoče in tudi v osebnih stikih. Tega v pri
meru Zdravstvenega doma Radovljica nismo uspeli uresničiti in 
nam mora biti v poduk. Moti me pri tem, da tov. Ferjanova moje 
»občutke« razume kot »mnenje odgovornih zunanjih*:, v.Zigat 
»dometu« niso več številke zaključnih računov in da gre za »dezin
formacijo«, ki »pokvari pripravljenost delavcev za nadaljnje take 
razprave in jih že vnaprej razvrednoti«.

Tudi kritiko »zunanjih« bi razumela in sprejela, če bi bila ute
meljena, tako pa tov. Ferjanova očitno ne nasprotuje mojim izja
vam o vsebini razprave zaključnih računov in aktivnosti zdrav
stvenih delavcev nasploh, ne le ob zaključnih računih. Zato po
navljam, da neobveščenost škoduje. Če pa zaradi tega pride do 
ugotovitve (s katero se seveda ne strinjam), da se s tem »priprav
ljenost delavcev ...že vnaprej razvrednoti«, to odločno odkla
njam. Odkrita in resnična beseda najde vedno odprta vrata, tudi 
na republiškem odboru Sindikata delavcev zdravstva in social
nega varstva Slovenije. Tako je bilo tudi doslej in bo v bodoče. 
Vprašujem pa se, zakaj ločevanje »zunanjih« in verjetno »doma
čih —tozdovskih« in zakaj bi kot član zveze sindikatov Slovenije v 
našem glasilu želela »pripravljenost delavcev vnaprej razvrednoti
ti«. Kot rečeno, to mi ni jasno ne nazadnje zaradi tega, ker krono
logije dogodkov nisem poznala, niti je nisem mogla poznati. Zato 
so vrata odprta, s podukom, ki ga sprejemam kot skupno napotilo 
za nadaljnje delo.

Pripomba uredništva:
Vsi trije sestavki sami dokazujejo, kje »tiči zajec«. S tem zak

ljučujemo polemiko o obravnavanju zaključnega računa za lani v 
TOZD Zdravstveni dom Radovljica.
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V novomeški Krki se trudijo, da bi postalo obveščanje potreba vseh delavcev

Najprej pred 
lastnim pragom

Katja Štimac Jure Gros

Glasilo delovnih ljudi no
vomeške Tovarne zdravil Krka 
izhaja že nekaj let. Najprej so iz
dajali interni informator, ki pa je 
vse bolj postajal pravi časopis. 
Včasih se je tudi zataknilo, spet 
steklo in zdaj dve leti izdajajo 
svoje glasilo redno vsakih 14 dni.

»Pa še kakšno izredno števil
ko, če je to potrebno,« sta nam 
povedala Katja. Štimac, novi
narka Krke in Jure Gros, odgo
vorni urednik. »Na časopis so se 
delavci že navadili. Marsikdaj 
smo lahko na zborih delavcev ali 
na drugih sestankih slišali, kako 
se delavci v svojih razpravah 
sklicujejo na informacije iz svo
jega glasila. Da pa nas pri glasilu 
čaka še veliko dela, se je poka
zalo pri anketi. Z njo smo skušali 
zvedeti, kaj je delavcem v glasilu 
všeč, česa še pogrešajo... No, 
anketa je imela zaskrbljujoče 
slab odmev.«

Vzrok za neodrhevnost ankete 
tiči verjetno tudi v tem, da de
lavci svoje glasilo še vedno 
predvsem berejo, kaj malo pa 
vanj tudi napišejo. Že leto ali dve

se v Krki trudijo, da bi na strani 
glasila privabili čimvečje število 
delavcev, ki naj bi pripravljali 
posamezne številke, prispevali 
članke, fotografije...

»Nimamo namena kogarkoli 
kritizirati,« sta povedala Katja

Štimac in Jure Gros. »Res pa je, 
da so ta prizadevanja do zdaj na
letela na kaj medel odmev. Na to 
kar naprej opozarjamo, da bi se 
vsi zavedali, kako časopis ni in ne 
sme biti le stvar nekaj ljudi ali 
uredniškega odbora. Le z najšir

šim sodelovanjem bo dosegel 
svoj namen — obveščanje o vseh 
pomembnih dogodkih v tovarni 
in zunaj nje.«

Celo družbenopolitične orga
nizacije se tega še ne zavedajo 
povsem. Mladina se res oglaša,

premalo pa je prispevkov njenih 
članov, ki bi pisali o položaju in 
vlogi mladih delavcev v posa
meznih sredinah. Glasilo redno 
objavlja sklepe in predloge kon
ference sindikata, ni pa nikakrš
nih vesti o delovanju izvršnih 
odborov sindikata v temeljnih 
organizacijah. Tudi članki o delu 
zveze komunistov so v glasilu 
redkost.

»Res je naš časopis včasih 
premalo aktualen, nezanimiv in 
pust. Del krivde za to nosijo so
delavci, ki bi morali napisati do
govorjene članke, pa svojih za
dolžitev ne jemljejo resno. 
Uredniški odbor pripravlja šte
vilke in pri vsaki prosi 15 do .20 
sodelavcev, naj napišejo zani
mive prispevke z vseh področij 
svojega dela. Žal se skoraj redno 
zgodi, da polovica ali več dogo
vorjenih tem odpade. »Mašila«, 
ki smo jih tako prisiljeni upora
biti, gotovo ne prispevajo k večji 
kakovosti informacij, ki bi jih de
lavci potrebovali za odločanje, 
trpita pa tudi aktualnost in zani
mivost časopisa.«

Slišali smo, da tudi uredniški 
odbor svojega dela ne opravlja 
tako, kot bi ga moral. Delegati v 
njem se svoje odgovornosti še ne 
zavedajo dovolj, ne udeležujejo 
se sej, ne prinašajo novic iz svo
jih delovnih sredin in ne spodbu
jajo novih sodelavcev. Tako je 
letos ena osnovnih nalog pomesti 
najprej pred svojim pragom in 
potem na osnovi odgovornega, 
zavzetega dela uredniškega od
bora akcijo zastaviti širše. Ena 
od osti pisanja Krke bo letošnje 
leto uprta v stabilizacijska priza
devanja. Predvsem vodilne in 
vodstvene delavce bodo skušali 
pritegniti k sodelovanju, ki naj bi 
delavce sproti seznanjalo s stabi
lizacijskimi ukrepi in njihovim 
uresničevanjem.

Ciril Brajer

Dobro obveščanje v Peku razvija tudi dobre delegatske odnose

»Kar reče delegacija Peka, 
drži«, pravijo v Tržiču

Lanskega novembra so se 
udeleženci drugega srečanja 
urednikov, novinarjev in organi
zatorjev obveščanja v združe
nem delu domenili, da bodo v za
četku letošnjega leta v vseh slo
venskih regijah tekli pogovori o 
obveščanju v posameznih orga
nizacijah združenega dela.

Med temi pogovori naj bi ugo
tovili, kakšna je bila doslej ob
veščenost delavcev v združenem 
delu. Težave, ki so se na tem po
dročju pojavljale, bi po skupnem 
pogovoru gotovo lažje premago
vali. Eden namenov te akcije je 
tudi spodbujanje delavcev, da bi 
v procesu obveščanja čim bolj 
aktivno sodelovali, bolj pa bi za
živel tudi pretok informacij v 
Zvezi sindikatov Slovenije.

Akcija je stekla prejšnji torek 
v tržiškem Peku, nadaljevala se 
je v IN A Nafti Lendava, sledili 
bodo Predilnica Litija, Železarna 
Ravne, Brivsko frizersko po
djetje Ljubljana, Soško gozdno 
gospodarstvo v Tolminu, THP 
Portorož, Klinični center Postoj
na, Certus Maribor, Gorenje Ve
lenje, Elektroporcelan Izlake, 
Tovarna celuloze in papirja 
Djuro Salaj Krško in SGP Pionir 
Novo mesto.

Dopoldanskim pogovorom v 
organizacijah združenega dela 
sledijo tudi posveti na občinskih 
svetih zveze sindikatov z isto 
vsebino — oceno stanja na po
dročju informacij v OZD in na
činov obveščanja delavcev. Se
veda je pomembna tudi vsebina 
informacij, ki jih delavci dobiva
jo, opredeljenost vloge obvešča
nja v samoupravnih aktih OZD 
in podružbljanje obveščanja de
lavcev ter vloga družbeno poli
tičnih organizacij pri tem. Temi 
pogovorov sta še akcija Tisoč de

lavcev — sodelavcev in ocena 
Delavske enotnosti.

Tak pristop bo do zdaj dokaj 
posplošene stvari le konkretizi
ral. Natančna ocena stanja bo 
pripomogla k odpravljanju po
manjkljivosti, včasih že kar med 
pogovori.

Povedali smo že, da je uskla
jena akcija družbeno političnih 
organizacij stekla v tržiškem 
Peku. To organizacijo združč- 
nega dela so obiskali Boštjan 
Pirc, predsednik Odbora za ob
veščanje in politično propagando 
pri RS ZSS in člani komisije 
predsedstva CK ZKS za agitacijo 
in propagando.

Ugotovili so, da je v Peku si
stem obveščanja lepo razvejan. 
Odbor za obveščanje, ki so ga 
ustanovili na ravni delovne or
ganizacije, usklajuje vse dejav
nosti na področju obveščanja. 
Njegove člane volijo vse te
meljne organizacije združenega 
dela po delegatskem načelu. V 
pogovoru se je pokazalo, da delo 
tega odbora kljub lepim uspe
hom le še ni dovolj odmevno. Se
staja se le dva do trikrat letno in 
v njem ni predstavnikov druž
beno političnih organizacij. Že 
razmišljajo, kako bi tudi te 
vključili v delo odbora, ki naj bi 
se sestal najmanj enkrat v vsa
kem četrtletju. Na ta način bi 
svoje delo lahko sproti dopol
njeval in sproti odpravljal vse te
žave in pomanjkljivosti.

Izvršni organ tega telesa je 
uredniški odbor Čevljarja. To je 
glasilo delavcev tega kolektiva, 
ki izide vsak mesec, vključuje pa 
tudi Čevljarjeva obvestila, ki jih 
izdajo najmanj enkrat tedensko. 
Prav ta obvestila so temelj sprot
nega obveščanja. Glasilo in nje

gove »priloge« izdajajo tudi v sr
bohrvaškem jeziku, saj je v Peku 
zaposlenih precej delavcev iz 
drugih jugoslovanskih republik. 
Lahko se pohvalijo tudi-s skrbno 
urejenimi oglasnimi deskami in 
lastno razglasno radijsko posta
jo. Temeljna organizacija zdru
ženega dela Mreža: ima poleg 
vsega naštetega še Sindikalni ob
veščevalec. Združuje namreč 
132 poslovalnic širom Jugosla
vije in obveščevalec jim služi kot 
koristen način sindikalnega po
vezovanja.

Pripravljajo še novo obliko 
obveščanjač »'odprte sestanke«. 
Pomenili naj bi res neposredno 
obliko soočanja vprašanj delav
cev in odgovorov, za katere bi 
poskrbel celoten poslovodni se
stav.

Toliko o oblikah obveščanja v 
Peku. Ko je stekla beseda o vse
bini, se je pokazalo, da je naj
manj težav z informacijami o po
gojih in rezultatih gospodarje
nja.

Poslovodni delavci se dolžno
sti do obveščanja zavedajo in jo 
tudi izpolnjujejo. Spodbuditi 
bodo morali še vključevanje 
družbenopolitičnih organizacij 
in čim širšega kroga delavcev. 
Tudi obveščanje v delegatskem 
sistemu v tovarni in zunaj nje je 
lepo zaživelo, informacije so ka
kovostne in v večini primerov 
zelo hitre.

Popoldanski pogovor na ob
činskem sindikatu je pokazal, da 
je obveščanje v Peku vzor v ob
čini. V drugih delovnih sredinah 
je sredstev za razvoj tega po
dročja sicer dobolj, primanjkuje 
pa usposobljenih kadrov.

Ciril Brajer

r

M vprašanja brez odgovora

S čim se bomo greli?

Lani sem pri mariborskem 
podjetju »Smreka« naročil pet 
ton premoga na kredit. Ker ga 
do jeseni nisem dobil, sem šel 
štirikrat pobarat, zakaj ne. 
Zato sem izgubil osem delovnih 
ur in prevozil 80 km poti. Po te
lefonu namreč nisem dosegel 
nič; le osebna intervencija 
nekaj zaleže. Premog sem 
končno dobil v oktobru, torej 
pet mesecev kasneje, kot sem 
ga naročil. Če bi 500 dinarjev, 
kolikor je bil predujem, vložil v 
banko, bi se mi nateklo tudi 
nekaj obresti. Tako pa sem 
podpiral le »Smreko«. To ni 
več pošteno. Moram pa Še po
vedati, da sem dobil le 4,5 t 
premoga. Prvič zato, ker se je 
podražil in drugič, ker ga je za
radi pomanjkanja vsak dobil 
lahko le toliko.

No, kljub temu smo se čez 
zimo pri nas doma kar dostojno 
greli. Sprašujem pa se, kako bo 
letos. Zato sem šel že februarja 
dvakrat povprašat, kako bo s 
premogom. V vseh trgovinah 
so mi odgovarjali: »Nimamo!« 
Neki prodajalec mi je celo 
dejal: »Če hočete premog,
potem se ob štirih ali petih zju
traj postavite v vrsto in če boste 
imeli srečo, ga boste tudi kaj 
dobili. In to samo lesenega. Vi- 
sokokaloričnega namreč že ves 
mesec nismo dobili...« Nizko
kalorični premog pa je za 
centralno kurjavo preslab. 
Sedaj se- pa zamislite, v kako 
težkem položaju smo tisti de
lavci, ki moramo sami skrbeti 
za kurjavo. Onim , v blokih je 
mnogo lažje: družba mu pre
skrbi vse, le malo globlje mora 
seči v žep.

V javnih občilih nam zatrju
jete, da je premoga dovolj, le z

bolj težko. Jaz pa mislim, da j 
vsega dovolj. Le slabo smo oi 
ganizirani. Se več pa je špeke 
lacij s cenami. Lani se tja do je 
Seni nismo mogli zmeniti z 
cene, ko pa je zima potrkala n 
vrata, smo jih dvignili. Premo 
je potem bil, a ga niso uspe 
dostavljati potrošnikon 
Takšna je naša preskrba; pov 
zroča nam le skrbi in nejevolje

uredimo organizirano preskrbo 
s premogom in ostalimi gorivi. 
Da ne bomo tarnali vsak po 
svoje in se jezili, naj sindikat 
pokliče na odgovornost tiste, ki 
so za to zadolženi. Če smo s 
premogom tako bogati, potem 
menda ja ne bomo trpeli po
manjkanja. Saj, dandanašnji je 
že vse tako drago, da nihče po 
nepotrebnem ne troši nobenih 
stvari.

Naslednja zima bo hitro pred 
vrati. Zato je že sedaj čas da

Vili Kankl, Zrkovska c. 166, 
Maribor

Odgovor trgovskega in proizvodnega podjetja »Dom — 
Smreka« Maribor:

S sindikalnimi organizacijami smo v začetku lanskega leta skle
nili pogodbe za dobavo premoga njihovim članom za kurilno se
zono / 979—80 in se dogovorili, da bomo premog izročili korist
nikom, navedenim v seznamih, sukcesivno preko poletja tako, da 
bomo po sprejemu denarnih sredstev dobavili količine, ki bodo po 
vrednosti ustrezale vplačanim akontacijam. Dobave s strani naših 
dobaviteljev premoga pa niso potekale v skladu s sklenjenimi po
godbami in so zato nastopile težave, ker je določenih, naročenih 
vrst premoga primanjkovalo.

Iz tega sledi, da v navedenem obdobju nismo prodajali blaga na 
kredit in da s privatniki nismo sklepali pogodb o dobavi premoga.

Kar zadeva obresti pa pojasnjujemo, da predpis nalaga izplačilo 
ustreznih obresti, kadar dobava blaga ni izvršena, v 30 dneh od 
dneva kupčevega plačila. Obresti pa znašajo za družbeno pravne 
osebe toliko, kot jih daje banka za deponirana sredstva na vpo
gled, če so kupci delovne organizacije in druge pravne osebne, 
med katere sodi tudi sindikalna organizacija, ki je z nami sklenila 
kupoprodajno pogodbo.

V letošnjem letu bo situacija preskrbe potrošnikov s premogom 
še bolj pereča, z ozirom na dejstvo, da z resolucijami apelirajo na 
potrošnike k usmeritvi s tekočih na trda goriva, nihče pa pri tem 
ne pomisli, da potrebnega premoga ni na razpolago.

Merodajne forume je vsekakor seznaniti z nastalo situacijo, kajti 
trgovina sama ni v stanju zagotoviti večjih količin premoga.

Franc Veingerl, šef komercial nega sektorja. 

Anton Cverlin, vodja odd. za kurjavo
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V nedeljo bo krenila na pot letošnja

Svet v naših očeh: Štafeta mladosti
neodvisni Zimbabve

Nekaj manj kot mesec dni 
nas še loči do dneva, ko bo Zim
babve postal neodvisna afriška 
država. Pot do neodvisnosti je 
bila dolga in težka. Povezana je 
bila z mnogimi težavami, od tiste, 
ko se je Smith samovoljno posta
vil na čelo manjšinske bele vlade, 
do sedemletnega odpora, ki ga je 
vodila Patriotska fronta. Med 
njimi je bilo na ducate drugih 
težav, ki so najbolj prizadele ve
činsko črnsko prebivalstvo.

Danes je teh težav konec. Po 
prvih svobodnih volitvah, na ka
terih je z absolutno večino zma
gala Patriotska fronta, pa se ob 
tem Zimbabveju obeta svetla 
prihodnost. Zmagovalec teh vo
litev Robert Mugabe je dobil 
mandat za sestavo nove vlade. 
Vlado je že sestavil. V njej niso le 
ministri, ki pripadajo zmagoval
cem, temveč tudi tisti, ki so bili 
zmagani in premagani. V vladi 
sta tudi dva belca.

To dejstvo pa vzbuja v svetu 
veliko zanimanje. Marsikateri 
radikalno usmerjeni politiki in 
gibanja so pričakovali od Muga- 
beja nekakšen radikalizem, ki bi 
se mejil z revanšizmom, predv
sem do bele manjšine in črnih iz
dajalcev. Drugi pa so pričakova
li, da bo takoj po volitvah prišlo 
do nekakšnega državnega udara, 
ki bi to celotno dogajanje prika
zal v luči politične farse. Zgodilo 
se ni ne eno ne drugo. Mugabe je 
ubral tretjo pot, edino realno v 
tem trenutku. Odločil se je za 
nekakšno specifično nacionalno 
in rasno spravo. Pobotal se je s 
svojimi črnimi rojaki, pomiril se 
je z belo manjšino.

Taka Mugabejeva usmeritev 
je plod politične modrosti, ki jo

ta zimbabveški intelektualec in 
voditelj ubira pravzaprav vso re
volucionarno pot. V njegovi do
sedanji dejavnosti ni bilo opaziti 
drugačnega obnašanja, kot ga 
kaže sedaj. Čeprav so mu večkrat 
zamerili, da je marksist, se ni ni
koli bal marksizma, ki se je v nje
govi praksi odražal kot dejstvo in 
realizem, ki izhaja iz položaja v 
njegovi državi in njegove države 
v tem delu sveta. Vsaka druga, 
bodisi bolj radikalna in levičar
ska, bodisi socialnodemokratska 
ali desničarska smer bi dovedla 
do ponovnega zaostrovanja v de
želi in tudi v tem delu sveta. To 
pozabljajo njegovi prvi kritiki.

Mugabe je kot izkušen politik 
in voditelj že dolgo časa v giba
nju neuvrščenih. Tam se je nje
govo osvobodilno gibanje učilo 
političnega in državniškega rea
lizma. To, kar se je naučilo, je s 
pridom takoj začelo izvajati v 
praksi. Gibanju in Mugabeju je 
jasno, da socialna in rasna na
sprotja ne morejo biti presežena 
s svobodnimi volitvami, če se 
takim volitvam pod zaščito biv
šega kolonizatorja lahko reče 
svobodne volitve. Čeprav so bile 
volitve objektivne in pravične, 
niso pravzaprav ničesar rešile 
razen tega, da so pokazale, 
kakšna je volja večine, kakšen je 
realizem v državi. To so pokaza
le. Toda to je premalo za kakr
šenkoli radikalizem ali pa globlji 
poseg v sedanja ravnovesja. Zato 
se je osvobodilno gibanje in z 
njim Mugabe sam, odločilo, da 
uberejo svojo pot počasnega 
spreminjanja sedanje podobe 
Zimbabveja in to na vseh po
dročjih, od politike do socialne 
slike. V tem spreminjanju pa je

sožitje pluralizma ras in politič
nih sil več kot potrebno.

Novi predsednik vlade svo
bodnega Zimbabveja je večkrat 
po zmagi spregovoril o Jugosla
viji in naši pomoči Patriotski 
fronti. Zahvalil se je za to pomoč 
in izrazil upanje, da se bodo stiki 
med državama tudi v prihodnje 
razvijali vsestransko. Te njegove 
besede so prišle kot krona na
šemu veselju, saj smo se resnično 
veselili uspehu Mugabeja in nje
gove Patriotske fronte. To vese
lje ni bilo spontano. Narobe, bilo 
je plod naše principialne politi
ke, ki smo jo vodili do Zimbab
veja in Patriotske fronte, in re
zultat naše neuvrščene politike. 
To je eden od biserov naše zuna
nje politike v tem letu.

Tisto, kar nas pa le malo skrbi 
ob vsem tem, je dejstvo, da smo 
se vedno v takih položajih obna
šali po takem navdušenju dokaj 
skromno, rekli bi celo, površno. 
Nikdar nismo v isti meri prenesli 
dobre politične odnose tudi na 
ekonomske odnose. Tu smo 
vedno zatajili. Želeli bi, da se ta 
naša slaba praksa tokrat ne bi 
ponovila.

Da do tega ne pride, je po
trebno, da se vsi dejavniki v naši 
republiki in na ravni federacije 
dogovorijo, na kakšne načine 
bodo sodelovali v obnovi svo
bodnega Zimbabveja. Naloge bi 
morale izhajati iz natančnega 
programa. Kar se nas v sindikatih 
tiče, smo prepričani, da bomo s 
svoje strani k temu prispevali.

Upamo, da bomo v Zimbab
veju dosegli letos in v naslednjih 
letih še kakšen biser naše zuna
nje politike in ekonomskih od
nosov s tujino.

V. K.

Letošnja štafeta mladosti z 
najlepšimi željami ob rojstnem 
dnevu Jovariša Tita bo odšla na 
pot to nedeljo z novosadskega 
Trga svobode. Ponese! jo bo mla
di kovinski delavec Zoran Osto
jič, ki je pred dnevi novinar
jem dejal: »Zame je to izredna 
čast in velika obveznost, da se 
nenehno potrjujem z delom.«

Zoran je iz delavske družine, v 
kateri je kovinarska stroka že 
tradicija. Kovinarja sta tudi nje
gov oče in brat. Dela v novosad
ski tovarni »Petar Drapšin« in se 
želi pri svojem delu čimveč nau
čiti in se nenehno izpopolnjevati. 
Zelo je vesel, da so ga predlagali 
za štipendista Titovega sklada.

V ponedeljek zvečer je 
France Popit, predsednik CK 
ZKS, priredil v vili Podrožnik 
srečanje ob 60-letnici Franca 
Tavčarja-Roka in Staneta Poto- 
čarja-Lazarja, ki je šestdesetlet
nico življenja dopolnil lani. V 
slavnostnem nagovoru je France 
Popit poudaril, da je oba slav
ljenca vodila pot prek različnih 
mejnikov in družbenopolitičnih

ker bo tako lahko nadaljeval šo
lanje na višji strojni šoli.

Ta vzorni mladi delavec je na 
več tekmovanjih kovinarjev v 
temeljni organizaciji, občini in 
pokrajini prejel vrsto nagrad in 
drugih priznan j.

Idejno rešitev za izdelavo le
tošnje štafetne palice je prispeval 
26-letni novosadski kipar Laszlo 
Szilagyi in so jo vlili v novosadski 
»Livnici«.

Kot je povedal avtor, sta 
osnovna zamisel za štafetno pa
lico popek in cvet. Njena osnova 
je osmerokotnik, ki ponazarja 
skupnost socialističnih republik 
in socialističnih avtonomnih po
krajin. Spodnji del štafetne pa-

dolžnosti od navadnega vojaka 
do najvišjih poveljniških in poli
tičnih dolžnosti v NOB ter v po
vojni graditvi socialistične Jugo
slavije.

»Rastla sta skupaj z našo na
rodnoosvobodilno vojsko in par
tizanskimi odredi, ki so bili izraz 
hotenja slovenskega ljudstva, da 
se z orožjem upre okupatorju in

lice ponazarja vzpon in razvoj, ki 
ga dosegajo vsi narodi in narod
nosti, pobrateni v socialistično 
neuvrščeno Jugoslavijo. Cvet na 
vrhu z osmimi venčnimi listi sim
bolizira razvoj, ljubezen, toplino 
čustev, popki pa kontinuiteto 
naše revolucije, ki z najnapred
nejšimi idejami ustvarja neslu- 
tene razsežnosti človekove sreče 
in dostojanstva.

Kot so povedali na nedavni ti
skovni konferenci, se bo štafeta 
mladosti na svoji poti po glav
nem mestu SAP Vojvodine mu
dila tudi v tovarni »Novkabel«, 
ki je ena od prvih tovarn v naši 
državi, kjer so ustanovili delavski 
svet.

da si zagotovi svobodno in neod
visno slovensko republiko v su
vereni Jugoslaviji in nove druž
bene odnose. Pri tem sta slav
ljenca pokazala velik pogum, po
žrtvovalnost, samoiniciativnost 
in poveljniške vrline,« je med 
drugim še posebej poudaril 
France Popit na srečanju, ki so se 
ga udeležili tudi najvidnejši slo
venski družbenopolitični delavci.

Ob 60-letnici Franca Tavčarja-Roka in Staneta Potočarja-Lazarja

Zvestoba potem revolucije

OD SOBOTE DO SOBOTE

Sobota, 15. marca
Z obiskom v tovarni obutve 

Peko v Tržiču je dvodnevni obisk 
v SR Sloveniji zaključila delega
cija vlade kitajske province Se
čuan. Gostje so se sestali tudi z 
delegacijo slovenskega izvršnega 
sveta, s katero so obravnavali 
predvsem možnosti za nadaljnjo 
krepitev in razširitev gospodar
skega sodelovanja med našo re
publiko in provinco Sečuan.

Sindikalni delavci Dolenjske 
in Bele krajine so na posvetova
nju v Čermošnjicah ugotovili, da 
so lani delovne organizacije na 
tem območju dobro poslovale. 
Izjeme so predvsem rudnik Ka
nižarica ter kolektiva industrije 
gradbenega materiala v Račjem 
selu in šentjernejske Iskre.i 

Nedelja, 16. marca
V ljubljanskem Kliničnem 

centru je po kratki in hudi bo
lezni umrl koroški prvoborec, 
publicist in revolucionar Karel 
Prušnik-Gašper. Bil je predsed
nik Zveze koroških partizanov in 
vidni politični aktivist Zveze slo
venskih organizacij na Koro
škem.

Ponedeljelc, 17. marca
Predsedstvo CK ZKS je 

ugodno ocenilo družbenopoli
tične in varnostne razmere v naši 
republiki. V prvih mesecih letoš
njega leta se j • ob zaostrenih in 
nemirnih met larodnih razme
rah, ob zaplr enem gospodar
skem položaju (er ob stabilizacij
skih prizadeval ih pokazalo, da 
so tudi v izrednih razmerah vsi 
dejavniki uspešno delovali v ok

viru obstoječih institucij druž- 
benpolitičnega sistema, kar je še 
okrepilo zaupanje ljudi vanje.

Člani sveta za družbenoeko
nomske odnose in ekonomsko 
politiko pri predsedstvu RK 
SZDL so razpravljali o poteku 
priprav na planiranje razvoja v 
prihodnjem srednjeročnem ob
dobju. Pri tem so ugotovili, da 
razvojne smernice oblikujejo 
predvsem strokovnjaki, premalo 
pa o srednjeročnih načrtih ra
zmišljajo v praksi.

Torek, 18. marca 
Tudi predsedstvo RK SZDL 

se je zavzelo za to, da bi v pri
prave novih srednjeročnih načr
tov pritegnili čimveč delavcev iz 
delovnih organizacij in občanov 
v KS.

Predsedstvo skupščine SFRJ 
se je dogovorilo o dnevnih redih 
zasedanja zborov zvezne skupš
čine, na katerem bodo delegati 
26. marca poslušali poročilo o 
delu ZIS v zadnjem letu. poro
čilo o tem. kako uresničujemo 
sklepe o gospodarskem sodelo
vanju z deželami v razvoju in o 
delovanju zvezne uprave.

Sreda, 19. marca 
Svet za vzgodo in izobraževa

nje pri RK SZDL je razpravljal o 
predlogu zakona o usmerjenem 
izobraževanju in o izhodiščih za 
oblikovanje mreže šol.

Četrtek, 20. marca 
Osrednja tema seje predsed

stva RS ZSS je bila obravnava 
poročila o aktivnosti ZSS pri ure
sničevanju gospodarske stabili
zacije

/■ : \

DE
družboslovna zbirka
V družboslovni zbirki založbe Delavska enotnost je kot prva v 
letu 1980 izšla knjiga:

Stevan Bezdanov:

Združeno delo 
in izobraževanje
Knjiga prispeva aktualen prispevek k razvoju samoupravne 
teorije vzgoje in izobraževanja ter k uresničevanju ustavne za
snove združenega dela na področju vzgoje in izobraževanja.

Cena 190 din.

Knjigo lahko naročite na naslov TOZD Delavska enotnost, 
Ljubljana, Dalmatinova 4, oz. kupite v naši knjigarni na Tavčar
jevi 5 v Ljubljani.

NAROČILNICA

Pri TOZD DELAVSKA ENOTNOST. Ljubljana, Dalmatinova 4, nepre
klicno naročamo........... jzvod(ov) knjige ZDRUŽENO DELO IN IZO
BRAŽEVANJE.

Naročeno pošljite na naslov: ..........................................................................

Ulica, poštna št., kraj: .......................................................................................

Naročeno dne: ....................................................................................................

Ime in priimek naročnika: ................................................................................

Račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu knjige.

Žig (podpis naročnika)

\______________________________________________ J

TA TEDEN V ŽARIŠČU

BRUSELJ — Zunanji mini
stri devetih zahodnoevropskih 
držav so potrdili sporazum o go
spodarskem sodelovanju med 
Jugoslavijo in EGS. S tem so od
prli pot za njegov podpis in rati
fikacijo v parlamentih držav čla
nic Evropske gospodarske skup
nosti. Ministrski svet je poobla
stil izvršno komisijo,, da začne 
pogajanja z Jugoslavijo za skle
nitev prehodnih sporazumov 
tako, da bi trgovska določila in 
finančni protokol novega spora
zuma lahko začela veljati L juli
ja-

NEW YORK — Na sedežu 
Združenih narodov se je končal 
ministrski sestanek skupine 77 
držav v razvoju. Na njem so spre
jeli skupno osnovo za pogajanja 
z razvitimi državami na poseb
nem zasedan ju generalne skupš
čine ZN avgusta letos. Dogovo
rili so se o izdelavi konkretnih 
predlogov za sodelovanje med 
državami v razvoju. Jugoslovan
ska stališča je na sestanku obra
zložil zvezni sekretar za zunanje 
zadeve Josip Vrhovec.

MOSKVA — Delegacija 
Zveze sindikatov Jugoslavije, kf 
jo je vodil predsednik Mika Špi- 
jjak, je bila na obisku v Sovjetski 
zvezi kot gost vsezveznega cen
tralnega sveta sindikatov ZSSR. 
V pogovorih so se medsebojno 
informirali o osnovnih smereh 
dejavnosti jugoslovanskih in 
sovjetskih sindikate . podčrtali 
uspešno dvostransk . sodelova
nje ter izmenjali mn n ja o med

narodnem sindikalnem gibanju, 
posebej še o pripravh na sve
tovno sindikalno konferenco o 
problemih razvoja sveta, ki bo 
konec prihodnjega meseca v 
Beogradu.

Po obisku v Sovjetski zvezi je 
naša sindikalna delegacija odpo
tovala na Finsko, kjer jo je spre
jel predsednik vlade Mauro Koi- 
visto, srečala pa se je s svojim go
stiteljem, predsednikom cen
tralne zveze finskih sindikatov 
Pekom Oividom. Gostitelji so 
izrazili iskrene želje po izboljša
nju zdravja predsednika Tita.

NEVV YORK; TEL AVIV
— Nedavni sklepizraelske vlade, 
da bodo še naprej gradili naselja 
na zasedenih arabskih ozemljih je 
naletel na proteste ne le v arab
skem svetu, marveč celo polovica 
Izraelcev nasprotuje tej politiki. 
Odbor Združenih narodovza pa
lestinske pravice je zahteval ta
kojšno uvedbo sankcij proti 
Izraelu, ali pa posebno zasedanje 
generalne skupščine o palestin
skem vprašanju.

PEKING — Kitajski tisk je 
objavil »vodilna načela v notra
njih partijskih odnosih«.To je naj 
pomembnejši partijski doku
ment, sprejet v minulih 25 letih. 
Osrednji značilnosti dokumenta, 
ki so ga sprejeli na nedavnem 5. 
plenuma CK KP Kitajske, sta 
uveljavljanje ustvarjalnega reše
vanja sedanjih kitajskih proble
mov in krepitev kolektivnega 
vodstva.

MIK
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Radeški papirničarji se lotevajo 
zahtevne naložbe

Vlaganje 
v boljši papir

Velike, težave,z lesom, s ka- 
terirn se srqe.ujp ] 800-članski ko-, 
lektiv ::kr|kihv Rftpin\jča/-jev. in 
celulozarjev, se zadnja leta 
vedno bolj stopnjujejo. Znano je 
namreč, da je Tovarna celuloze 
in papirja Djuro Salaj največji 
porabnik lesa v Sloveniji in eden 
največjih v državi, pri tem pa je v 
veliki meri odvisna od njegovega 
uvoza. Posebej kritična postaja v 
zadnjem času oskrba s celuloz
nim lesom • iglavcev, saj ga 
dnevno porabijo več kot 2.000 
kubičnih metrov.

Izhod v sili so našli, saj kljub 
izredno nizki akumulativnosti 
vi agajo precejšnja sredstva v raz
širjeno gozdno biološko repro
dukcijo ter v odpiranje novih in 
vzdrževanje obstoječih gozdnih 
komunikacij, med katerimi 
imajo ceste poseben pomen. 
Sredstva namenjajo za zasnovo 
plantažnih nasadov hitrorastočih 
vrst listavcev, v intenzivne nasa
de, sedaj pa že tudi v pogozdova
nje goličav.

Tako se nameravajo z učenci 
osnovnih šol po vsej Sloveniji lo
titi doslej prve tovrstne akcije pri 
nas, predvsem z veliko željo, da 
se ne bi več ponovili primeri, ko 
so gozdarji morali uničevati 
gozdne sadike, preprosto zate
gadelj, ker ni bilo nikogar, da bi 
jih posadil. Letno žele ki;ški pa
pirničarji in celulozarji pogozditi
2.000 hektarjev opuščenih zem
ljišč, že lani pa so za začetek akci
je pogozdili nekaj sto hektarjev!

Zato je krška tovarna celuloze 
in papirja pri uresničevanju 
svoje široko zasnovane akcije za 
razširjeno gozdno biološko re
produkcijo, S katero bi z leti, če 
že ne odpravili pa vsaj omilili kri
tično pomanjkanje lesa za po
trebe celulozno-papirne indu
strije iz domačih virov, povabila 
k pogozdovanju vse slovenske 
šolarje. Tako naj bi samo učenci 
osnovne šole Jurij Dalmatin iz 
Krškega letno pogozdili vsaj dva 
hektarja površin, že lansko jesen 
pa so samo v treh dneh pogozdili 
hektar zemljišča!

Torej ne more biti več nobe
nega dvoma o tem, da ima proi
zvodnja sadik dolgoročen pomen 
in da bi morali vzporedno s krško 
akcijo v Sloveniji takoj začeti z 
njihovo izbiro in vzgojo. Po oce
nah strokovnjakov ljubljanskega 
inštituta za gozdno in lesno go

spodarstvo, bi lahko vsako leto v 
naši republiki posadili od 250 do
300.000 sadik na doslej popol
noma neplodnih gozdnih tleh ali 
na neizkoriščenih kmetijskih 
zemljiščih. Tako bi v dvanajstih 
do petnajstih letih dobili naj
manj od 300 do 400 tisoč kubič
nih metrov lesne mase, sposobne 
za predelavo v papir, iverne 
plošče itd. Vendar pa do lesa pri
demo veliko prej, zlasti od za
snovi, denimo, topolovih plan
taž, ki nam že po nekaj letih da
jejo precejšnje količine osnovne 
surovine za potrebe celulozne 
industrije.

Seveda pa bi morali akcijo kr
škega kolektiva skupno podpreti 
tudi lesna industrija, gozdarstvo 
in kmetijstvo, lesno predelo
valna in papirna industrija, 
predvsem združene delovne or
ganizacije v okviru SOZD Slo
venija papir, pa bi jo morali fi
nančno podpreti in v sodelova
nju z gozdnogospodarskimi or
ganizacijami poskrbeti za mno
žično proizvodnjo gozdnih sadik.

To toliko bolj ob spoznanju, 
ker imamo danes v Sloveniji že
350.000 hektarjev opuščenih 
kmetijskih zemljišč in malodo- 
nosnih gozdov, ki so potrebni kar 
najhitrejšega urejevanja. Več 
kot desetino teh površin bi lahko 
z leti, morda že do konca novega 
srenjdročnega obdobja, preure
dili v plantaže hitrorastočih vrst 
iglavcev in listavcev, za katere se 
zanima predvsem celulozna in
dustrija, tretjino bi lahko preu
redili v urejene, gospodarno vi
soko donosne gozdove, tri petine 
pa prepustili naravnemu zaraš
čanju.

Vse te zamisli bo moč uresniči
ti, kajti v srednjeročnem ob
dobju 1981—85 obnova, nega 
in varstvo gozdov ne bodo terjale 
več sredstev, kot so jih doslej, to 
pa pomeni, da bomo za vlaganja 
potrebovali 522 milijonov dinar
jev. Dobro tretjino teh sredstev 
naj bi namenili za razširjeno 
gozdno biološko reprodukcijo, 
za urejevanje gozdov pa naj bi 
porabili nekaj več kot 100 mili
jonov dinarjev. Dve tretjini po
trebnega denarja (347 milijonov 
dinarjev) naj bi zbralo gozdar
stvo, ostala pa republiška intere
sna skupnost za gozdarstvo, de
lovne organizacije za predelavo 
lesa in republika.

Ivo Virnik

Tržiški čevljarji —uspešni izvozniki

Milijon parov čevljev 
na zahodni trg

V Tovarni obutve Peko iz 
Tržiča načrtujejo v letošnjeir 
letu, da bodb prodali na zahodne 
tržišče, predvsem v ZR Nemčije 
milijon parov čevljev, skupaj s 
kooperanti pa kar 1.116.00C 
parov. Poleglega bodo na za
hodno tržišče prodali še 920.00C 
parov poliuretanskih podplatoe 
in 225.000 parov zgornjih delo\ 
čevljev. Za to naj bi iztržili 402 
milijona deviznih dinarjev, kar je 
27% več kot v letu 1979.

Ugodni rezultati v izvozu so 
posledica desetletnega načrtnega 
dela na tem področju. Včasih ne
rentabilni izvozni posli so postali 
pozitivni (7 — 8%) in tako po
memben vir dohodka delavce\ 
Peka. V ZR Nemčiji štejejo To
varno obutve Peko med enega 
največjih dobaviteljev čevljev in 
resnega konkurenta domači čev
ljarski industriji.

Nov sporazum Jugoslavije z

EGS daje upanje, da tudi izvoz 
čevljev v enakopravnejšem 
startu z zahodno evropskimi 
proizvajalci čevljev, namreč 
sedaj razen manjših kontigentov 
je na zahodnem trgu 8 % carine, 
ki zmanjšuje konkurenčnost iz
voženih čevljev, ki so dražji tudi 
za domače carinske in necarinske 
dajatve, ki so v poprečju 35 % in 
jih izvozna premija ne pokrije.

Dosti večji problem kot je 
tako imenovana »sistemska iz
guba«, predstavljajo v izvozu ra
zlične uvozne omejitve nujno 
potrebnega reprodukcijskega 
materiala in opreme, ki jih ni 
moč dobiti na domačem trgu. Za 
letos je bilo planirano za 252 mi
lijonov din uvoza s konvertibil
nega področja, kar pa gotovo ne 
bo realizirano in bo gotovo ve
lika ovira pri realizaciji smelo za
črtanega izvoza.

Božidar Meglič

Krški papirničarji se lotevajo 
široke akcije pogozdovanja

Z leti manj 
težav z lesom

Pred skoraj 250 leti, ko so v 
dolini ob potoku Sopota v bližini 
Radeč pri Zidanem mostu začetli 
izdelovati papir, prav gotovo 
niso vedeli, da so že takrat posta
vili temelje tovarni, ki se je ka
sneje razvila v enega izmed naj
bolj znanih jugoslovanskih proi
zvajalcev posebnih vrst papirjev. 
Toda zgodovinski viri navkljub 
temu dokazujejo, da so že v tistih 
letih izdelovali tudi papirje bolj
ših vrst, med katerimi so najbolj 
sloveli tisti z vodnim znakom. 
Svojim prvim uspehom se rade
ški papirničarji niso nikoli odpo
vedali, temveč so vseskozi dolgo
letnim izkušnjam in strokov
nemu znanju dodajali nova 
spoznanja.

Obseg proizvodnje je bil zelo 
skromen do začetka tega stolet
ja, ko je začel obratovati prvi pa
pirni stroj, ki mu je med obema 
vojnama sledil še drugi. Vojna 
vihra ni prizanesla tudi radeški 
papirnici, vendar so jo delavci po 
osvoboditvi takoj obnovili in na
daljevali z bogato tradicijo izde
lovanja boljših vrst papirjev. Po
trebe po specialnih papirjih na 
domačem trgu in v tujini, so bile 
iz leta v leto večje, zato so se v 
Radečah najprej odločili za po
stavitev stroja za površinsko 
oplemenitenje papirjev. Pred 15 
leti so dvema,, dodali tretji pa
pirni stroj, ki je takratno proi
zvodno zmogljivost 3500 ton po
večal na skoraj 10.000 ton, v 
zadnjih letih pa sta mu sledila 
dva stroja za premazovanje kar
tonov in naposled pred tremi leti 
še en papirni stroj, ki je podvojil 
proizvodnjo.

Ker je 'najstarejši stroj v to
varni star že skoraj osem desetle
tij, toliko pa tudi vsi spremljajoči 
pomožni deli, je kajpak razum
ljivo, da v Radečah s takšno 
opremo niso mogli več slediti 
vsem tržnim zahtevam in da še s 
toliko dobre volje in znanja niso 
več sposobni izdelovati najkvali
tetnejših papirjev. Skratka, pre
vladalo je spoznanje: če jih ne 
bomo v zadostnih količinah proi
zvajali doma, jih bomo morali za 
druga denarje uvažati.

In ker so se radeški papirni
čarji že pred leti usmerili ne v po
večevanje vsakoletnih količin, 
temveč v izboljšanje proizvod
nje, so~se odločili, da že večkrat 
odplačane naprave nadomestijo 
z novo opremo. Naložba bo

| omogočila proizvodnjo visokok- 
valitetnih vrednostnih in zaščite
nih papirjev, ki bodo odgovarjali 
zahtevam Narodne banke in 
drugih porabnikov. Znano je, da 
ima radeška papirnica dolgo- 

| letno tradicijo v proizvodnji vi- 
sokokvalitetnih vrst papirjev, ki 
se uporabljajo za izdelavo ban- 

, kovcev, čekov, obveznic, hranil
nih knjižic, menic itd. Seveda je 
tovrstna proizvodnja v prvi vrsti 
namenjena potrebam Narodne 
banke SFRJ oziroma Zavoda za 
izradu novčanica in je torej 
izrednega pomena za vso državo, 
zlasti še, ker je tovarna doku
mentnega in kartnega papirja v 
Radečah danes edini proizvaja
lec omenjenih vrst papirjev pri 
nas.

Po predlogu sprememb in do
polnitev dogovora o temeljih 
družbenega plana Slovenije za 
obdobje 1976—1980, sodi inve
sticija radeških papirničarjev 
med prednostne naložbe, saj bo 
nadomestila uvoz in prispevala k 
večjemu izvozu visokokvalitet- 
nih vrst papirjev, prav tako pa 
predstavlja visoko raven prede
lave. Nova sodobna oprema bo 
omogočila povečanje proizvod
nje za nekaj več kot 10 odstot
kov, vendar bo zaradi svojih po
sebnosti in zahtevnosti izredno 
draga, saj znaša predračunska 
vrednost investicije skoraj 470 
milijonov dinarjev. Ker investi
tor ni mogel v celoti zagotoviti 
lastne udeležbe, je finančna kon
strukcija zasnovana tako, da so 
poleg sredstev radeških papirni
čarjev angažirana še sredstva 
domačih kupcev, temeljnih bank 
Združene Ljubljanske banke, 
Splošne banke in Zavarovalnice 
Celje ter kredit inozemskega 
partnerja. V primeru radeške in
vesticije je bilo združevanje 
sredstev izredno uspešno, kar še 
posebej velja za Združeno Ljub
ljansko banko, pri kateri zdru
žuje svoja sredstva za omenjeno 
naložbo kar 13 temeljnih bank iz 
vse Slovenije.

Po predvidenem načrtu mora 
biti do letošnje jeseni zgrajen 
nov obrat, montažna dela naj bi 
bila končana sredi prihodnjega 
leta, ob koncu leta 1981 p a v Ra
dečah pričakujejo, da bo že ste
kla nova proizvodnja visokokva- 
litetnih vrenostnih in zaščitenih 
papirjev.

Ivo Virnik

Prve lopate za izvozni jašek Nove Preloge velenjskega rudnika lignita Velenje

Zagotovilo za redno preskrbo
• ••■■vs biiiT: , ' . ' v - ■'

V rudniku lignita Velenje so 
začeli graditi nov izvozni jašek iz 
premogovnika. Izvozni jašek 
Nove Preloge je le eden od ob
jektov iz programa gradnje na
domestnih objektov za jašek 
Preloge velenjskega premogov
nika. Nadomestne objekte bodo 
Velenjčani gradili na dveh loka
cijah, in sicer v industrijski coni 
II ter v Novih Prelogah. Izvozni 
jašek Nove Preloge, ki ga gradi 
delovna organizacija Rudarska 
gradbena dejavnost REK Ed
vard Kardelj Trbovlje, bo globok 
433 metrov, njegov svetli premer 
pa bo 7,2 metra. Globljenje in 
betoniranje novega izvoznega

jaška bo trajalo 32 mesecev, dela 
pa bodo izredno zahtevna, saj 
bodo jašek kopali skozi vodono- 
sne plasti, naplavine, glino in 
druge materiale, sicer pa računa
jo, da bo treba izkopati 
25.700 kub. m prihribnin ter 
vgraditi 8.500kub. m betona. V 
industrijski coni II bodo začeli že 
letošnjo spomlad graditi tudi 
druge objekte, in sicer drobilni- 
co, klasirnico in ranžirne tire;itn., 
vNovih Prelogah pa bodo zraven 
izvoznega jaška, strojnice in 
kompresorske postaje zgradili še 
novo transformatorsko postajo, 
pa garderobe in kopalnice, avto
busno postajo, novo upravno po

slopje, zgradbo za reševalno četo 
in drugo. Pred koncem prete
klega leta pa so v Šoštanju, v ok
viru programa izgradnje nado
mestnih objektov za jašek Prelo
ge, prebili nov zračilni jašek.

Nov izvozni jašek Nove Pre
loge mora biti zgrajen v 32 mese
cih, se pravi, da naj bi 1983. leta 
že začel služiti svojemu namenu. 
Njegova gradnja, brez opreme, 
bo veljala okrog 122 milijonov 
dinarjev. Sicer pa ga bodo 
potem, ko bo zgrajen, uporab
ljali za prevoz rudarjev v jamo in 
iz jame ter za prevoz materiala, 
bo pa tudi glavna vstopna pot za 
svež jamski zrak.

Prestavitev objektov jaška 
Preloge na novo lokacijo je 
nujna, da bi lahko začel velenjski 
premogovnik odkopavati 70 mi
lijonov ton kvalitetnega velenj
skega lignita, ki je v varnostnem 
stebru 16, se pravi neposredno 
pod objekti jaška Preloge. Z iz
gradnjo jaška Nove Preloge, ene 
od velikih investicij v sloven
skem premogovništvu v zadnjem 
obdobju, bo zagotovljeno mak
simalno izkoriščanje premogov
nih ležišč, prav tako pa bodo 
stalno zagotovljene potrebne ko
ličine velenjskega lignita za po
trebe šoštanjskih termoelek
trarn. Marijan Lipovšek

( •------------------------------------------------------\
OBIŠČITE KNJIGARNO
»DELAVSKE ENOTNOSTI« 
v Ljubljani, Tavčaijeva 5

Poleg vseh edicij naše založbe (knjižnica SINDIKATI in 
družboslovna zbirka), publikacij ZKOS in prilog tednika 
Delavske enotnosti lahko dobite tudi knjige drugih za
ložb (marksistična literatura, zbrana dela,leposlovne 
uspešnice, izdani zakoni in likovne edicije...). Knjige, ki 
jih sicer nimamo stalno na zalogi, vam naročimo. 
Poleg knjig pa lahko tudi izbirate med slikami slovenskih 
umetnikov, izdelki ljudske obrti, revijami, časopisi...

^__ ___________________ ______________________ J
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Akcija »Družba in knjiga*

Prizadevanja Gorenja za bralno kulturo 
naj bi imela kar največ posnemovalcev

Vorančevi 
kulturni dnevi

Množično
razgibano

Z namenom, da bi okrepili 
družbenoekonomski položaj 
knjige ter ustvarili materialne in 
organizacijske pogoje za razvoj 
celovite bralne kulture smo za
čeli v Sloveniji z novo, kar naj
širše zastavljeno družbeno akci
jo. ta naj bi pognala korenine v 
sleherni občini, pa seveda v vseh 
temeljnih in drugih organizaci
jah združenega dela ter krajev
nih skupnostih. Osnovne smeri 
akcije bo, razumljivo, opredelje
valo življenje samo, zagotovo pa 
je, da bo v središču pozornosti 
branje in vse, kar je s prebrano li
teraturo povezano, pa načrtova
nje knjig in samoupravni pristop 
k oblikovanju knjižne politike.

Ni naključje, da je bil eden od 
prvih pogovorov v okviru akcije 
»Družba in knjiga« v tovarni go
spodinjske opreme Gorenje v 
Velenju. Člani akcijskega od
bora »Knjiga« pri Centralnem 
komiteju ZKS so se želeli v ne
posrednem pogovoru z delavci 
Gorenja seznaniti z njihovimi iz
kušnjami pri podružbljanju 
knjižne politike ter pri ustvarja
nju materialnih in organizacij
skih pogojev za razvijanje celo
vite bralne kulture. »V Gorenje 
nismo prišli zato, da bi na dolgo 
in široko govorili o akciji 
»Družba in knjiga«, pač pa nas 
zanima, kako načrtujete potrebe 
po knjigi, po literaturi vseh vrst, 
in ali so ta hotenja prisotna v let
nih in razvojnih načrtih delovne 
organizacije«, je med pogovo
rom še posebej poudaril Franc 
Šali, izvršni sekretar v predsed
stvu CK ZKS. »Zanima nas so
delovanje s kulturnimi instituci
jami, knjigarnami in založbami, 
uveljavljanje kulturne volje de
lavcev Gorenja na področju 
knjige, sodelovanje delegatov 
Gorenja v samoupravnih orga
nih knjigarne oziroma knjižnice 
v Velenju, vpliv na izbor knjižne 
ponudbe oziroma na samo 
»proizvodnjo« knjig ter, ne na
zadnje, tudi oblike seznanjanja s 
knjigo?

»»Delavec pisatelju 
nagrado zvestobe«

Tako predsednik konference 
osnovnih organizacij zveze sin
dikatov v TGO Gorenje, Jože 
Meh, kot udeleženci pogovora, 
so dokaj podrobno nanizali iz
kušnje, ki so si jih pridobili v tem 
velikanu bele tehnike v zadnjih 
dveh letih pri širjenju bralne kul
ture. Z akcijo »Delavecpisatelju 
nagrado zvestobe«, to je s prebi
ranjem del slovenskih pisateljev 
in pesnikov ter s srečanjem in 
pogovori z njimi, so zagotovili v 
Gorenju takorekoč sočasnost 
srečanj delavcev z literarnimi

Prvo priznanje » Delavec pisatelju nagrado zvestobe« si je z romanom 
»Strici so mi jrovedali« prislužil Miško Kranjec

ustvarjalci in njihovimi deli. To 
pa je seveda šele začetek priza
devanj za približevanje knjige 
delavcem Gorenja in za še večjo 
stimulacijo za več branja. Zlasti 
spodbudna je bila ugotovitev, da 
ni bilo težav, ko so organizatorji 
prve akcije izbirali delavce, ki 
naj bi prebirali dela slovenskih 
pisateljev in pesnikov. Bili so 
tudi taki, ki pred tem niso redno 
segali po knjigi, zdaj pa je naj
manj polovici med njimi, tako je 
bilo vsaj slišati na pogovoru, po
stala knjiga takorekoč stalna ži- 
Ijenjska spremljevalka. Navdu
šenje za knjigo je med delavci 
Gorenja naraščalo med prvo ak
cijo, pa tudi pozneje. To je go
tovo spodbuda z nove akcije, ki 
pa imajo isti, skupni cilj — da 
med delavci vzbudijo zanimanje 
za knjigo.

Zato je tudi jasno, da v Gore
nju. kljub prvim izkušnjam, za 
katere so bogatejši, še vedno iš
čejo pota in načine, da bi knjigo 
resnično kar najbolj približali 
delavcem. Ker akcije »Delavec 
pisatelju nagrado zvestobe« ne

bodo organizirali vsako leto, so 
za vmesni čas pripravili nov izbor 
del avtorjev, ki naj bi jih prebrali 
zaposleni, v načrtu pa je tudi sre
čanje s tistimi, katerih dela so 
prebirali delavci Gorenja. Go
tovo pa je. da bodo v prihodnje v 
Gorenju izbor knjig, kot so pred
lagali udeleženci posveta, oboga
tili. Tako s knjižno produkcijo iz 
naše kulturne dediščine, iz za^ 
kladnice drugih jugoslovanskih 
narodov in narodnosti kot, ne 
nazadnje, tudi iz zakladnice na
rodov neuvrščenih dežel.

Primer Gorenja kaže kaj je 
mogoče storiti, če se posamezna 
delovna sredina odloči za na
črtno akcijo za širjenje bralne 
kulture. Uspešnost in učinkovi
tost tovrstnih stremljenj najbolj 
zgovorno kaže naraščanje števila 
bralcev v knjižnicah, ki smo mu 
priča zadnja leta. Žal pa je mo
goče ob tem ugotoviti, da knjižna 
ponudba na Slovenskem še zme
raj ni celovita in usmerjena, ni pa 
tudi stalna in kritična. Zato 
ostaja tudi za naprej med pred
nostnimi nalogami — predstavi

tev knjige delavcem in jih zainte
resirati, da bodo več brali. Treba 
bo najti način, kako med delavci 
vzbuditi večje zanimanje za knji
go, saj bo tisti, ki bo začel brati, 
zagotovo trajno ostal zvest tej 
naši življenjski spremljevalki. 
Gre pa tudi za večji vpliv delav
cev na izbor knjig, ki jih tiskajo 
naše založbe.

Nezadosten je vpliv 
delavcev na založniške 
programe

Razumljivo je, da med pogo
vorom v Gorenju ni bilo mogoče 
odgovoriti na vsa vprašanja, ki so 
bila zastavljena oziroma so se 
pojavljala sama po sebi. Posre
dovali so izkušnje, ki so si jih pri
dobili v zadn jih dveh letih, pose
bej še tiste, ki jih že imajo pri šir
jenju bralne kulture. Poudarili so 
nujnost stalnosti bralnih akcij, 
prav tako pa tudi potrebo, da bi 
skozi različne programe vključili 
v prihdonje še več delavcev. Po
vedali so, kakšne oblike so pri
pravili, da bi bilo seznanjanje s 
knjigo kar najbolj učinkovito — 
razstave, literarne večere in po
govore s pisatelji. Tako, kot so 
bili kritični oziroma samokritični 
do lastne rtovrstne prakse in pri
zadevanj, so bili kritični do ob
stoječe knjižne ponudbe, ki žal 
še zmeraj ni usmerjena, pa na 
nezadosten oziroma nikakršen 
vpliv delavcev na izbor knjig, ki 
jih tiskajo naše založbe oziroma 
na programe naših založb. De
lavcu bi morali, kot je poudarilo 
več razpravljalcev, kar najbolj 
približati knjigo, treba pa je poi
skati najprimernejše načine, zla
sti tudi zavoljo tega, ker je kn jiga 
za prenekaterega delavca re
snično draga.

Akcija Goren ja za približeva
nje knjige delavcem naj bi našla 
posnemovalce tudi drugod. To si 
zagotovo tudi zasluži. Seveda pa 
kaže podobne akcije, tako orga
nizacijsko kot vsebinsko, ne
nehno bogatiti, da bi tako kar 
najbolj poglabljali bralno kultu
ro. Pri spodbujanju delavcev za 
branje pa bi kazalo v prihodnje, 
bolj kot doslej, upoštevati re
snične interese delavcev, večji 
napori kot doslej pa bodo po
trebni tudi za spodbujanje lite
rarne ustvarjalnosti delavcev.

Z vsesplošno aktivnostjo v 
vseh sredinah se bo zagotovo ši
rila in krepila tudi bralna kultura. 
Vprašanje knjižne politike mora 
postati sestavni del samoupravne 
prakse in življenja delavcev v 
temeljnih organizacijah združe
nega dela. Aktivni bralci bi mo
rali poslej sestavljati kar najbolj

osveščena delegatska jedra, ki bi 
imela vpliv na oblikovanje 
knjižne politike v temeljni orga
nizaciji združenega dela, v de
lovni organizaciji, pa seveda tudi 
širše. Preko delegatov delavcev v 
knjižnicah in knjigarnah pa bi 
omogočili neposredno dogovar
janje delavcev o uresničevanju 
skupnih ciljev, seveda kar zadeva 
knjižno politiko. Zagotoviti pa 
moramo tudi ki najbolj stalno in 
seveda tudi kritično obveščanje o' 
kn jigi, in to za vse sredine. Sproti 
bo treba bogatiti in dopolnjevati 
načine, kako knjigo resnično kar 
najbolj približati delavcu, da bi 
jo dali delavcu takorekoč v roke. 
To je sila pomembno, saj je ena 
od udeleženk pogovora dejala, 
da ni vselej čas tisti dejavnik, ki 
naravnava naš odnos do knjige. 
Kajti »če se zanimaš za knjigo, si 
poiščeš tudi čas. pa če drugače ne 
gre, si ga najdeš zvečer.«

»Družba in knjiga« 
mora postati tudi 
sindikalna akcija

Prizadevanja za podružbljan je 
knjižne politike ter za ostvaritev 
materialnih in organizacijskih 
pogojev za razvijanje celovite 
bralne kulture bodo zagotovo 
uspešna, če bodo na primer sin
dikalne organizacije, kot je 
menil eden od razpravljalcev, 
namenile akciji »Družba in knji
ga« vsaj toliko pozornosti, kot jo 
namenjajo oskrbi delavcev z 
ozimnico. Prispevek knjigarn za 
to akcijo pa bi že bil, če bi bilo v 
knjigarnah, posebej pa še v nji
hovih izložbah, več knjig, pa' 
manj kristala in drugega galenta- 
rijskega blaga itd. Pomemben pa 
bo seveda tudi prispevek knjižnic 
itd.

Pogvor v Goren ju je še opozo
ril, da bo treba knjigo v prihod
nje resnično kar najbolj pribli
žati našemu delovnemu človeku 
in občanu. To pa je in ostaja tudi 
ena od poglavitnih nalog akcije 
»Družba in knjiga«, kot nadalje
vanja akcije Komunista »Člo
vek, delo, kultura«, in med ka
tero bo treba v sleherni sredini 
oceniti doseženi napredek na 
področju knjižne politike in so
časno oblikovanje in tudi obvla
dovanje kulturne politike v te
meljnih in drugih organizacijah 
združenega dela. Takšna aktiv
nost pa mora postati stalnica v 
hotenjih naših delovnih ljudi, se
veda kot že doslej obogatena z 
raznoraznimi kulturnimi manife
stacijami in poglobljeno lastno 
kulturno ustvarjalnostjo delov
nih ljudi.

Marijan Lipovšek

Vsekakor je v Sloveniji 
malo takšnih kulturnih priredi
tev, pa tudi na Koroškem, ki bi se 
lahko po svoji množičnosti, po 
številu nastopajočih kot tudi po 
tri do štirikrat povečanem obisku 
merile z Vorančevimi kulturnimi 
dnevi. V okviru teh prireditev so 
letos še posebej skrbno pripravili 
XIII. pevsko srečanje »Od Pli
berka do Traberka«. Pripravila 
ga je Zveza kulturnih organizacij 
občine Ravne na Koroškem in 
bilo je v počastitev 35-letnice 
zmage nad fašizmom in v spomin 
na trideseto obletnico, ko se je 
Koroška poslovila od Prežiho
vega Voranca.

Nastopilo je kar 38 pevskih 
zborov, ki so razgibali malone 
sleherni kraj koroške pokrajine, 
tostran kot onstran državne 
meje, povsod, kjer se poje in kjer 
se govori koroška slovenska be
seda. Značilna koroška skro
mnost in premajhna odprtost 
naših sredstev javnega obvešča
nja so vzrok, da ta pevska sreča
nja v javnosti niso dobila odme
va, ki bi si ga zaslužila.

Iz zamejske Koroške je prišlo 
k nam kar 17 pevskih zborov, 
naši zbori pa so obiskali Bilčovs 
in Pliberk, in še bo ta prireditev v 
pesmi odmevala po tukajšnji in 
zamejski Koroški.

Samo zaključna prireditev na 
Ravnah je združila več kot 700 
pevcev in najmanj kakih 2.500 
poslušalcev. Na veličastni pro
slavi ljudi iz koroških dolin so 
sodelovali ravenski godbeniki, 
praznovali ob svoji domači 
pesmi, s pevci domačini in pevci, 
ki so imeli v žepu potni list. Če bi 
k temu prišteli še druga srečanja 
ob tem času, potem lahko reče
mo, da se je v celotni prireditvi 
Zvrstilo okrog 50 zborov, katerih 
pevci so se lahko medsebojno 
poslušali, se primer jali, si izme
njali izkušnje. Množičnost te pri
reditve bo vsekakor vodila še k 
višji pevski kvaliteti.

Na Koroškem so bile že mnoge 
kulturne prireditve, tudi mnogo 
dražje, a nobena doslej ni pripe
ljala v kulturnic dvorane toliko 
ljudi, kot prav to pevsko sreča
nje, vzbudila toliko navdušenja 
in kulturnega doživetja tukajš
njemu človeku, fužinarju, 
knapu, gozdarju in kmetu.

In organizatorji? Opravili so 
veliko delo, vložili veliko napo
rov, ki so bili kronani z uspehi in 
nagrajeni z zadovoljstvom pev
cev in poslušalcev. Organizatorji 
so s to prireditvijo stkali še eno 
trdno vez med ljudmi in njihovo 
kulturo v dolinah Drave, Misli
nje, Meže in s pokrajinami on
stran meje, kjer ljudje še radi in
lepo pojejo slovensko. K, V....

Slovenski pisatelji in pesniki, katerih dela so prebirali delavci Gorenja med prvo bralno akcijo v tem več kot 
7000-članskem delovnem kolektivu (Fotografije: Stane Vovk)

Med delavce Gorenja, ki so se jim pridružili tudi dijaki velenjskih šok so prišli slovenski pisatelji in pesniki, 
pripovedovali o svojem delu ter odgovarjali na številna vprašanja ljubiteljev knjige
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Obiskali smo športnike Primorja iz Ajdovščine, najuspešnejše na tem območju

Pridni, skromni, 
toda brez podpore

Tako zanesljivo kot pobira 
najvišjeik smučarske lovorike v 
svetdvnerrižoTOTčrilu i slngemar 
Stenroarkjtzmagujejo 1udi> špor- 
tiki Splošnega gradbenega po
djetja Primorje iz Ajdovščine na 
tradicionalnih občinskih sindi
kalnih igrah. Razlika je le v tem, 
da so ekipe Primorja brez prave 
konkurence že poldrugo deset
letje!

Za razliko z drugimi delovnimi 
kolektivi na tem območju imajo 
delavci Primorja resen odnos do 
športnih srečanj, pa čeprav gre, 
konec koncev le za rekreacijo, za 
prijetno razvedrilo. Res, prav v 
tem se razlikujejo od športnikov 
drugih delovnih kolektivov. Ude
ležujejo se vseh tekmovanj in 
nikoli se še ni pripetilo, da bi se 
prijavili za srečanje, potlej pa na 
to pozabili in ostali doma. In tudi 
to šteje k športu. Človek mora 
biti mož beseda, kar razumljivo 
tudi prinaša točke.

Primorje združuje v osmih te
meljnih organizacijah in skupnih 
službah nekaj več kot 2200 mla
dih ljudi. Približno polovica jih 
dela na območju Nove. Gorice, 
Kopra, Ilirske Bistrice in Postoj
ne, kjer ima podjetje svoje te
meljne organizacije, ostali pa de
lajo doma, v Ajdovščini. In prav 
med temi je tudi največ športni
kov, ki prinašajo s tekmovanj 
pod streho Primorja zavidanja 
vredne lovorike.

Kot običajno: vse na 
ramah posameznikov!

Športno dejavnost v Primorju 
vodi posebna komisija za šport in 
rekreacijo, ki jo sestavljajo po
samezniki vseh temeljnih orga
nizacij in skupnih služb. Poleg 
dejavnosti za oddih in razvedrilo 
še udeležujejo športniki Pri
morja srečanj na treh ravneh. 
Tekmujejo med seboj, to so tra
dicionalne športne igre Primorja, 
uspešno se udeležujejo občin
skih tekmovanj, najboljše šport
nike pa pošiljajo na igre gradbe
nih delavcev Slovenije. Letos so 
se prvič udeležili tudi zimskih

Majda Gorup

iger na republiški ravni, saj imajo 
v svojih vrstah kar veliko prijate
ljev smučanja.

Sicer pa so pogoji za delo na 
posameznih področjih zelo ra
zlični. Za kegljanje ima kolektiv 
rezervirano kegljišče enkrat te
densko po tri ure. Delavci keg
ljajo v novem hotelu, kmalu pa 
bodo tudi v svojih novih prosto
rih družbene prehrane, kjer 
imajo dvostezno kegljišče. Pred
videvajo, da bo objekt nared še 
letos.

»Precej manjši interes kot za 
kegljanje je za namizni tenis...,« 
pripoveduje Jurij Hladnik, refe
rent za socialno varstvo in član 
komisije za šport pri občinskem 
svetu zveze sindikatov Ajdovšči
na. »V tem športu tu ni posebne 
tradicije, zato sta naši mizi za 
namizni tenis slabo izkoriščeni. 
Več zanimanja je za šah. Delavci 
ga igrajo predvsem po samskih 
domovih in menzah. Posebno 
uspešni v tej disciplini so Kopr
čani. Lani so bili v občinskem 
merilu drugi, takoj za predstav
niki Tomosa. Veliko veselja ka
žejo naši ljudje tudi za balinanje. 
Skoraj vsaka vas ima svoje bali
nišče, v Budan jah imajo celo po
krito, zato se ukvarja v tej vasi s

Jurij Hladnik

tem športom razmeroma veliko 
ljudi. Za mali nogomet imajo re
zervirano enkrat tedensko telo
vadnico, sicer pa izkoriščamo 
igrišča na planem. Nekateri de
lavci so zelo dobri nogometaši in 
so člani nogometnega kluba Pri
morje. Še več pa je takih, ki 
igrajo nogomet v »divji«, to je 
rekraacijski ligi...«

Med tistimi, ki so še na naj
slabšem, so verjetno tudi strelci. 
So povsem praznih rok. saj celo 
strelska družina iz Ajdovščine 
nima svojega strelišča. Tudi pla
valci so na suhem. Zaradi varče
valnih ukrepov so novi pokriti 
bazen v Ajdovščini preprosto iz
praznili.

»Odbojko in košarko igramo v 
novem športnem centru, kjer 
imamo na voljo malo dvorano. 
Škoda le, da za obe panogi ni 
kdove koliko interesa in da vi
dimo v telovadnici vedno iste 
obraze. Posebno med mladimi, 
za katere bi človek pričakoval, da 
so največji prijatelji rekreacije, 
je v resnici zelo zelo malo šport
nikov...,« ugotavlja Majda \ 
Gorup, članica komisije za šport 
in rekreacije) v Primorju. »Tudi 
pri ljudeh, ki bi organizatorjem 
rekreacijskega življenja morali 
nuditi vso podporo, ni pravega

razumevanja za to dejavnost. 
Zato tudi tako majhen odstotek 
aktivnih športnikov pri nas. 
Komaj kakih 10 odstotkov nas 
je...«

Zakaj toliko kritike?
Tako kot marsikje v Sloveniji 

so tudi športniki v Ajdovščini 
sprejeli potrebne stabilizacijske 
ukrepe, čeprav jim že doslej 
nihče ni mogel očitati 'neskro
mnosti. Namesto v štirinajstih 
panogah se bodo letos potegovali 
za občinske naslove v osmih dis
ciplinah: smučarskih tekih, vele
slalomu, odbojki, malem nogo
metu, plavanju, krosu, partizan
skem mnogoboju in v streljan ju. 
Ker tekmujejo nekateri delavci v 
več športnih panogah, bodo po 
novem iskali najbol jše športnike 
med posamezniki tudi v več 
disciplinah. V poštev bodo prišle 
po štiri najuspešnejše uvrstivc 
posameznika, seveda v različnih 
športnih panogah.

»Glede na številne kritike, ki 
so najbolj pogosto usmerjene 
prav na gradbince in na naše 
športne igre, naj povem, da smo 
lani potrošili za vso športno ak
tivnost komaj blizu 50 tisočakov 
za vsako temeljno organizacijo.

Malo ali veliko? Mislim, da zelo 
malo....« poudarja Majda 
Gorup. » Letos smo sc prvič ude
ležili zimskih iger gradbenih de
lavcev Slovenije in znova so nas 
.kritizirali, čeprav smo resno vzeli 
stabilizacijska prizadevanja in 
jih tudi upoštevali. Prenočevali 
smo v svojem počitniškem domu 
v Ukancu, novinarji so nam oči
tali. da smo si »privoščili« hotel, 
za organizacijo tekmovanja pa 
smo na posameznika »zapravili« 
350 dinarjev. Vredno kritike? 
Ne razumem novinarjev.Nam 
očitajo republiška prvenstva, o 
svojih državnih in svetovnih pa 
poročajo bolj malo. Vsaj kar se 
•tiče stroškov so tiho Tudi naši 
zdravniki sodelujejo na evrop
skem prvenstvu v smučarnju. 
toda to je očitno vse v redu. 
Dvojna merila, mar ne!«

Andrej Ulaga

Športne igre Primorja — start za moške do 25 let. Fotografija: Mirko Štennan

Skupnost socialnega skrbstva Slovenije je izdala knjigo

Svetovanje za skupno življenje
Vsebina knjige je prvi poskus strokovnjakov različnih znanstvenih disciplin, da strnejo znanja in 
spoznanja o skupnem življenju in medsebojnih odnosih v celovitost interdisciplinarnosti, tako kot je 
interdisciplinarno vsakodnevno življenje.

V knjigi bo sleherni posameznik našel marsikatero spoznanje o oblikovanju in značilnosti odnosov 
med spoloma, odnosov med člani družine ter med njimi in širšo skupnostjo.

Knjiga je izšla v založbi De
lavska enotnost. Knjigo lahko 
kupite v naši knjigarni na 
Tavčarjevi 5 ali naročite na 
naslov: TOZD Delavska
enotnost. Ljubljana. Dalmati
nova 4.

Cena 295din.

C ‘ 'N
Koliko damo oziroma ne damo Slovenci 
za rekreacijsko smučanje (IX.)

Načrti naših
v • w • v *žičničarjev

Izgradnjo smučarskih žič
nic pogojuje turistično tržišče, 
po drugi plati pa tudi interes 
družbe, da omogoči zdravo re
kreacijo na planem, ki jo ljudje 
vseh starostnih kategorij in 
obeh spolov še kako potrebuje
jo. Aktivno športno udejstvo
vanje je namreč sestavni del 
zdravega načina življenja, 
zdravje, veselje do dela, ve
drost. razpoloženje pa so stvari, 
ki si jih vsi želimo in za katere 
sodimo, da je vredno zanje pre
cej žrtvovati. Torej, ne gre pri 
naložbah v žičnice, urejena 
smučišča in vse, kar sodi poleg, 
le za gospodarske investicije 
klasičnega značaja, temveč za 
precej več, za pomembne na
ložbe v — ljudi.

Kljub vsemu temu in ne
sporni ugotovitvi, da ponudba 
na tem področju močno zao
staja in že dolgo časa ne dohaja 
povpraševanja, pa v minulih 
letih nismo kdove kaj storili. daN 
bi delovni ljudje, naša mladina 
in vsi drugi lahko smučali, koli
kor jih je volja. Storili smo 
premalo. V letih 1976--1979- 
se kapacitete žičnic niso bi
stveno povečale, saj so lastna 
sredstva upravljalcev žičnic za
dostovala le za pokrivanje ob
veznosti, to je odplačevanje 
kreditov in najnujnejše vzdrže
vanje. Število prepeljanih ljudi 
na žičnicah je naraslo le na 
Voglu, Kobli, Zatrniku. Kr
vavcu in na Kopah, povsod 

! drugod pa se promet ni bi
stveno spremenil. Celo na
sprotno: nekateri sistemi žič
nic. od katerih smo veliko pri
čakovali, naj omenimo le Golte 
in Veliko planino, sploh ne 
obratujejo. Vzroki za vse to in 
za veliko premajhna vlaganja 
v gradnjo novih žičnic, so se
veda starejšega datuma in ve
liki večini dobro znani.

Ne glede na to, da so sloven
ske žičnice prepeljale lani več 
potnikov kot leta 1976. pa so 
vrste čakajočih smučarjev vse 
daljše. Kljub temu so poslovni 
rezultati upravljalcev žičnic 
zelo skromni, saj je njihov 
ostanek čistega dohodka, se
veda tam, kjer o ostanku do
hodka sploh lahko razpravlja
jo, preskromen za še tako 
skromno razširjeno reproduk
cijo. Še bolj zaskrbljujoč polo
žaj je seveda tam. kjer kljub 
dobrim zimam, ki ne skoparijo _ 
s snegom, poslujejo z izgubo. In 
takih žičnic v Sloveniji ni malo. 
Naj omenimo na primer Kanin. 
Zeienico. Kalič, Golte, Veliko 
planino ..

Skratka, problemov je več. 
Žičnic imamo premalo, mnoge 
so na pol dograjene in še vedno 
si nismo edini v tem, kdo naj bi 
skrbel za to prepotrebno turi
stično infrastrukturo. Zato bo 
potrebno v razdobju od leta 
1981 do 1985 »zadovoljiti 
povpraševanje po prevozu z 
žičnicami z ustreznim poveča
njem ponudbe in tako prepre
čiti odliv smučarjev na tuja 
smučišča«, so zapisali v razvoj
nem programu žičnic predstav
niki komisije za žičnice pri Go
spodarski zbornici Slovenije.

Program predvideva poleg tega 
dograditev obstoječih smučar
skih centrov, razširitev kapaci
tet in postavitev novih vlečnic 
povsod v bližini naselij in biva
lišč, kjer to dopuščajo snežne 
razmere.

Večji del upravljalcev žičnic 
že ima svoje razvojne progra
me. Zato si poglejmo kaj načr
tujejo slovenski žičničarji v 
prihodnjem srednjeročnem 
obdobju in kakšne pogoje za 
smučanje si lahko obetamo v 
Sloveniji v prihodnjih letih.

Vogel:
Zelo ugodna lega zagotavlja 

dolgo smučarsko sezono, eno 
najdaljših v Sloveniji, gondola 
pa dejansko obratuje skozi vse 
leto, saj je Vogel zanimiv tudi 
za poletni planinski turizem. 
Razvoj predvideva gradnjo 
novih žičnic, nihalke in dveh 
dvosedežnic. Ob nihalki bo po
trebno urediti infrastrukturne 
objekte, v načrtu pa je tudi 
ureditev smučarske proge skozi 
Žagarjev graben. Izgradnja 
kapacitet je predvidena po
stopno: prihodnje leto naj bi 
zgradili eno dvosedežnico, leta 
1983 nihalko in leta 1985 še 
drugo dvosedežnico. Vrednost 
naložb: 16! milijonov dinarjev.

Kobla:
Za smučišča na Kobli je zna

čilno, da so iz leta v leto bolj 
obiskana. Glede na obsežno tu
ristično zaledje v Bohinjski Bi
strici in glede na izredno ugo
den dostop z vlakom, s čimer se 
ne more pohvaliti nobeno po
dobno zimsko-športno središ
če. je tudi nadaljnji razvoj 
Kohle usmerjen v razširitev 
oziroma povečanje kapacitet 
vlečnic in sedežnic. Že prihod
nje leto naj bi zgradili tu tri 
nove vlečnice, pozneje do leta 
1985, pa še štiri vlečnice in pet 
sedežnic. Skupna vrednost na
ložb naj bi znašala nekaj več 
kot 37 milijonov dinarjev. Za 
urejanje smučišč na Kobli 
predvideva načrt še nakup po
trebnih transportnih sredstev 
(10 milijonov dinarjev), med
tem ko bo veljala sama ureditev 
prog 41 milijonov dinarjev. 
Poleg tega bo potrebovala 
Kobla tudi nove gospodarske 
objekte v vrednosti 15 milijo
nov dinarjev. Eno z drugim: v 
Koblo naj bi vložili v prihod
njih petih letih 107 milijonov!

Kranjska gora:
Že v letošnjem letu je tu 

predvidena izgradnja dvose
dežnice »Velika dolina«, treh 
vlečnic in nekaterih infrastruk
turnih objektov. Vse to bo ve
ljalo investitorje 48 milijonov 
dinarjev. Prihodnje leto pred
videva načrt izgradnjo sistema 
Tretež z eno dvosedežnico in 
eno vlečnico, potem, to je po 
letu 1982, pa izgradnjo II. faze 
Podkorena in še treh vlečnic. 
Za vse omenjene naložbe bo 
potrebno 167 milijonov dinar
jev.

O načrtih naših drugih smu
čarskih središč pa v prihodnji 
številki našega tednika!

Andrej Ulaga
J
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Prvi veliki boj 
slovenskega delavstva

(in.) c
Z delovnimi prizadevanji in uspehi bomo 

najlepše proslavili pomembne obletnice iz Zgo
dovine ZKJ, revolucionarnega delavskega giba
nja in naše socialistične graditve v letošnjem letu. 
Najvidnejše mesto bomo letos namenili obeleže
vanju obletnic najvidnejših dogodkov iz revolu
cionarnega delavskega gibanja v času med 
obema svetovnima vojnama. Delavsko gibanje 
in oblikovanje razredne zavesti pa se je tudi pri 
nas pričelo že veliko pred tem obdobjem — 
konec prejšnjega stoletja kljub temu, da je bila

naša ožja domovina naseljena s pretežno kmeč
kim življem. Toda zasavski revirji so se že takrat 
odločili za trd in neizprosen boj, organizirani v 
sindikatih in na čelu s Komunistično partijo Slo
venije pa so nekaj desetletij kasneje skupaj z 
vsemi naprednimi prebivalci Slovenije in Jugo
slavije izvojevali ta boj. S ponatisom zapisa »Prvi 
veliki boj slovenskega delavstva,« ki je leta 1950 
izšel v založbi Delavske enotnosti, želimo neko
liko osvetliti spomin na tiste dni.

V ponedeljek, 29. julija je minil prvi teden 
stavke. Po »Slovencu« od 1. avgusta so v soboto iz
dali oklic, v katerem so pozvali delavce, naj delo 
prično v ponedeljek. To je bil pač tisti oklic v »obeh 
deželnih« jezikih, ki ga je bil čital tudi »Narodov« 
dopisnik v Trbovljah. Rok so nato podaljšali 
menda do srede. »Slovenec« k oklicu pripominja: 
Težko, da bi se delavci vdali, ker so se razkropili po 
bližnjih hostah, kamor jim ženske in otroci hrano 
donašajo.«

»Narod« od istega dne (1. avgusta) piše: »V Tr
bovljah in v Zagorju skoro nikjer ni videti štrajku- 
jočih delavcev. Razdelili so se po okolici ter mlatili, 
kose in druga dela opravljaja pri kmetih, da si slu
žijo živež. Orožniki hodijo po vaseh in nagovarjajo 
delavce, naj se vrnejo v Trbovlje in Zagorje, a de
lavci tega ne hote, ker jih plaši usoda v Celje odpe
ljanih tovarišev. Zato kar naravnost odgovarjajo: 
Kaj bi v Trbovlje hodili, da bi nas zapirali?!«

Zapiranje delavcev
V drugem tednu se je stavka prenesla tudi v Lap- 

pov premogovnik v Zabukovici. Takoj so zaprli 7 
delavcev »zaradi izgredov« in poslali tja dve kom- 
paniji vojakov. A tu je bila stavka v treh dneh kon
čana, ker se je Lapp z delavci pogodil. Tudi v 
Breznu in Hudi jami se je podjetnik Geipel hitro 
pobotal z delavci.

V trboveljskem revirju pa se je začelo »energič
no« zlamljanje stavke. »Slovenec« od 2. avgusta že 
poroča, da je družba sprejela na delo nekaj tujih 
delavcev in da je prejšnji dan delalo 133 stavko- 
lomcev. Prihodnji dan jih je bilo v Trbovljah že 
164, v Hrastniku pa 23. Tri tedne pozneje poroča, 
da je šlo v Trbovljah na delo 139 »mož«, v Hrast
niku pa štirje. Upravni svet družbe je zvišal plače 
delavcem za 8 oziroma 10% kopačem od 80 kraj
carjev na 1 goldinar. To je oznanil 34. avgusta, dal 
delavcem nov rok do ponedeljka (5. avgusta). Dva 
dni pozneje poroča, da je od 1600 delavcev začelo 
delati 357 in da je okoli 800 delavcev romalo na 
Sveto Planino; zasledovali so jih orožniki, na katere 
so baje delavci metali kamenje.

Kakor hitro je začel rudnik obratovati s peščico 
stavkolomcev, so začela oblastva z odgoni v domo
vinske občine. Dne, 3. avgusta so odgnali s Trbovelj 
12, iz Hrastnika 14 oseb — v glavnem žene in 
otroke — domov na Kranjsko. Odgoni so se nada
ljevali dan za dnem. Poleg tega so lovili orožniki 
in vojaki po hostah posamezne delavce, ujete so iz
puščali le s pogojem in proti obljubi, da pojdejo na 
delo.

O novem položaju je poročal »Narod« 8. avgu
sta: Iz Trbovelj in iz Hrastnika prihajajo tako ža
lostne vesti, da človeka srce boli, ko jih čita. Delavci 
in njih obitelji žive v največ ji bedi. Ker so veliko de
lavcev zaprli, so drugi pobegnili v hribe in zapuš
čene žene in otroci iščejo jokaje svojih sor ogov in 
roditeljev. Družba doma ostalim niti' Tva več ne 
daje, prepovedano jim je celo pot ati trske in 
premogove odpadke.«

Prisila za vsako ceno
Najbolj izčrpen opis položaja pa nam nudi dopis 

»Iz Zagorja« v »Slovencu« od 12. avgusta. V njem 
beremo: » .. .Ker se delavci nikakor niso podali, da 
bi za male krajcarje Židom ( — kapitalistom — 
Opomba pisca) dalje sužnjevali. prisiliti so jih mi
slili k temu. Mnogi premogarji stanujejo po rudni
ških stanovanjih, ker ima družba več lastnih hiš. 
Zapretili so jim, če ne bodo šli do 7. avgusta na 
delo, da se jim bode hišna oprava iz stanovanj zme
tala ter se vsi iz tega kraja izgnali. Vsled tega so de
lavci večinoma vsi pobegnili in se poskrili v bližnjih 
gozdovih ali pa so šli v sosedne fare; ostali so doma 
le žene in otroci.

...Nekatera stanovanja so dali res zapreti, pri 
drugih pa so vso hišno opravo na prosto iznesli 
...orožniki in vojaki__Misli si, dragi čitatelj, ža
lostni prizor! Neka žena zgrabila je edino sv. raz
pelo raz omaro ter ž njim v rokah po ulici milo 
plakaje klicala: Ta je svet premagal, ta bode 
sodil nad našimi preganjalci!« ... Neki mož je tar
nal: Tedaj to imamo za plačilo, ker sem se toliko let 
trudil in potil, tukaj pustil vse telesne moči. Pra
šam ga, koliko let je delal? Odgovoril, da že blizu 
30 let. Reklo se mu je: Pa vi ste tako bedasti, da ne 
greste na delo! Zgrabili so ga ter ga odgnali vzapor!
Kako je moralo revežu srce krvaveti!__Zaprtih je
bilo več mož in fantov__ves dan brez hrane...
Pozneje v noči so jim dale matere in, žene skozi 
okno krompirja in kruha... Takih dogodkov še 
nisem doživel... Pa to je slab posnetek resničnih 
dbgodkov. Sedaj pa vprašamo: S kako pravico se 
smejo ljudje, ki niti najmanjšega niso zakrivili, ni
komur najmanj ne škodovali, tako surovo terorizi
rati in preganjati? Od početka štrajka pa do te ure 
ni nijeden ničesar storil, kar bi bilo kaznivo... Ni 
res, da bi bili trboveljski premogarji, ki so šli na 
Sveto Planino, na orožnike kamenje metali... Kaz
njenci na Gradu imajo pravico se pritožiti, če jim ni 
hrana po godu... Tu pa so morali biti fantje in 
možje poštenjaki, ubogi trpini, ki imajo roke od te
žavnega dela trde in žuljave, kakor velblod kolena, 
celih.24 ur in še več brez jedi v zaporu! Pero se mi 
upira dalje slikati to žalostno podobo!«

»Slovenec« bi leta 1936 podobno »prsanjo« go
tovo označil za »materialistično hujskanjo«.. Xas 
se spreminjajo in z njimi vred ljudje, gibanje in listi 
— a ne vsi enako!

Zaplenjen »Slovenec«
»Slovenec« od naslednjega dne (13. avgusta) je 

zabeležil, da je bila prejšnja številka zaplenjena za
radi dopisa iz Zagorja, in prinesel nov dopis iz Za
gorja: »Poročal sem vam že o dogodkih, ki so se vr
šili 7. in 8. avgusta. Vojaški stotnik je rekel, da je 
sedaj tukaj tako, kakor je bilo I. 1878 v Bosni in 
Hercegovini. Tedaj so se tudi Bošnjaki skrivali po

gozdovih, kakor so se te dni premogarji... V Tr
bovljah bi bil rad g. okrajni glavar delavce zbral. 
Poslal je torej vojake in orožnike v hrib in gozdove, 
pa brez uspeha. Nato pa pošlje žene, ko jim je zatr
dil, da ne bo nič hudega storil možem, ampak bi se 
rad ž njimi pogajal. Žene so šle za svojimi možmi 
in pripeljale jih do 300.« Tu je dopisnik skoraj go
tovo opisal nadaljnji dogodek, o katerem bomo sli
šali takoj, a je »Slovenec« iz bojazni pred zaplembo 
opis izpustil. Dopis namreč na tem mestu nepriča
kovano preskoči na neko drugo, tudi zanimivo za
devo. Pove nam, kaj so storili delavci v Zagorju, ko 
so čuli, da jim bodo iznesli opravo iz stanovanja. 
Mladeniči so napolnili velike zaboje s kamenjem 
ter jih zabili. Ko so prišli vojaki in orožniki, »jih vsi 
skupaj niso mogli premakniti in morali so jih na 
mestu pustiti.«

V zapore so odgnali več sto delavcev
Toda — kaj se je zgodilo, ko so na prošnjo in ob

ljubo okrajnega glavarja trboveljske žene slicale 
»do 300« rudarjev iz host? »Slovenski narod« od 
10. avgusta je poročal takole:«’__ Včeraj po
poldne nabralo se je veliko delavcev pred rudniško 
blagajnico (najbrž skladnico), zahtevajoč, da se 
blagajnično (skladiščno) premoženje razdeli. Rav
natelj čital jim je pismo, da hoče družba mezde zvi
šati za 12%, česar pa delavci niso sprejeli. Ker se 
delavci na večkraten poziv niso hoteli raziti, obko
lile so jih tri kompanije 17. pešpolka in vseh 396 
mož in žen eskortovale na kolodvor, od koder so jih. 
s posebnimi vlakom odpeljali v Celje.« »Slovenec« 
od istega dne pa je poročal: »Trboveljska družba je 
včeraj dovolila za 12% zvišano mezdo. Delavci 
niso bili zadovoljni s to ponudbo. Ker se na zahtevo 
okrajnega glavarja niso hoteli raziti, ukazal jih je 
okoli 200 prijeti ter s posebnim vlakom odpeljati k 
krožnemu sodišču v Celje.« V istem poročilu be
remo tudi, da je ukazal litijski glavar Grili odgnati 
iz Zagorja vse kolovodje štrajka in da so tudi iz 
Hrastnika odgnali več delavcev.

Dne, 12. avgusta je poročal »Slovenec«, da so v 
Zagorju nehali preganjati premogarje, ki se zato 
spet »bližajo svojim stanovanjem«, da »sta v Tr
bovljah neki (— baje) dva orožnika tako stepla 
dva delavca, da ne bodeta več za delo.« Nato 
nadaljuje: »__V Celju so prenapolnjeni že vsi za
pori; 408 oseb, mož, žen in otrok mora biti na dvo
rišču okrožnega sodišča. Med potjo s kolodvora je 
ušlo več delavcev... Od 80 delavcev, katere so pred 
8. t. m. odgnali v Celje, so 46 zatožili, 34 so jih izpu
stili.«

Dne 13. avgusta je poročal »Narod«. »Štrajk v 
Trbovljah traja že tri tedne, a še ni končan. V Tr
bovljah delalo je včeraj (tri dni po aretaciji 400 
— Opomba pisca) 689 delavcev, v Hrastniku pa 82, 
kar niti polovica ni. Upravni odbor (svet), v tem so 
si vsi listi jedini, postopa jako umazano in računa z 
bedo delavcev. Brezsrčni ta račun se je deloma že 
obnesel, kajti v Celju zaprti rudarji so se izrekli, da 
so zadovoljni z 12% povišanjem mezde. V nedeljo 
(11. avgusta) zvečer peljalo se je z mešanim vlakom 
322 delavcev v Trbovlje nazaj, kjer bodo delati za

čeli. Drugi delavci so še vedno v hribih, ali pa delajo 
pri kmetih.«

Za 12 % višje mezde
V »Slovencu« od naslednjega dne beremo, da so 

se v Celju posvetovali ravnatelji in upravni svetniki 
Trboveljske družbe »s predsednikom okrožnega 
sodišča dvornim svetnikom Heinricharjem, ki je 
zahteval (!) za delavce prosto vožnjo v Trbovlje 
nazaj (!) in denarno podporo za delavske družine. 
Upravni svetovalci so to obljubili in izročili večjo 
svoto denarja. Nato je g. Heinrichar sklical na dvo
rišču okrožnega sodišča vse delavce v peterih sku
pinah in jim prigovarjal, naj se povrnejo na delo in 
bodo zadovoljni z 12 % zvišanjem plač. V Ljub
nem (— Leobnu, najbrže sta pa mišljena Koflach in 
Voitsberg — Opomba pisca) na Gorenjem Štajer
skem so sicer dovolili delavcem 20 % zvišano 
plačo, a tam je živež dražji. Delavci so bili zado
voljni, in zvečer se jih je 322 z mešanim vlakom od
peljalo v Trbovlje. Proti ostalim bode preiskava go
tovo ustavljena, ker je sodišče prosilo cesarja pomi- 
loščenja.«

V knjigi »Trideset let štajerskega delavskega 
gibanja, od 1890 do 1920« spopoln ju je dr. Michael 
Schacherl, ki je črpal podatke iz graškega časopisa, 
zgodbo o aretaciji 400 rudarjev 8. avgusta in o nji
hovi usodi v Celju takole: Zbrani rudarji so neko
liko jjopustili od prvotnih zahtev. Ko pa ravnatelj 
tudi teh skrčenih zahtev ni hotel sprejeti, so delavci 
zahtevali, da se jim vrnejo prispevki, ki so jih vpla
čevali v bratovsko skladnico. Ker se niso hoteli razi
ti, preden denarja ne dobe, jih je dal okrajni glavar 
dr. Wagner obkoliti. Tako so aretirali 320 mož, 56 
žena in 20 otrok zaradi zločina protipostavljenega 
»zbiranja z namenom vstaje«! Zaprtim »zločin
cem« je predložil predsednik okrožnega sodišča po 
sporazumu z upravnimi svetniki Trboveljske 
družbe »poravnavo«, da bodo izpuščeni iz celj
skega »piskra« — tako se namreč po domače pravi 
staremu in skrajno nemarnemu zaporu celjskega 
okrožnega sodišča — če se zadovoljijo z 12-odstot- 
nim poviškom in gredo na delo, sicer pa bode sedeli 
dalje....

Zamisliti si moramo, da množica rudarjev, ki so 
jo sklicale žene na prošnjo in obljubo okrajnega 
glavarja k »pogajanjem«, ni bila pripravljena na 
možnost, da pride iz zelene hoste naravnost v temni 
»pisker«. Ko je neuklonljivo vztrajala pri zahtevi 
po delitvi premoženja bratovske skladnice, je go
tovo računala, da bodo »višje gospodje« še malo 
popustili. V Celju pa je sprevidela, da stavke ne bo 
mogoče več nadaljevati —- mogoče tudi pod vpli
vom kakih tendencioznih »obvestil« o številu stav
kolomcev. Tako je kapitulirala. Njena kapitulacija 
je zadala stavki smrtni udarec. Ko se je po »prosti 
vožnji« domov vrnila na delo, je pomnožila število 
stavkolomcev v Trbovljah toliko, da je že zopet 
delala večina delavcev. Naravno je tedaj število 
delavoljnih začelo prav hitro naraščati.

Nadaljevanje prihodnjič

DE
zbirka knjižnica sindikati
Brošura št. 26 — Rudi Kropivnik:

SAMOUPRAVNE INTERESNE SKUPNOSTI 
V NEKATERIH DEJAVNOSTIH 
MATERIALNE PROIZVODNJE

IZ VSEBINE:

— ustavni temelji in kriteriji 
oblikovanja SIS

— modeli samoupravne inte
resne organiziranosti

— oris značilnosti dejavnosti, 
za katere je potrebno ob
likovati SIS

Cena 110 din.

Naročila pošljite na naslov: 
DELAVSKA ENOTNOST, 
Ljubljana, Dalmatinova 4 ali 
Knjigarna DE, Tavčarjeva 5.

NAROČILNICA

Pri TOZD Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno 
naročamo........... izvodov knjižnica SINDIKATI št. 26.

Naročeno nam pošljite na naslov:.................................................................

Ulica, poštna št., kraj: .......................................................................................

Naročeno, dne:............................^..................... ..............................................

Ime in priimek podpisnika:..............................................................................
Račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu brošur.

žig (podpic naročnika)

DE
zbirka aktualna tema

v .J , • J .-S J . * , ( V; .

DOGOVOR O URESNIČEVANJU i.i /I. c:' ;iq!iq^>,; • 

DRUŽBENE USMERITVE RAZPOREJANJA 
DOHODKA V LETU 1980

NAROČILNICA

Pri TOZD Delavska enotnost. Ljubljana, nepreklicno naročamo............
izvodov brošure DOGOVOR O URESNIČEVANJU DRUŽBENE 
USMERITVE RAZPOREJANJA DOHODKA V LETU 1980 S KO
MENTARJEM.
Naročeno nam pošljite na naslov: ...................................................................

Ulica, poštna št., kraj: .....................................................................

Naročil, dne..................................... Ime in priimek podpisnika

Žig (podpis natočnika)

Račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu brošur.

Brošuro naročite na naslov: 
TOZD DELAVSKA ENOT
NOST, Ljubljana, Dalma
tinova 4 ali Knjigarna Delav
ske enotnosti, Tavčarjeva 5.

Cena 15 din. J

!
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Kozerija

Kam je šel denar?

Bili so časi. ko se je denarja 
našlo kar dovolj ali celo na pre
tek. Marsikje pa so ga imeli še 
preveč, da niso ved'eii, kam z 
njim.

Zdaj ga pa zlepa nikjer <ie 
moreš odkriti. O tem, da ga nk 
tarnajo prav vsi: TOZD, SIS, 
družbenopolitične skupnosti, or
ganizacije, delovni ljudje, občani 
in moj sosed Maks. Prav ta mi 
zadnje čase toliko blebeta o po
manjkanju denarja, kot so ljudje 
svoje čase takrat, kadar niso 
imeli kaj drugega povedati, ple
teničili o vremenu.

Nazadnje se je tako še mene 
prijela bolestna manija, da sem 
ves čas mislil samo na to, kako ni 
denarja. Resnici na ljubo pa 
moram priznati, da sem tudi pri 
sebi ugotovil tovrstno pomanj
kanje. Kronično.

Toda kam je vendar šel ves 
tisti denar, kar ga je popred bilo?

Ta misel me je mučila toliko 
časa, da sem se kar lotil iskanja 
tega denarja. Ne načrtno, mar
več kakor je pač sproti naletelo.

Naletelo pa je tako, da sem 
vsenaokrog videval odvržene 
pločevinke, steklenice, kosti, 
cunje in časnike. »To je tisto!« 
sem se udaril po čelu. »Tudi v 
tem je nekaj tistega izginulega 
denarja. Čudno, da ga nihče ne 
pobere in spremeni v bankovce.«

Potem sem na poti po mestu 
šel mimo nekaterih res lepih, 
novih pslopij. Z marmonatimi 
pročelji, z vrati, ki so se odpirala 
kar sama, kadar si prišel vsaj 
mimo njih, z avlami v samih tapi
serijah__ in kaj bi še našteval.
»E«, sem bleknil samemu sebi, 
»tu pa je kar precej tistega de
narja, ki ga zdaj ni.«

Po takšnem potepu po mestu 
mi je postajalo kar slabo. Vedel 
sem, zakaj: mimo mene so vozili

nešteti avtomobili. V vsakem je 
sedel po navadi po en občan; ča
kali so pred semafori, pred pre
hodi za pešce, na parkiriščih, da 
bi prišli na vrsto, pred zgradbami 
— in puhali na veliko iz sebe 
strahovit smrad. »To!« sem spet 
pisnil. »Vsak dan toliko izpuhov, 
to je toliko ton porabljenega go
riva — tudi v tem je veliko minu
lega denarja.«

Potem sem velikokrat bral o 
tem, kako so to ali ono reč po
vršno zgradili ali montirali, pa se 
je čez čas začela podirati — in je 
za to bilo potrebno nameniti spet 
nove kupčke denarja. Bral sem 
tudi o tem. kako veliko je izo
stankov z dela. Preračunano v 
dinarje (ki jih, seveda, ni), bi to 
naneslo milijarde. Bral sem o 
zamudah pri gradnjah, dobavnih 
rokih, plačilih... Spet bi naneslo 
milijarde. In o tem, da ni organi
zacije, ki za svojo reprezentanco 
ne bi namenila kakšnega res »do
stojnega« avtomobila (ali kar ce

lega avtomobilskega parka).
Seveda ne smem pozabiti še 

tega, da je vsenaokrog po deželi 
tudi veliko lepih zasebnih hiš in 
hišic za počitek ob koncu 'tedna. 
Gotovo niso ko gobe zrasle iz 
zemlje zastonj. In videvam, kako 
se poleti trumoma valijo proti 
našemu lepemu morju prelepe 
barke, priključene k prav tako 
prelepim avtomobilom. Gotovo 
si jih lastniki niso izdelali sami.

Denarja pa, tarnajo vsi po 
vrsti, od družbenega do zaseb
nega sektorja, ni in ni. Šel je in ga 
ni več. Kam je šel — o tem pa 
molčijo vsi tisti, ki bi gotovo ve
deli vsaj kaj malega povedati.

In ker molčijo, pa zato ne 
zvemo vse resnice o poteh minu
lega (izginulega) denarja, pred
lagam naslednje: narediti anketo 
in izprašati o tem vse tiste, ki so 
kakor koli botrovali njegovemu 
odhodu. Verjemite mi, da bi bili 
njihovi odgovori prav zanimivi!

Jože O la j

f ------ --------------------------- X

NAJ OSTANE MED NAMI

Resnica ni kroj, 
krojač pa večkrat

V eni prejšnjih številk smo podvomili v smotrnost odločitve 
delavcev Elektroprojekta, ki so si v začetku letošnjega leta podelili 
lepo zaokrožene vsote kot poračun lanskih osebnih dohodkov. 
Eden teh delavcev je v glasilu kolektiva vprašal novega predsed
nika sindikata, kako bi on novinarju pojasnil to odločitev. V istem 
glasilu je dobil odgovor, da je šlo pač za novinarsko prikrojeno re
snico.

Resnica je le resnica in težko jo je krojiti. Pač pa sama kaj rada 
kroji —v Elektroprojekta ježe ukrojila osebne dohodke za 10 od
stotkov, tokrat navzdol.

C. B.
^----------------------------------------------------------------------- J

/ \ 
Iz ABC 
leksikona o 
samoupravnem 
Življenju

Genialni
»G«

Tako lepo. se nam je 
zdelo, ko smo vsaj eni črki 
med doslej zvrščenimi lahko 
prišili pozitivno oznako. Ge
nialni »G«! Ali ne zveni lepo. V 
samoupravnem življenju brez 
Genialnosti vsekakor ne gre, 
ker pa tudi za to področje člo
veškega udejstvovanja velja, 
da je za vsako dobroto kar naj
bolje, če je je čim manj, se Ge
nialnost izgubi med poplavo 
Gobcev, Gobezdačev in 
Goved, da o Gnidah sploh ne 
Govorimo.

Če smo že omenili Govorje
nje, brez katerega samouprav
nega življenja sploh ne bi bilo, 
ne vemo natančno, ali gre za 
pozitiven ali negativen ele
ment, naj zGnije brez ocene.

Nekaj povsem drugega je z 
Gospodom. Veliko črnila je 
bilo že prelitega ob razmišlja
njih, ali je bistvo pohoda v so
cializem, da odpravimo vse Go
spode in postanemo tovariši 
(ne na papirju, kajpada) ali pa 
da iz vseh tovarišev napravimo 
Gospode in Gospodarje 
(predvsem svoje usode).

Gospod nas je seveda pripe
ljal tudi do Gospodarstva. Ker 
so pravila jezikoslovja za nas 
bolj meglena, si ne upamo trdi
ti, da imata obe besedi na »G« 
načrtno isti začetek, čeprav 
smo čustveno prepričani prav v 
to. Ali nimamo Gospodarstva 
prav zato, ker bi veliko Genijev 
v njem in od njega rado živelo 
kot Gospoda? Seveda je resnici 
na ljubo treba priznati, da se 
morda Gospodarstvo imenuje 
prav tako, ker brez njega Go
spode sploh biti ne more. Ali pa 
zna biti poudarek na »dar«? 
Torej, Gospodarstvo je pano
ga, ki ustvarja darila za druge in 
jih seveda tudi prejema v obliki 
sredstev za Gnile investicije.

Iz bitke 
skozi bitko 
zaradi bitke?

Ko je na enem od nedavnih območnih sindikalnih posvetov 
stekla beseda tudi o cenah, so se vsi »dejavniki« strinjali z ugoto
vitvijo, da so nam le-te kljub stabilizaciji, vnovič ušle z vajeti. V 
Beogradu se menda kar kopičijo zahtevki za nova povišanja. 
Med njimi da pa je veliko tudi ekonomsko neutemeljenih, smo 
slišali.

Pa se dvigne eden od razpravljalcev in modro ugotovi, da bo 
potrebno bitko za cene iz Beograda prenesti v temeljno organi
zacijo. Sindikat naj bo tisti, ki bo od poslovodstva terjal utemelji
tev zahtevka, je bila glavna njegova misel.

Po tem sejoči staknejo glave in začno kar eden za drugim pod
pirati besede omenjenega govornika. Tudi mojega soseda nav
dušijo, toda le, dokler ni spet sedel. Potem je bil bolj skeptičen: 
»Rad bi poznal takšnega sindikalnega presednika, ki bo rekel di
rektorju, da ta ali oni zahtevek ni utemeljen,« mi kar se da tiho 
prišepne... „

Nagradna 
križanka 

št. 10
Rešitve pošljite do 2. aprila 1980 
na naslov: TOZD DELAVSKA 
ENOTNOST Ljubljana, Dalma
tinova 4, s pripisom na ovojnici: 
NAGRADNA KRIŽANKA 
ŠT. 10. Nagrade sb 300, 200 in 
150 dinarjev.
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Ustvarjalnost jeseniških svobodašic

Vozel in oblika

Vsakoletna razstava članic 
odseka ročnih del pri DPD Svo
boda Tone Čufar, pripravljena 
ob prazniku dneva žena, je 
že postala pričakovan dogodek. 
To je dokazal tudi številen obisk 
tako na sami otvoritvi kot tudi v 
dneh, ko je bila razstava odprta. 
Letošnja razstava, deveta po 
vrsti, ima naslov VOZEL IN 
OBLIKA in je bila ponovno pri
kaz lastne ustvarjalnosti, ki je 
sploh postala značilnost odseka.

Začelo se je čisto spontano 
leta 1969, ko je nekaj žena ob 
svojem prazniku v okviru raz
stavne dejavnosti jeseniške Svo
bode razstavilo svoja ročna dela, 
razstavilo vse tisto, kar so ustva
rile v prostem času in ob zimskih 
večerih, vse, s čimer so si morda 
krajšale dolgi čas. Seveda so bili 
to predvsem gobelini, ki so sploh 
priljubljena oblika takšne aktiv
nosti. Odmevnost je žene spod
budila, da so čez dve leti zopet 
razmišljale o podobni razstavi; še 
več, spodbudila jih je, da so se 
leta 1973 organizirale in ustano
vile odsek ročnih del.

»Osnovni namen Odseka je bil 
ohranjati našo kulturno dediš
čino — vezenino, spoznavati 
nove tehnike in v teh tehnikah 
najti čimveč lastne ustvarjalno
sti, y čemer smo do sedaj popol
noma uspele,« je pripovedovala 
tajnica odseka Lojzka Božičeva. 
»Vsak ponedeljek se dobimo za 
dve uri, kjer se pomenimo o roč
nem delu in se posvetujemo, po
govorimo pa se tudi o vsakda
njem delu in problemih. Tre
nutno nas je včlanjenih v odsek 
okoli 60, sestav pa je kaj pisan 
tako po starosti kot po poklicih.

Priznanje

Odsek ročnih del pri 
DPD Svoboda Tone Čufar 
Jesenice je ob letošnjem 
prazniku DNEVU ŽENA 
dobil posebno priznanje 
Sveta za spremljanje druž
benoekonomskega in poli
tičnega položaja žensk pri 
občinski konferenci SZDL 
Jesenice. Priznanje za lastno 
ustvarjalnost žena, kot piše v 
utemeljitvi.

Vključujemo od 17-letne dijaki
nje, gospodinje, gostinske de
lavke, administrativne delavke, 
učiteljice pa vse do 70-letne 
upokojenke.«

V teh letih so pripravili tudi 
vrsto tečajev, na katerih so čla
nice odseka pa tudi druge žene, 
spoznavale nove načine izdelave 
ročnih del. Posebnost njihovega 
programa dela pa je vsekakor to, 
da se vsako leto dogovorijo o 
tem, kaj bodo razstavljale na na
slednji razstavi in to potem me
sece doma pripravljajo. Poseb
nost pa je tudi v lastni ustvarjal
nosti.

Razvijanje lastne ustvar
jalnosti

Zato se kmalu niso več zado
voljile z izdelavo gobelinov po že

Idejne zasnove

Pobudo za letošnjo razstavo je dal slikar amater, član jeseni
škega Dolika Branko Čušin, ki je pripravil tudi večino idejnih za
snov. »Ideja je bila že dlje časa prisotna, kako bi oblike, katerih 
osnova je vozel, izvirno in estetsko oblikovale, da bi se izognili 
raznim kičastim predlogam, ki prevladujejo in ki zaposlujejo 
samo mehanično. Ob oblikovanju lastnih zamisli, ob samosvojem 
oblikovanju izdelkov pa sem želel sprostiti tudi ustvarjalni proces 
dela na izviren način. Kljub pomanjkanju materialov so izdelki 
zelo dobro narejeni in sem povsem zadovoljen. To je bil vsekakor 
uspel poizkus, ki bi bil lahko za zgled tudi drugim.«

znanih predlogah, takšnih, kot 
jih pridne roke žena ustvarjajo 
širom po svetu. Po predavanju 
znane etnografinje dr. Marije 
Makarovič so leta 1975 pripra
vile razstavo narodnih vezenin

na Slovenskem s posebnim pou
darkom na naravnem materialu.
In tako je tudi vsaka naslednja 
razstava predstavljala svoje
vrstno posebnost. Razstavi leta 
1976 so dale naslov ŠOPEK 
ROŽ ZA 8. MAREC. To je bila 
že bolj zahtevna naloga. Izdelo
valke so dobile samo obris rože, 
narisane na tkanini, vsaka sama 
pa je morala izbrati način veze
nja, sama je morala izbirati barve 
in jih" primerno kombinirati.

Naslednje leto še zahtevnejša 
naloga. Zopet so se lotile gobeli
nov, le da so jim tokrat predloge 
izdelali amaterji slikarji jeseni
škega Dolika, na njihovih slikah 
pa so žene vezle gobeline. Koliko 
lastne ustvarjalnosti je bilo 
treba, koliko kombiniranja, ko
liko iskanja primernih barvnih 
odtenkov prejic, ki jih ob kup
ljenih predlogih dobite že poleg.

Če ni šlo drugače, so jih same 
barvale. Da so bili izdelki zares 
enkratni, ni treba posebej pou
darjati, bili so unikati in zato to
liko vrednejši. Znani akademski 
slikar domačin Jaka Torkar je 
dejal, da so žene prekosile slikar
je-

In tako je šlo naprej. Lani so 
na dveh tečajih osvojile tehniko 
vozlanja, lanski razstavi makra- 
mejev pa je letos sledila še raz
stava po lastnih predlogah, v ka
tere je bilo treba vtkati zopet več 
lastnega znanja in ročne spretno
sti. Razstavi so dali naslov 
VOZEL IN OBLIKA, saj imajo 
izdelki za osnovo vozel, pa naj 
gre pri tem za tapiserijo ali čipko, 
za čisto vozlane oblike ali vo
zlane izdelke v kombinaciji s ko
vanimi ali lesenimi starimi orodji 
in izdelki.

»Ena naših čjanic izdeluje 
izredno lične originalne majhne 
avbe, značilna pokrivala ženske 
narodne noše. Želele smo jih 
nekaj kot spominek dati v pro
dajo v Prešernovo rojstno hišo v 
Vrbi, pa zaradi previsokega 
davka nismo uspele. Če bi izde
lovalka postavila še tako nizko 
ceno za okoli 5 ur dela in mate
rial, bi bil ob 106% davku in 
stroških prodaje, izdelek vseeno 
predrag. Kdo pa bi ga kupil?

Kaže, da je mogoče kič ceneje 
narediti in laže prodati kot pa 
originalen slovenski spominek.

Pri svojem delu pa imamo še 
druge težave. Predvsem pri
manjkuje literature, naše trgo
vine pa so tudi zelo slabo zalo
žene z materiali in pripomočki za 
ročna dela.«

i .. • :.i

Lojzka Božičeva, tajnica odseka za ročna dela pri jeseniški Svobodi, meni, da se je v pripravah na letošnjo 
razstavo ročnih del poleg spretnosti še posebej izrazila lastna ustvarjalnost

Njihovi izdelki so unikati, 
odraz bogatega folklornega izro
čila in zato tipično naši. Že v 
prejšnjih letih so na razstave va
bili uredništva naših revij Naš 
dom, Naša žena in Jana, letps 
so jih telefonično povabi
le, pa vendar ni bilo odziva. Nji
hovi zares originalni izdelki niso 
našli poti na strani strokovnih 
revij, ki se ukvarjajo tudi z roč
nim delom. Kaže, da je dosti bolj 
enostavno slike in opise povzeti 
po raznih tujih revijah.

In kaj načrtujejo za prihodnje 
delo, za razstavo prihodnje leto? 
Idejo že imajo. Zopet bo to nova 
tehnika* jeseniške svobodašice, 
članice odseka ročnih del bodo 
poskušale narediti zopet korak 
naprej. Seveda ideje ne izdajo. 
Naj bo to skrivnost do razstave 
za 8. marec prihodnje leto.

Eno izmed razstavljenih ročnih del v tehniki »vozlanja« Fotografiji: 
Franc Perdan

Originalen spominek se 
težko proda!

»Ti izdelki dokazujejo bistre 
glave in pridne roke!« »Kaj vse 
znajo naše žene!« »Občudova
nja vredno, samo škoda, da ni nič 
naprodaj« — takšne in podobne 
zapiske, polne pohval, je mogoče 
razbrati iz knjige vtisov. Res prav 
vse izdelke vsake razstave bi 
lahko prodale, pa vendar to ni 
njihov namen, niti ni v jeseniški 
občini to mogoče. Tovarišica Bo
žičeva takole komentira:

FOTOAMATER 
NA OBISKU

Fotografija je lahko hkrati 
konjiček in poklicno delo. 
Samo...

Eden takih, ki to dvoje zdru
žuje, je Siniša Rančov, 25-letni 
reprofotograf v tiskarni Ljud
ska pravica.

Na sprožilec stare »mehov- 
ke« je začel pritiskati že kot 
otrok. Všeč mu je bilo, samo 
čas od posnetega trenutka 
preko temnice poklicnega fo
tografa do fotografije mu je po
stal predolg. Ne nazadnje tudi 
predrag. Najprej so njegove 
želje in njihove uresničitve 
tekle po določeni več ali manj 
razumljivi zakonitosti. Foto 
krožek na osnovni šoli, foto
grafska šola in poklic reprofo
tograf a.

»Sedanje moje poklicno delo 
je dokaj enolično in precej me
hanično. Na izdelek, razen v 
tehnični dovršenosti, sploh ne 
morem vplivati. Rad pa bi bil 
tudi ustvarjalen.«

Prav ta želja po kreativnosti 
je Sinišo privedla do tega, da 
mu je fotografija postala tudi 
konjiček. Tisto, kar ne more 
ustvariti v poklicu, poskuša z 
lastnim fotoaparatom in predv
sem tisto, kar si sam najbolj 
želi.

»Najraje imam naravo, kajti 
ta mi je najbližja. In če sem še 
natančnejši, v svoj objektiv na

jraje »lovim« drevesa. Bolj kot 
črno bela fotografija mi je všeč 
barvna, ker z barvami lažje in 
natančneje zabeležim ter poka
žem skladnost, vraščenost ali 
pa tudi nasprotja posameznih 
predmetov oziroma narave 
same.

Nisem še mojster v fotogra
fiji in je tudi vprašanje, če kdaj 
bom. Učim se še, išem in tudi 
posnemam mojstrske vzornike. 
Pri tem iskanju pa se mi zdi 
najpomembneje to, da čutim 
notranje zadovoljstvo in toTie 
le pri uspehih...«

Tudi s fotografsko tehniko se primeren motiv da narediti prijeten na 
pogled in vzpodbuden za razmišljanje.
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